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PO ZAKLJUČENI RAZPRAVI O LEONEJEVI PROGRAMSKI IZJAVI

! zaupnico
s 133 glasom od 245 oh mm n senaioriev

Leonejev odgovor govornikom med razpravo - Togliatti 
o Kennedyjevi «novi strategiji» - Začetek petdnevne stav
ke v tovarnah Montecatini - CGIL o sindikalnem položaju

V svojem govoru je Leone naj
prej razčistil vprašanje «grožnje 
o razpustu parlamenta kot alter
nativi za sedanjo vlado» ter de
jal, da sedanja vlada nima nobe
ne večine, kakršne se zahteva za 
koalicijske vlade in da zaradi te
ga «polemični argument o more
bitnem razpustu izgublja sleherni 
pomen». Leone je nato poudaril, 
da je tudi debata ponovno potr
dila dejstvo, da «če je potrebno 
obnoviti politični razgovor», po
tem se bo vršil ta razgovor «v 
določeni smeri», Debata je tudi 
pokazala «perspektivo bodoče mož
ne večine».

Nato je Leone odgovoril očit
kom senatorjev KPI, PLI in MSI 
zaradi diskriminacije njihovih gla
sov in razlagal neko čudno teo
rijo o dveh možnih stališčih: prav- 
no-ustavnem in političnem. S pr
vega stališča vsi člani parlamen
ta lahko sodelujejo v večini, z 
drugega stališča — političnega -- 
pa je vsaki vladi dovoljeno, da 
zavrne glasove določenih politič
nih strank, in sicer v sedanjem 
primeru tistih strank, ki «ne ve
rujejo v svobodo, dostojanstvu 
človeške osebe, socialno pravič
nost, v večstrankarski sistem, v 
tolerantnost» itd.

Nato se je predsednik vlade za
hvalil KD za njene glasove in 
vsem govornikom, ker so bili «do 
njega osebno vljudni» ter oblju
bil: da bo vlada poskrbela za u- 
veljavljanje vseh prejšnjih za-

RIM, 5. — Po odgovoru Leoneja govornikom med razpravo 
o programskih izjavah vlade, ki se je včeraj zaključila, in po 
glasovalnih izjavah predstavnikov političnih skupin, je danes 
okrog 20. ure senat izglasoval Leonejevi vladi zaupnico. V 
dvorani je bilo 245 senatorjev, 
odsotnih pa 67. Od prisotnih 
Je za zaupnico glasovalo 133 se
natorjev, proti pa 110, medtem 
ko sta se dva prisotna vzdrža
la. Za vlado so glasovali demo- 
krist Janški senatorji ter do
smrtna senatorja Ruini in Pa
ratore. Proti so glasovali sena
torji KPI, PLI in MSI, odsot
ni pa so bili senatorji PSI, PS- 
DI, PRI m PDIUM, ki so se 
Pred glasovanjem iz dvorane 
odstranili ter tako izvedli sklep 
svojih vodstev, da se glasova
nja vzdržijo. Zasedanje senata 
Je bilo nato odloženo do 15. t. 
m., ko bodo senatorii začeli 
razpravljati o finančnih prora
čunih.

Dva včerajšnja politična dogod- 
ka sta se končala tako kot je bi
lo predvideno. V italijanskem se
natu je bila z demokrist,Janškimi 
glasovi in z vzdržanimi glasovi 
senatorjev PSI, PSDI, PRI in 
PDIUM izglasovana zaupnica 
Leonejevi vladi. V Bonnu pa so 
z zelo pičlimi rezultati končali 
razgovori med de Gauliom in A- 
denauerjem o izvajanju franco- 
sko-nemške pogodbe.

Medtem ko se bo v Rimu sedaj 
tačela debata o vladnih program
skih izjavah še v poslanski zbor
nici, kjer bodo ponavljali že v se
natu obrazložene argumente, je 
uradi tega mnogo bolj zanimivo 
pogledati, kaj sta oba stara vodi
telja v Bonnu vendarle s svojimi 
razgovori dosegla. Dejansko sta 
se sporazumela samo glede sode
lovanja med mladino in med dve
ma vojskama, atlantskega in ev
ropskega sodelovanja pa sta se 
baje naravnost izogibala, ker si
je že prej vedelo, da vlada med 
njima o obeh vprašanjih resno 
nesoglasje. Toda sporazumna sta 
bila še glede neke druge važne 
zadeve. Strinjala sta ne namreč, 
da je predlog Hruščova za skleni- 
nitev nenapadalnega sporazuma 
med obema blokoma nesprejem
ljiv, ker bi pomenil posredno pri
znanje obstoja Vzhodne Nemčije.

Prav v tem pogledu pa — so
deč po vesteh, ki so sinoči prišle 
lz Washington» — ameriški urad
ni krogi še vedno nadaljujejo po
svetovanja s svojimi zavezniki v 
NATO prav glede teh predlogov 
Hruščova, ki so v zvezi tudi z 
njegovim predlogom o delnem 
sporazumu za prekinitev jedrskih 
poskusov. Iz neuradnih krogov 
pa so sporočili, da bi bila ameri
ška vlada morda pripravljena 
proučiti tak predlog Hruščova, ki 
ne bi imel oblike formalnega pak
ta o nenapadanju, temveč obliko 
preproste Izjave o miroljubnih 
namenih. Iz sinočnjih bonskih in 
washingtonskih poročil je torej 
različnost francosko-nemškega in 
ameriškega gledanja na najvažnej
še mednarodne probleme še večja 
kot se je govorilo med Kennedy- 
jevim potovanjem po Evropi. Se
veda iz Washington» niso sporo
čili še nič uradnega, toda že po
ročilo, ki je iz «uradnega vira» 
govori dovolj zgovorno, kje so 
pravi in največji nasprotniki med
narodne pomiritve. Dejstvo je 
namreč, da bi tudi preprosta iz
java voditeljev obeh blokov o mi
roljubnih namenih pomenila velik 
korak naprej.

V Moskvo pa je včeraj prispela 
kitajska delegacija na važne raz
govore s sovjetsko in obe sta 
imeli prve razgovore, med kate
rimi pa še niso načeli bistva spor
nih vprašanj. Prava pogajanja se 
bodo začela šele danes.

konskih določb; da bosta delovali 
preiskovalna komisija za mafijo in 
komisija o kartelih. Za zunanjo 
politiko je dejal, da jo bo vla
da nadaljevala v okviru atlantiz- 
ma in evropeizma, pri čemer je 
izjavil, da razume atlantsko za
vezništvo «kot orodje za obram
bo miru in svobode». Glede a- 
tomske oborožitve je rekel, da 
bo vlada «valorizirala prispevek 
in odgovornost evropskih zavez
nikov pri odločitvah glede tega 
sektorja (ideja večstranske sile 
NATO je zamišljena namreč v 
duhu skupnega nadzorstva)». Vla
da se bo izogibala razširitvi jedr
ske oborožitve in vedno bolj pou
darjala obrambni značaj zahodne 
obrambe ter istočasno skrbela, da 
bo odgovarjala napredku jedrske 
oborožitve sovjetskega bloka». 
Glede razorožitve in ukinitve je
drskih poskusov pa «gleda vlada 
z velikim upanjem na bližnje raz
govore v Moskvi 15. t.m.», kajti 
človeštvo «hoče v velikem na
predku znanosti tega stoletja vi
deti samo sredstvo blaginje ter 
socialnega in moralnega razvoja». 
Omenil je nato Kennedyjev obisk 
in njegove besede poveljstvu NA 
TO v Neaplju, da je «smoter na
še vojaške sile mir».

V drugem delu svojega govora 
se je dotaknil gospodarskih vpra
šanj. Industrijska proizvodnja, ki 
se je dvignila od marca do apri
la za 1,7 odst. v primerjavi z 
0,6 odst. lani. Dejal je, da zapo
slenost raste in da nezaposlenost 
pada. Rekel je, da še vedno na
staja vprašanje «napetosti cen» 
Obljubil je, da bo vlada skrbela 
za monetarno stabilnost. Za slab 
položaj trgovinske bilance je de
jal, da se bo popravil z ustavi
tvijo porasta cen. Glede juga je 
rekel, da «ne more na žalost za 
daljši rok ničesar obljubiti», da 
pa bo to vprašanje rešeno v okvi
ru politike gospodarskega načrto
vanja. Končno je pozval vse, naj 
storijo svojo dolžnost «zavestno in 
odgovorno». V zaključku svoje
ga govora je dejal: «Ni važno,
kako bo ta vlada označena; tisto, 
kar je važno je, da ji bo s svo
jim zaupanjem pomagal parla
ment in da bo vlada začela delati 
z iskrenim prepričanjem, s čutom 
odgovornosti in da bo podpirala 
demokratični razvoj italijanskega 
ljudstva».

Za Leonejem je prvi govoril de- 
mokristjanski senator Gava, ki je 
predložil kratko resolucijo o za
upnici, nato pa senator Terracini 
(KPI), ki je izjavil, da bodo ko
munistični senatorji glasovali pro
ti zaupnici. Nato je dejal, da so 
bili govori socialističnih in social
demokratskih senatorjev nedosled
ni, ker so večkrat ugotovili nuj
nost reševanja obširnih socialnih 
nerešenih vprašanj, niso pa iz 
teh ugotovitev potegnili logičnih 
zaključkov. Dodal je, da «zaskrb- 
Ija dejstvo, da se parlamentarci 
PSI že dolgo vzdržujejo glasova
nja», kar «povzroča obcùtek dez- 
orientacije in škoduje akciji ti
stih socialnih sil, ki jih hoče PSI 
predstavljati in jih predstavlja».

Socialistični senator Mariotti je 
nato Terraciniju odgovoril rekoč, 
da «PSI ni nikoli zatajila svojih 
demokratičnih in razrednih načel». 
Rekel je, da obstajajo danes «po
goji za zgodovinsko srečanje med 
PSI in katoliškimi množicami, ki 
želijo politiko demokratičnega na
predka». Čeprav PSI «ne smatra 
levi center za edino možno pot 
in ne izključuje drugih možno
sti, če ne bo našla takega part
nerja, kakršen je bil Fanfani, še 
vedno smatra, da je levi center 
osnovna perspektiva, na kateri je 
treba delati, da bi se odprla pot 
socialnemu napredku». Zato se bo
do socialistični senatorji vzdržali.

Nato je misovec sen. Franza na
povedal, da bo glasoval proti, so
cialdemokrat sen. Granzotto-Basso 
pa je rekel, da se bodo socialde
mokrati vzdržali ter to tudi ob
razložil. Končno je monarhistični 
senator Fiorentino napovedal, da 
se bodo vzdržali glasovanja tudi 
senatorji PDIUM.

Togliatti je za prihodnjo števil
ko tednika «Rinascita» napisal čla
nek pod naslovom «Iskanje stra
tegije miru», v kateri piše o 
Kennedyjevem obisku v Evropi. 
Clankar poudarja, da ameriški 
predsednik ne more dati točnega 
odgovora na vprašanje o hladni 
vojni oziroma o prenehanju hlad
ne vojne. Togliatti priznava, da 
so mnoge Kennedyjeve izjave «za
nimive in pravilne» in iščejo 
mednarodno politiko pomirjenja 
in miru. Po Togliattijevem mne
nju išče Kennedy «novo strategi
jo», ker «se zaveda nevarnosti ka-
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tastrofe, ki jo nosi s seboj nada-ikjer se 
ljevanje hladne vojne». Togliatti I Kindu, 
poudarja, da je resnična nevar
nost v tem, da bi se hladna voj
na nadaljevala in je zaradi tega 
potrebna «dosledna akcija, da bi 
se preprečila zaostritev mednarod
nega položaja». Kennedy pa ne 
vidi prav te «nove politične stra
tegije», pri njem ne najdemo «ti
ste konkretnosti točnih političnih 
predlogov, ki so značilni za vsak 
odgovorni poseg voditeljev socia
lističnih dežel».

Tajništvo CGIL je objavilo iz
javo o sedanjem sindikalnem po
ložaju v zvezi s programskimi 
izjavami Leonejeve vlade. V po
ročilu se poudarja, da program 
ne omenja bistvenih vprašanj 
kmetijstva, socialne varnosti, za
poslenosti, svoboščin v tovarnah 
itd. Glede kmetijstva poudarja 
CGIL nujnost agrarne reforme z 
ukinitvijo spolovinarstva in z raz
širitvijo kmečkih posesti ob pod
pori zadružnih oblik; dalje nuj
nost reforme agrarnih paktov in 
ustanovitve ustanov za kmetijski 
razvoj. Glede gospodarske poli
tike je vladni program preveč 
splošen in sploh ne omenja sin
dikatov.

Zato bo CGIL zahtevala od vla
de vrsto sestankov z raznimi mi-
nistri^ dg bi obravnavali: 1. vpra
šanje plač javnih javnih name
ščencev in upokojencev ; 2. kmetij
ska vprašanja zlasti v zvezi s spo-
lovinarstvom in ustanovami za 
razvoj; 3. politikq dela in social
ne varnosti ter 4. življenjske stro
ške, in gospodarsko politiko.

D»n*s se je ob 6. uri v vseh 
tovarnah Montecatini v pokrajini 
Milano začela petdnevna stavka. 
Stavko so proglasile vse tri naj
večje sindikalne organizacije. Stav
ka se bo zaključila v sredo 10. 
t.m. ob 6. uri in zajema vse de
lavce v tovarnah Montecatini na 
področju Ferrare, Benetk, Alessan- 
drie, Ternija in Barija. To je že 
četrta stavka, s katero delavci 
protestirajo, ker uprava Monte- 
catini še ni začela s pogajanji za 
produkcijsko nagrado.

V Genovi je stavkalo danes od 
9. do 11. ure 400 pristaniških de
lavcev, v Rimu pa se je začela 
48-urna stavka nameščencev rim
ske občinske uprave.

Program (J Tantovega 
obiska v Italiji

RIM, 5. — Na svojem potovanju 
po Evropi bo generalni tajnik 
OZN U Tant obiskal od 10. do 
13. julija tudi Italijo. Najprej bo 
prišel v Rim, kjer bo ostal dva 
dni kot gost italijanske vlade. 
Med drugim bo obiskal sedež 
FAO in predaval v Društvu za 
Mednarodno organizacijo o «Raz
voja človečanskih pravic». Tret
jega dne bo odpotoval v Piso,

bo poklonil padlim v 
nato pa v Florenco, kjer 

ga bodo v «Palazzo Vecchio» 
proglasili za častnega meščana.

Nato bo odpotoval v Turin, 
kjer bo obiskal sedež, ki ga je 
dala Italija na razpolago Medna
rodnemu uradu za delo, in sicer 
za poklicno izobrazbo mladine iz 
nerazvitih držav. V soboto 13. ju
lija pa bo U Tant odpotoval iz 
Milana v New York.

Včeraj je U Tant prišel na u- 
radni obisk v Bolgarijo. Danes se 
je v spremstvu bolgarskega zu
nanjega ministra Ivana Baševa 
odpravil na potovanje po Bolgari-

Prva obletnica neodvisnosti Alžirije
Ben Bela o vlogi alžirske vojske

iPIif!

Prihod Ben Bela v Alžir pred enim letom
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PIČLI REZULTATI FRANCOSKEGA OBISKA V BONNU

Razgovori de Ranile - Adenauer zaključeni 
Glavnih vprašanj se nista dotaknila

Gre za atlantsko skupnost in evropsko združevanje - Strinjala pa sta se, 
da je sovjetski predlog za sporazum o nenapadanju med obema blokoma
nesprejemljiv, ker bi pomenil posredno priznanje Vzhodne Nemčiji

* M» V - Vi « Il3 ,4 IV • \
BONN, 5. — Danes so se zaključili razgovori med de Gaul

iom in Adenauerjem in med, francoskimi in nemškimi mini
stri, ki so se udeležili tega — vega posvetovanja med Franci« 
jo in Zahodno Nemčijo v okvi ru francosko-nemške pogodbe 
o sodelovanju med obema državama. Pred odhodom v Pariz 
je de Gaulle obiskal predsednika zvezne republike Luebkeja, 
nato pa so v palači Schaumburg podpisali ustanovno listino 
skupnega urada za izmenjavo
francoskih in nemških mladin
cev.

Po današnjih razgovorih, ki 
so obsegali najbolj kočljiva 
vprašanja, in glede katerih ni
so dosegli nobenega konkret
nega rezultata, so izdali sicer 
izredno dolgo uradno sporočilo o 
teh posvetovanjih, kar pa le sla
bo prikriva dejstvo, da so ti re
zultati izredno skromni. Glavni 
rezultat teh razgovorov je to, da 
so ustanovili center za razvoj sti. 
'kov med mladino obeh držav. 
Gre za poldržavno ustanovo, ki 
bo imela 50 milijonov nemških 
mark začetnega sklada, vsako le
to pa bo dobivala 20 milijonov 
mark. Prvi generalni tajnik tega 
centra bo Francoz in bo obdržal 
to funkcijo pet let, nasledil pa 
mu bo nemški generalni tajnik, 
V prvih petih letih bo sedež cen
tra v Bonnu, v naslednjih petih 
letih pa v Parizu. Predvidevajo, 
da si bosta Francija in Nemčija

izmenjali v okviru tega sporazu
ma okrog 500.000 mladincev na 
leto. ...

Hkrati so sprejeli sklep o iz
menjavi vojaških enot, ki bodo 
bivale za določeno dobo v voja
ških enotah sosedne države.

Te rezultate so sporočili na dol
gi tiskovni konferenci, ki sta jo 
imela skupno francoski in nem
ški uradni glasnik. Kljub svoji 
dolgotrajnosti, pa ni mogla poka
zati večjih rezultatov tega prve
ga posvetovanja med de Gaul
iom in Adenauerjem. Francoski 
glasnik Lebel je sicer dejal, da 
sta de Gaulle in Adenauer sicer 
proučila na štiri oči splošen po
litičen položaj, glede tega -pa ni 
dal nobenih podrobnosti. Na vpra
šanja nemških in tujih novinar
jev sta tako Lebel, kakor von 
Hase dala vedeti, da sta se de 
Gaulle kot Adenauer namenoma 
izogibala glavnih vprašanj, glede 
katerih je znano, da obstajajo 
razlike med bonsko in francosko

ZAČETEK SOVJETSKO - KITAJSKIH RAZGOVOROV

Včeraj - le prvi stiki 
Prava pogajanja se začnejo danes
Sovjetsko delegacijo vodi Suslov, kitajsko pa Liu Hsiao Ping

bodo prava pogajanja med obe
ma delegacijama začela jutri. O- 
be delegaciji sta bili skupaj na 
kosilu, toda ni znano, ali so se 
ob tej priliki dotaknili vsaj vpra. 
šanj postopka, ki so povezana z 
njunimi razgovori.

Opazili so, da ob prihodu ki
tajske delegacije ni bilo na leta
lišču niti enega novinarja iz So. 
vjetske zveze in držav vzhodne 
Evrope, medtem ko so bili pri
sotni skoro vsi dopisniki zahod
nega tiska v Moskvi. Tass, ki ni 
javila prihoda kitajske delegaci
je, je zvečer sporočila, da so bili 
kitajski delegati na kosilu, na ka
terem sta si Suslov, voditelj so
vjetske delegacije, in Liu Hsiao 
Ping, voditelj kitajske delegaci-

til šivalne stroje, tiskarske m 1 ie izmenjala napitnici.Ul, sivaine s j , Agencija «Nova Kitajska» jav-
kmetijske stroje, stroje za grad- jja ,ja <e kitajsko zunanje mini- 
njo hiš in cest itd, 1 'strstvo izročilo sinoči veleposla-

Trabucchi v Romuniji
RIM, 5. — Danes je odpotoval 

v Bukarešto sen. Trabucchi, mi
nister za zunanjo trgovino. V 
glavnem mestu Romunije se bo 
udeležil jutri otvoritve razstave 
«Italija proizvaja», na kateri raz
stavlja 165 italijanskih tvrdk av
tomobile, pisarniške stroje, teks-

MOSKVA, 5. — Delegacija centralnega komiteja KP Kitaj
ske, ki bo vodila razgovore z delegacijo centralnega komiteja 
KP SZ, je prispela danes v Moskvo. Na letališču Vnukovo je 
kitajsko delegacijo dočakal Suslov z vsemi člani sovjetske de
legacije. Na letališču je bilo tudi okrog 150 Kitajcev, ki so 
ploskali kitajski delegaciji.

Suslov ni izrekel nobene dobrodošlice kitajski delegaciji, 
ampak je dejal: «Nedvomno
ste utrujeni. Cernu ne bi na
pravili kratkega obiska po me
stu? Menim, da bi se mogli se
stati kasneje, okrog 4.30» (ob 
14 30 po srednjeevropskem' ča
su).

Kitajska delegacija je pristala 
na uro sestanka, ki jo je predla
gal Suslov.

Sovjetsko-kitajski razgovori so 
se začeli danes popoldne in so 
trajali uro in tri četrt. Sestanek, 
ki ga uradno niso javili, se je 
začel v «Domu sprejemov», v 
zgradbi, ki je v gričasti četrti 
sovjetske prestolnice, in 'kjer bo 
kitajska delegacija verjetno tudi 
stanovala za svojega bivanja v 
Moskvi. Opazovalci menijo, da je 
imel ta prvi stik le protokolaren 

proceduralen značaj in da se

ništvu ZSSR v Pekingu «oster 
protest» zaradi izgona iz Sovjet
ske zveze treh kitajskih diploma
tov in drugih dveh kitajskih dr
žavljanov. Kitajska nota je prvi 
pekinški protest ZSSR, ki so ga 
objavili do sedaj v kitajski pre
stolnici. Nota v bistvu ponavlja 
argumente, ki jih je vsebovala 
izjava, ki jo je dal pred dnevi 
glasnik kitajskega zunanjega mi
nistrstva. V tej noti se poudarja, 
da je sovjetski ukrep «neuteme
ljen in nespameten» in se proti 
temu uradno «ostro protestira». 
Nota označuje zahtevo po odpo
klicu treh kitajskih diplomatov 
za «nedopustno v mednarodnih 
odnosih sploh, zlasti Da v odno

sih med dvema državama socia
lističnega tabora» in izjavlja, da 
je «Sovjetska zveza na ta način 
razširila ideološka nesoglasja 
med dvema strankama na odno
se med obema državama in u- 
stvarila nove ovire razgovorom 
med obema strankama». Kljub 
temu, nadaljuje nota, «kitajska 
vlada nima namena sprejeti no
benega ukrepa proti sovjetskim 
organizmom ali sovjetskemu o- 
sebju v Kitajski». Nota zaključu
je z željo, da sovjetska vlada ne 
bo storila novih nepremišljenih 
ukrepov, ki škodijo enotnosti o- 
beh držav in njunim odnosom.

Po dopisu svojega dopisnika v 
Moskvi, japonski list «Sankei Sim- 
bun» javlja, da so se v Moskvi 
razširile govorice, na podlagi ka
terih so vsi kitajski študenti, ki 
so v ZSSR, baje dobili navodila, 
naj se vrnejo v domovino. Vest 
zatrjuje, da je bilo v Moskvi 
pred šestimi meseci okrog 2000 
kitajskih študentov, da pa nji
hovo število naglo pada.

vlado. Tu gre predvsem za atlant
sko skupnost in za^način, kako 
doseči združitev Evrope. Le gle
de nedavnega predloga Hruščova 
o sklenitvi pogodbe o nenapada
nju med NATO in Varšavskim 
paktom, sta se de Gaulle in Ade
nauer strinjala, da je ta predlog 
nesprejemljiv, ker bi pomenil po
sredno priznanje nemške demo
kratične republike.

Kar zadeva kmetijsko politiko, 
zlasti pa določitev cene žitaric, 
niso mogli doseči nobenega spo
razuma, ampak so le sklenili, da 
naj bi izvedenci proučili to vpra
šanje, in bi ga nato postavili 
pred članice skupnega tržišča.

Med posvetovanji so baje tudi 
proučili možnosti za nove stike z 
Veliko Britanijo, vendar pa niso 
dosegli soglasja glede nekega 
skupnega predloga o tem vpra
šanju.

Glasnik socialdemokratske stran
ke je dal tisku izjavo o skupnem 
poročilu, v katerem je rečeno 
med drugim; «Zaključno sporoči
lo je zelo bogato z lepimi fraza
mi, vendar pa ne more prikriti, 
da izmenjava misli med voditelji 
obeh držav ni privedla do nobe
nega sporazuma glede najvažnej
ših vprašanj.» Izjava še pripomi
nja, da bi bilo treba «pojasniti, 
na kaj se misli, ko se v sporo
čilu omenja, da so razgovore vo
dili v duhu« pogodbe in da bi do
segli združitev Evrope,, ko pa je 
predobro znano, da Francija na
sprotuje ustanovitvi večje Evro
pe».

Po odhodu de Gaulla je Ade
nauer izjavil novinarjem, da sma
trajo, tako z nemške, kot s fran
coske strani, rezultate prvega po
svetovanja za «zelo plodne».

V francoskem tisKu pa golistič- 
no časopisje zatrjuje, da je šlo 
vse v naj lepšem redu, medtem 
ko de Gauliu nasprotno časopisje 
zatrjuje, da je šlo vse slabo. Sre
dinsko levičarski «Combat» zatr
juje, da so razgovori v Bonnu 
dali do sedaj «pičle rezultate» in 
pravi med drugim: «De Gaulle in 
Adenauer sta moža, ki se zadovo
ljujeta z revno bilanco, ko sta 
že zadovoljila svojemu vtisu, da 
živita .zgodovinske dneve’. Spora
zum o mladini bo edini konkret
ni rezultat bonskih razgovorov, 
ki se zaključijo danes; toda spri
čo števila ministrov, ki so sprem
ljali de Gaulla v Nemčijo, bi mo
rali govoriti tudi o drugih rezul
tatih... Po drugi strani pa — in 
da bi prikrili obseg njunih neso
glasij glede skupne kmetijske po
litike — bosta obe vladi zahtevali, 
da njuni partnerji v skupnem tr
žišču pripravijo popolno poročilo 
o vprašanju integracije na kme
tijskem področju.

Desničarski «L’Aurore» pa pri
pominja, da je francoska delega
cija mogla ugotoviti, kako močno 
je Zahodna Nemčija zainteresira
na na zbližanju med skupnim tr
žiščem in Anglijo. De Gaulle sam 
je načelno pristal na redna poga- 
Janja med skupnim tržiščem in 
Anglijo, z edinim pridržkom, da 
so ta posvetovanja na vsake tri 
mesece, namesto na vsak mesec, 
kot je bilo do sedaj. To pomeni 
že važen korak k združitvi med 
Veliko Britanijo in skupnim trži
ščem.

Položaj v Siriji

KDO BO KOCA?
(Iz indijskega tiska)

Pred novim državnim udarom?

BEJRUT, 5. — Iz dobro obve
ščenih krogov in po pisanju časo
pisja v Bejrutu je sirska vlada 
baje poslala tanke in vojaške 
oddelke na strateške točke v bli
žini Damaska z namenom, da 
prepreči državni udar, ki ga baje 
pripravljajo Naserju naklonjeni 
častniki in ministri.

V središču teh vesti je vseka
kor general Ziad Al Hariri, o- 
brambni minister in poveljnik o- 
boroženih sil, ki ga smatrajo za 
glavno osebnost Naserju naklo
njene skupine v sirski vojski. Ha
riri baje Zahteva ostavko gene

rala Luaija Atasija, predsednika 
revolucionarnega sveta, in Ami
na Al Hafiza, notranjega mini
stra in podpredsednika vlade, ki 
je voditelj protinaserjeve stranke 
Baas v revolucionarnem svetu. 
Po mnenju nekega časopisa je 
stranka Baas (ki ima v rokah o- 
blast) odločena «upreti se tej za
htevi, pa naj bodo posledice ka
kršne koli».

AL2IR. 5. — Danes je Alžirija 
proslavila prvo obletnico svoja 
neodvisnosti. Proslava se je za
čela opolnoči s topovskimi streli. 
Ljudstvo je organiziralo številne 
proslave in ljudske plese. V Al- 
žiru, Costantini ter drugih me
stih in vaseh so ceste prekrite z 
državnimi zastavami in pisanimi 
baloni, V Oranu je ljudstvo ma
nifestiralo po ulicah že sinoči in 
vzklikalo «Djezair jaja» ter me
talo petarde. Avtomobilisti so 
skandirali pet not «Alžirija jaja».

Ben Bela je ob tej priliki ob
javil v tedniku «Revolution Afri- 
caine» intervju, v katerem je med 
drugim izjavil, «da mora alžirska 
vojska igrati politično vlogo». Po
udaril je. da večino te vojske se
stavljajo felagi. ki niso nikoli bil» 
poklicni vojaki, imeli pa so za 
svojo formacijo na razpolago se
dem let borbe. Ben Bela poudar
ja, da mora biti v vojski tudi 
stranka, čeprav se vanjo ne mora 
vpisati vsak vojak. Ko je govoril 
o socialni vlogi alžirske vojske, 
je dejal, da «naša vojska ni pa
razit... vojska mora imeti puško 
v eni roki, v drugi pa lopato».

Etiopija
prekinila s Portugalsko

AD1S ABEBA, 5. — Etiopska 
vlada je sklenila prekiniti diplo
matske odnose s Portugalsko. Ta 
ukrep je sprejela v duhu solidar
nosti, skladno s sklepi nedavne 
konference afriških držav v Adis 
Abebi, ki so priporočile afriškim 
državam, naj prekinejo odnose s 
Portugalsko zaradi njene kolonia
listične politike v Angoli.

Vladna kriza 
na Nizozemskem

SOESTDIJK, 5. - Kraljica Ju
lijana je poverila dosedanjemu 
predsedniku vlade Janu de Qua- 
yu (katoliška stranka) mandat za 
sestavo nove vlade. Prof. de 
Quay je sprejel mandat s pridrž
kom.

Gomulka
na kongresu PZDP
VARŠAVA, 5. — Na zasedanju 

centralnega komiteja poljske zdru
žene delavske stranke je Gomulka 
govoril o vprašanjih, ki zadevajo 
ideologijo in propagando. Govor 
Gomulke objavlja danes poljski 
tisk. Gomulka je zlasti podčrtal, da 
je poljska družba, tudi kljub napo
rom v izgraditvi socializma in kljub 
napredku na vseh področjih, še da
leč od tega, da bi bila socialistična. 
Kar zadeva propagando, je Gomul
ka podčrtal važnost ideološke bor
be, ki postaja veano večja, čim bolj 
socializem prevladuje nad kapita
lizmom: «V tej borbi mora najti 
svoje mesto vsakršno resno druž
beno gibanje, vsako intelektualno 
gibanje, pa tudi velike verske orga
nizacije ne morejo stati ob strani »

Kar zadeva koeksistenco, je Go
mulka izjavil, da koeksistenca ni in 
ne more biti niti statu quo niti 
ideološko premirje, in da ima na
men odpraviti sporna vprašanja s 
pogajanji: «Koeksistenca je sodelo
vanje med državami z različno 
družbeno ureditvijo, toda izključuje 
vsakršen ideološki kompromis».

V svojem govoru, ki ga Je posve
til vprašanju ideologije in propa
gande, je Gomulka kritiziral inte
lektualne kroge, ki jim je očital 
«beg pred glavnimi vprašanji izgra
ditve socializma»; predvsem Je oči
tal pisateljem in filmskim delav
cem, da padajo pod vpliv meščan
ske ideologije in da obračajo o« 
proti Zahodu in tam iščejo inspi
racijo; s tem v zvezi Je Gomulka 
tudi obsodil «nouvelle vague», ka
terega «cinizem» in «pesimizem» 
spominjata v mnogih potezah na 
francoska in ameriška dela.

Ko je podčrtal, da stranka ne na
merava voditi intelektualcev, je Go
mulka izjavil, da stranka podpira 
predvsem dela socialističnega rea
lizma. Novinarje je Gomulka obdol
žil tendence k destruktivni kritiki 
in da «razširjajo zagrenjenost in 
skepso». Gomulka je tudi obsodil 
nevtralistične tenedence, ki prihaja
jo do izraza v šolstvu in v mladin
skih organizacijah.

Na koncu Je Gomulka izjavil, da 
je revizionizem, ki se je pojavil 
1956, še vedno aktiven in da najde 
ugoden teren v sedenjih težkočah. 
Napovedal je ustanovitev «stalne 
ideološke komisije», k» bo vodila 
olenzivo tako znotraj stranke, ka
kor tudi v znanstvenih, literarnih 
in umetniških krogih, pa tudi na 
področju šolstva in študentovskih 
organizacij.
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V WASHINGTONU

Nadaljujejo se posvetovanja 
o predlogih Hruščova

Vlada ZDA bi prouiila le obliko izjave o miroljub
nih namenih, ne pa oblike pakta o nenapadanja
WASHINGTON, fr. -*— Iz ameri

škega uradnega vira se je zvede. 
lo, da ZDA nadaljujejo posveto
vanja s svojimi zavezniki NATO 
glede predlogov Hruščova o del
nem , sporazumu glede jedrskih 
poskusov »n o paktu o nenapada
nju med Vzhodom in Zahodom,

Kakor se zdi, vsaj na podlagi 
govora Hruščova in trditev Mi- 
kojana na sprejemu, ki ga je si
noči priredilo ameriško poslaniš. 
tvo v Moskvi, Hruščov povezuje 
obe vprašanji- Na državnem de
partmaju so dali vedeti, da bo 
Averel Harriman, ki bo vodil a- 
meriško delegacijo na moskovski 
konferenci o ukinitvi jedrskih 
poskusov, skušal doseči pojasnila 
glede tega vprašanja; ne izklju
čujejo niti tega, da bo Harriman 
skušal doseči sprejem pri Hru- 
ščovu.

V Washingtonu prevladuje vtis, 
da bi ameriška vlada bila morda 
pripravljena proučiti neki pred
log Hruščova, ki ne bi imel obli. 
ke formalnega pakta o nenapada
nju, in ki bi imel le obliko pre
proste izjave o miroljubnih na
menih. V primeru, da bi se Hru
ščov zadovoljil s tako formulo, 
bi ZDA bile pripravljene uoora- 
biti svoj vpliv pri svojih zavez
nikih, zlasti pa v Bonnu, da bi 
upoštevali ta nasvet. Smatrajo, 
da bo Harriman skušal doseči, 
da bi Hruščov, ki je že zavrnil 
vsako pobudo o splošnem spora
zumu o prepovedi jedrskih po
skusov, dal svojo odobritev na 
delen sporazum, in da ga bo sku
šal prepričati, da je v njegovem 
interesu postaviti vprašanje pak
ta o nenapadanju v tej ali oni 
obliki kasneje.

Po vesteh, ki so jih dobili v a-

meriških dobro obveščenih kro
gih, bi Harriman mogel prikaza- 
ti možnost sestanka na vrhu med 
Kennedyjem in Hruščovom v pri
meru, da bi Hruščov pristal na 
tak postopek.

Čestitke Kardelju
BEOGRAD, 5. — Predsednik

zvezne skupščine Edvard Kardelj 
je prejel ob izvolitvi za predsed
nika zvezne skupščine številne br» 
zojavne čestitke iz Jugoslavije in 
iz inozemstva. Med drugimi so 
mu čestitali : predsednik vlade
SZ Hruščov in predsednik presi
dia vrhovnega sovjeta Breinjev, 
maršal sejma LR Poljske Vicek, 
predsednik ljudske skupščine de
mokratične republike Nemčije, 
predsednik ljudske skupščine Če
škoslovaške Firlinger, predsednik 
velike narodne skupščine Romuni
je Vojtek.

Še en uspeh 
reške ladjedelnice

BEOGRAD, 5. — Soproga pred
sednika republike Jovanka Bros 
je danes v ladjedelnici «Tretji 
maj» na Reki botrovala novo
zgrajenemu 32.000-tonskemu super
tankerju «Sevojno», ki ga je ku
pilo brazilsko podjetje Petroleo 
Brazilero-Petrobras iz Rio de Ja- 
neira. Ladja je dobila novo ima 
«Prezident Joao Goulart». Super
tanker je navečja ladja, ki ja 
bila do sedaj zgrajena v jugoslo
vanskih ladjedelnicah.
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Bolgarija bo postala 
dežela umetnih jezer

Velika kampanja za namakalne sitiamo in erpaine naprave 
Sedaj primanjkuje delovne sile, predvsem strokovnjakov

«DAILY MAIL» PIŠE...

(Poseben dopis)
SOFIJA, v začetku julija. — 

Letošnji junij je bil tu poln praz
nikov. V prvih dneh meseca so 
slavili «praznik vrtnic», ki so za 
Bolgarijo izrednega pomena, saj 
je njihova proizvodnja rožnega 
olja med največjimi na svetu. 
Nato so v celem nizu svečano
sti puščali v obrat posamezne 
objekte s področja namakalnih 
in melioracijskih del, ki so jih 
skušali dokončati pred začetkom 
letošnje namakalne sezone. V 
mnogih okrožjih so pri tem raz
delili udarnikom, ki so se pri 
delih izkazali, posebne nagrade 
in odlikovanja.

Na ministrstvu za kmetijstvo 
zatrjujejo, da bo naloga, ki so 
si jo postavili lani jeseni in si
cer da bodo namakalne naprave 
na površini 140 tisoč hektarov 
dokončane do sredine letošnjega 
leta, v glavnem izvršene do kon
ca tega meseca . . .

Inženirji in tehniki, ki se u- 
kvarjajo s tako imenovanim «vo- 
doprojektom», ter strokovnjaki 
za vodno gospodarstvo, ki so na 
poziv partije zapustili pisarne in 
qdšli na ,teren, so se vrnili v 
«veje pisarne, vendar ne, da bi 
tu ostali, pač pa da bi pospe
šili načrte, da bi izdelali nove 
projekt« za nova dela, ki bodo 
zemljevid Bolgarije povsem spre
menila . ..

Treba pa je takoj reči, da za
misel vse te velike akcije še ni 
zaključena. Na mnogih velikih 
objektih so dela šele v zaključni 
lazi. Zaradi premajhnega števila 
delovne sile je naglica pri izvr
ševanju nalog nekoliko popusti
la. Kaže, da so bili načrti neko
liko večji, kot so bile možnosti, 
kar pa nikakor ne zmanjšuje po
membnosti uspehov.

Je pa pri tem nekaj, kar zada
je skrbi okrožnim vodstvom. 
Gre za pomanjkanje strokovne 
delovne sile, za strokovne ka
dre. Da bi se melioracijski ob
jekti, ki so bili zgrajeni, izkori
ščali v vsej njihovi zmogljivosti, 
je potrebnih okoli 30.000 oseb, ki 
jih je treba šele naučiti, kako 
je treba upravljati z raznimi na
pravami na črpalnih središčih in 
pri aparatih za umetni dež. V 
osrednji upravi za vodno gospo
darstvo zatrjujejo, da so lansko 
leto izkoriščali komaj 65 odstot
kov namakalnih naprav in to 
vprav zaradi pomanjkanja stro
kovne delovne sile ter zaradi 
nekaterih drugih pomanjkljivo
sti, ki so prav tako povezane 
« tem problemom.

Bolgarska vlada je letos za
četkom leta izdala posebno u- 
redbo o zmanjšanju kapitalnih 
investicij v industriji in grad
beništvu, ter celo v neposred
nem kmetijstvu, da bi mogla 
dati več sredstev za melioracij
ska dela.

Od oktobra do danes je bilo 
zato dokončanih okoli 120 veli
kih črpalnih postaj za namaka
nje, ki bodo dovajale vodo ka
kim 30 tisoč hektarom obde
lovalnih površin. V ta namen 
je bilo prekopanih okoli 6000 ki
lometrov novih prekopov, pri če
mer je bilo zaposlenih v po
vprečju po 50 tisoč delavcev za- 
drugarjev ali kooperantov na me
sec.

Zadrugarjem se delo na teh 
objektih plačuje enako kot grad
benim delavcem. Toda v upravi

za vodno gospodarstvo se pou
darja, da so zadrugarji - delav
ci stimulirani pri tem. delu tudi 
s tem, ker delajo na komple
ksih, ki pripadajo njihovim za
drugam in ker jim skupnost za
gotavlja delo tudi v tako ime
novanih «mrtvih sezonah», 

Letošnje leto se smatra kot 
rekordno leto na področju del
za gradnjo namakalnih naprav 
in melioracij. S tem v zvezi se 
govori tudi o odločilnem koraku 
k večji produktivnosti dela v po
ljedelstvu. Na teh delih je tre
nutno premalo delovne sile, da 
bi se mogla opraviti vsa dela, ki 
so v načrtu, odnosno, ki so že 
začeta. Sezonska dela so namreč 
ta dela prehitela, in hkrati je 
partija pozvala ljudi, naj čim 
bolje obdelajo razne kulture, ki 
terjajo sedaj največ delovne si
le: gre predvsem za okopavanje 
koruze, za nabiranje jagod itd.

Ob tej razmeroma zelo rožnati 
sliki je treba vendarle dodati, 
da ne gre vse tako gladko. V 
tem ko se plovdivsko ogrožje še 
posebno kaže v svojih naporih in 
tudi uspehih, saj je v 70 odstot
kih že prepreženo z namakalni
mi napravami, vodstvo Dobru- 
dže — ki jo smatrajo za žit
nico Bolgarije — pa je glede te
ga zelo konservativno in kot 
pravijo v uradnih bolgarskih 
krogih, še ni dojelo ali noče do
jeti pomembnosti sodobne agro
tehnike.

Gradnja objektov za namaka
nje polj ter druga melioracijska 
dela se v Bolgariji vrše «na

dveh tirnicah», kot bi rekli: 
Manjša umetna jezera in nama
kalne sisteme grade same za
druge na svoj račun in s svo
jimi sredstvi. Večja dela, večje 
objekte pa gradi država, odnos
no se grade v državni režiji. 
Glavni vir vode je Donava. Z 
manjšimi rekami v Bolgariji 
sploh ne računajo, vsaj v več
jem obsegu ne. To pa zaradi ne
stalnosti vodne ravni teh rek, ki 
posebno v poletnih mesecih ali 
povsem usahnejo, ali pa imajo 
zelo malo vode. Zato pa se veči
na zadrug opira na drugi vir 
voda: gradi umetna jezera, ki so 
sicer majhna, ki pa hkrati omo
gočijo izkoriščanje «vsake kap
lje» vode. Pravijo, da ni nikjer 
voda tako racionalno izkoriščena 
kot tukaj.

Odkod pa sredstva za tolikšna 
dela?

Država kreditira gradnjo na
makalnih sistemov tako, da pr
va tri leta sploh ne terja od 
graditeljev - zadrug nobene anui
tete. Po treh letih pa se začne 
izplačevanje anuitet tako, da mo
ra biti ves posojen kapital vr
njen v dvajsetih letih.

In tako nastajajo nove črpal- 
ne postaje in novi namakalni 
sistemi. Ti nastajajo drug za 
drugim. Dežela je vsa prepre
čena z namakalnimi prekopi. Je
zer, to je novih umetnih ježek, 
pa je — kot je nekdo rekel — 
že skoraj toliko, kot na Fin
skem, ki je znana kot «dežela 
tisočih jezer».

A. M.

Philbyja 
so videli 
v Pragi

LONDON, 5. — Angleška jav
nost se še vedno ukvarja z za
devo Harolda Philbyja, ki ga dol
žijo, da je vohun v sovjetski služ
bi. Današnji «Daily Mail» piše da 
so Philbyja pred tremi tedni vi
deli v Pragi. Časopis vztraja, da 
«novi elementi» v vrsti glasov, ki 
krožijo v zvezi «s tretjo osebo» 
«zadeve Burgess - Maclean», pri
hajajo iz krogov, ki Philbyja do
bro poznajo in ki jim gre vsa 
vera.

Iz pisanja istega lista nadalje 
zvemo, da naj bi bil Philby zapu
stil Bejrut januarja in da naj 
bi odšel najprej v Kairo, odkoder 
pa da je z letalom neke sociali
stične dežele odletel v Prago.

List nadalje zatrjuje, da nekaj 
članov laburistične opozicije zbi
ra podatke, da bi razčistili vpra
šanje, ali je v trenutku, ko je iz
ginil, Philby bil še vedno v an
gleški obveščevalni službi. «Ti, 
nadaljuje dobesedno list, sumijo, 
da je Philby sodeloval pri obno
vi obveščevalne mreže, ki so jo 
pretrgali agenti kontrašpijonaže 
Združene arabske republike v le
tu 1956». Ce bi sum laburistov 
bil utemeljen, bi znala laburistič
na opozicija zahtevati sodno pre
iskavo, kajti v tem primeru je 
možno, da bi bil Philby hkrati 
tako v angleški kot v sovjetski 
obveščevalni službi in to že več 
let.

«V tem primeru — dodaja «Dai
ly Mail» — kot je bilo z Geor
gom Blakejem, funkcionarjem zu
nanjega ministrstva, ki je bil 
obsojen kot «dvojni agent», bi 
tudi Philby mogel izdati imena 
drugih agentov tajne obveščeval
ne službe». (Blake je bil leta 
1^61 obsojen na 42 let zapora.)

Tržaška občinska uprava 
in pravice Slovencev

Sinočni govor Dušana Hreščaka, občinskega svetovalca PSI
Na sinočnji seji mestnega občinskega sveta, kjer se 

razpravlja o občinskem proračunu, je govoril tudi 
občinski svetovalec PSI Dušan Hreščak, ki je najprej 
rekel, da predloženi proračun sploh ni finančni prora
čun občinskega odbora, ki naj bi o njem razpravljal 
in odločal občinski svet, pač pa — po priznanju sa
mega odbornika za proračun — navaden proračun, ki 
ga je pripravilo občinsko računovodstvo, nato je na
daljeval :

Izhajajoč iz tega pristno demo
kratičnega in rekel bi kulturnega 
duha, bi se hotel dotakniti tudi 
one boleče točke, ki izrecno za
deva slovensko prebivalstvo. Toda 
reče se le, da zadeva izrecno slo
vensko prebivalstvo, kajti v resni
ci m v kolikor se mi zdi še celo 
v večji meri zadeva italijansko 
prebivalstvo. In zadeva ga v to
likšni meri, da krajevni italijan
ski tisk (v tem primeru mislim 
predvsem na tržaški dnevnik) 
skrbno, sistematično in vztrajno 
pazi, da ne omeni niti v najmanj
ši meri javnega življenja sloven
skega prebivalstva. Slovensko gle
dališče n.pr. uprizarja redne gle
dališke predstave, Glasbena Ma
tica organizira glasbene produk
cije in koncerte, slovenski kultur
ni krožki od časa do časa doka
zujejo svojo življenjskost itd. In 
glej, še nikoli ni krajevni itali
janski tisk teh dogodkov zabele
žil: o dejavnosti našega sloven
skega ljudstva italijanska javnost 
ne sme biti obveščena, da bi se 
nadaljeval predsodek, da to ljud
stvo. tvorijo le mlekarice, njihovi 
možje in sinovi, kar bi z drugimi 
besedami pomenilo, da gre za ne
kaj docela nepomembnega. Ce to 
ni dokaz ozkega duha, ozkosrčne
ga nekulturnega in nečloveškega 
nacionalizma, potem moramo skle

pati, da smo izgubili že zadnji 
smisel o življenju, o duhovnih 
vrednotah, o kulturi in celo hu
manosti.

Takšen odnos do slovenskega 
prebivalstva pa ima posledico, ki 
je z moralnega vidika zelo nega
tivna in to na neki način še bolj 
za italijansko kot za slovensko 
prebivalstvo, ki jt že navajeno, da 
se mu zanikajo pravice, ki mu 
pripadajo ne toliko na' temelju 
republiške ustave in mednarodnih 
sporazumov in dogovorov, pač pa 
ki mu pripadajo že preprosto kot 
človeškim bitjem.

In tu smatram zš primerno o- 
meniti neko drugo vprašanjev ki 
bi se morda na pivi pogled mo
glo zdeti le obrobno, ki pa ni 
takšno, če upoštevamo, da zadeva 
v živo človeško osebnost, ker je 
zanjo najbolj značilno, in sicer 
njegovo ime. Imena oseb je treba 
pisati in izgovarjati tako, kot se 
dejansko imenujejo in nihče nima 
pravice spreminjati jih in pačiti. 
Kot bi si jaz ne dovolil nepra
vilno pisati in izgovarjati ime ne
ke osebe, tako s polno pravico 
lahko zahtevam, da tudi drugi 
pravilno pišejo in izgovarjajo mo
je ime, Jasno je, da gre za osnov
no dolžnost olike in spoštovanja 
svojega bližnjega. Ali bi naši ob
činski upravi ne mogli prav nič

Nocoj se na Gradu Sv. Justa 
začne Mednarodni festival 

fantastičnega filma

Onih sto žensk, ki se je ob stoletnici italijanskega alpinističnega zdru
ženja hotelo povzpeti na Montblanc, je na višini 3.900 m skelnilo, da 

se vrnejo, kajti sneg je bil debel in grozila je nevihta
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dicijo gostovanj italijanskih gle
dališč, ki je bila za nekaj de
setletij prekinjena,

Gassmana in njegovo gledali
ško družino je občinstvo spreje
lo z veliko simpatijo. Tudi poli
tični krogi so z zadovoljstvom 
sprejeli Gassmanovo gostovanje. 
Gassmanov oder je na svoji tur
neji dajal dve deli, in sicer s Gio
co degli eroi» ter «Oreste». Naj
večji mehiški časopisi so zelo po
hvalno pisali o teh dveh prire
ditvah.

Roussin se poteguje 
za mesto v akademiji
PARIZ, 5. — Andre Roussin 

in Thierry Maulnier sta skoraj 
hkrati prijavila svoji kandida
turi za članstvo v francoski a- 
kademiji. Gre za izpraznjeno me
sto pokojnega Henryja Bor- 
deauxa.

Roussin, katerega smo spozna
li tudi v Trstu, ko je Slovensko 
gledališče uprizorilo njegovo ko
medijo «Ko se štorklja ziba vas, 
je star 52 let in je prvenstveno 
pisec lažjih odrskih del. Dj se
daj je napisal na desetine uspe
lih komedij.

Njegov tekmec za mesto v fran
coski akademiji Thierry Maul
nier je prav tako odrski pisec, 
ki je napisal že vrsto del, ven
dar je njegova glavna dejavnost 
novinarstvo in pisateljevanje. Na
pisal je do sedaj številne štu
dije, sicer pa sodeluje v mnogih 
francoskih dnevnikih in revijah. 

Na televiziji Biagijeva 
«Na vzhodu nekaj novega» 
Italijanska televizija bo v pri

hodnjih dneh dala daljšo repor
tažo novinarja Enza Biagija o 
dolgem potovanju po deželah ev
ropskega Vzhoda. Ta anketa, ki 
nosi naslov .Na Vzhodu nekaj 
novega», vsebuje Biagijeve vtise 
glede političnega in psihološkega 
razyoja v deželah socialistične 
Evrope. Biagi je snov zbral v 
Budimpešti, Pragi in Varšavi. 
Gre tudi za nekatere prizore iz 
političnega življenja, kot npr. iz
pustitev političnih kaznjencev 
na Madžarskem ob amnestiji, ki 
jo je pred kratkim dal Kadar.

V poplavi najrazličnejših festi
valov je tržaška turistična usta
nova imela srečno roko. Pri tej 
ustanovi so si omislili organizi
rati pži nat mednarodni festival 
fantastičnih filmov. Festival se 
bo začel nocoj na gradu sv. Ju
sta in rta njem se bo zvrstilo 21 
filmov iz 12 držav. Hkrati pa 
■bo v programu tudi več stran
skih prireditev, kot npr. ciklus 
'konferenc, ki bodo 11., 12. in 13. 
't.m. m na katerih bodo posa
mezni strokovnjaki govorili o 
temah, ki se. nanašajo na isto 
snov, ki jo, obravnavajo filmi, ki 
so na programu na festivalu. 
Tako bo Walter Ernsting raz
pravljal o fantastičnem slovstvu 
v Nemčiji, italijanski strokov
njak Franco Valobra bo govoril 
•o fantastični znanosti in bodoči 
‘družbi. Njegov sorojak Lionello 
'Ghirardini bo skušal ločiti kon
cept znanosti in koncept fanta
stične znanosti. Francoz Pierre 
Kast ter Američan Harry Har- 
■rison bosta govorila o bodočno- 
.sti filmske umetnosti zvrsti fan
tastične znanosti. Tudi Anglež 
'Roger Manvell bo govoril o tej 
temi, toda z vidika psihologije 
človeštva o okolju fantastične 
znanosti. Jugoslavijo bo v tem 
ciklusu predavanj zastopal Jo
že Dolničar, ki bo govoril o 
slovstvu s ■ področja fantastične 
znanosti v Jugoslaviji.

Ne bomo naštevali vseh 21 fil
mov, ki pridejo v okviru tega 
Jestivala na vrsto, pač pa bomo 
povedali, da bo prvi večer ob 
21. u,ri najprej otvoritev razsta
ve knjig in drugega tiska s pod
ročja te tako imenovane fanta
stične znanosti. Samo ob sebi se 
razume, da je tudi ta prireditev 
nekakšna stranska prireditev, ki 
spada v program lepe zamisli o 
'festivalu fantastičnih filmov. Ko j

za tem pa bo na platnu prvi to
vrstni film, in sicer filtri «Človek 
prvega stoletjat, ki ga je reži
ral Ceh Oldič Lipšky.

Zmagovalca na tem festivalu 
čaka lepa nagrada «Zlata ve
soljska ladja», ki jo je izdelal 
znani tržaški kipar Marcello Ma 
schermi.

V dneh festivala bo v Trstu 
precej znanih imen s filmskega 
sveta, kot npr. Oskarjev nagra
jenec Ray Milland, Viveca Lind- 
fors, Maria Grazia Bucrella, Se
rena Vergano, Barbara Steels itd. 
Vsekakor bomo kaj več o festi
valu mogli povedati kasneje, ko 
bomo program videli.

Fellinijev «8 e 1/2»
žanje uspehe v ZDA
Znani Fellinijem film «8 e Vj», 

ki ga upravičeno smatrajo za 
najboljši film leta in ki je tudi 
doma žel velike uspehe, ugaja 
tudi Američanom. Samo v dveh 
kinematografih v New Yorku 
kjer ga predvajajo le nekaj ča
sa, so inkasirali 60 tisoč dolar
jev. Oni newyorski ljudje, ki 
se na to spoznajo, menijo, da 
je ta izkupiček «fantastičen». 
To velja še posebej za ta film, 
ki ga v Ameriki povprečen gle
dalec ni sprejel s kdove kolikš
nim navdušenjem, posebno ko 
je «New York Timesa v svoji 
prvi oceni film precej raztrgal, 
dočim je v neki poznejši oceni 
prvo napako popravil.

Gassman v Mehiki
MEXICO CITY, 5. — Izreden 

uspeh so te dni doživele pred
stave italijanskega ljudskega gle
dališča, ki ga je ustanovil in 
ga vodi Vittorio Gassman. Pred
stave so bile od 1. do 4. t.m 
pod pokroviteljstvom italijanske
ga veleposlaništva v Mehiki. Se
danja Gassmanova turneja po 
Mehiki ponovno obuja staro tra-

PO VELIKI VROČINI NEZAŽELENA OHLADITEV

Neurja po vsej se verni Italiji 
z utreznimi hudimi posledicami
Zastoj v avtomobilskem in železniškem prometu - Toča in poplave
RIM, 5. — Vremenoslovci pra

vijo, da sedanja vročina, ki je 
zajela Italijo, ni nič izrednega, 
in da je v povprečju zadnjih let. 
Hkrati pravijo da v drugi po
lovici tega meseca ne bo prišlo 
do večjih sprememb, v kolikor 
ne bodo nevihte nekoliko ohladi
le zraku.

Toda že danes smo zabeležili 
celo vrsto neurij. V Milanu se 
je davi razdivjalo neurje, ki je 
takoj ohladilo ozračje, toda po
vzročilo je tudi veliko škode in 
zaustavilo ali zavrlo avtomobilski 
in tramvajski promet po mestu. 
Tudi po vsej Lombardiji, še po
sebno v predalpskem delu je div
jalo neurje, ki je potrgalo elek
trične napeljave, tako da je del 
industrije ostal paraliziran. Tudi 
železniški promet je utrpel veli
ke zastoje. Proga med Milanom 
in Genovo je bila prekinjena za 
nekaj ur zaradi tega, ker se je 
električni vod pretrgal.

V Sesto San Giovanni je strela 
udarila v lokomotivo vlaka, ki 
je prevažal delavce iz Carnate. 
Bilo je pol ure zamude. Podob
no tudi na progi med Leccom 
in Milanom. V Trevigliu je stre
la udarila v neko stanovanje, kjer 
je bila doma mati z dvema otro
koma, na srečo so se le ustrašili. 
Mnogo huje je bilo v okolici 
Treviglia, kjer je toča potolkla 
žito in koruzo.

Tudi v Pavii in okolici je ne
urje povzročilo zastoj prometa. 
Poleg tega So narasle vode pre
plavile polja. Neurje je tudi po
trgalo telefonske in električne 
žice, zaradi česar je promet za
stal.

Tudi v Turinu je divjalo ne
urje s točo, ki je uničila mnoge 
posevke, voda pa je zalila mno
ge kleti. V Parmi pa je naliv 
spremljal tudi močan veter, toča 
pa je potolkla okolico, posebno

področje Langhirano, kjer je pa
dala toča debela kot orehi. Pred 
neurjem je bilo temno kot o 
mraku.

Niti Bologni in okolici ni ne
urje prizaneslo. Pihal je tudi mo
čan veter, ki je pometel s streh 
mnoge televizijske antene, v Ma
donna dei Prati pa je strela u- 
darila v drevo in ga do tal raz
klala. Na srečo nobene žrtve.

Iz Fana poročajo prav tako o 
neurju, ki bi bilo lahko imelo 
tudi tragične posledice, kajti ve
ter z brzino 90 km na uro je 
zajel 120 ribiških čolnov na vi
sokem morju, ki so se komaj 
popoldne mogli vrniti v pristane.

Čeprav na «dan neodvisnosti»

Aretacije 
borcev proti 
segregaciji

BALTIMORA, 5. — Danes so 
policijske sile aretirale 283 bel
cev in črncev med manifestacijo

proti plemenski diskriminaciji, ki 
so jo ob dnevu neodvisnosti or
ganizirali voditelji katoliških, 
protestantskih in judovskih skup
nosti v nekem zabavišču v Balti- 
mori in katere se je udeležilo o- 
koli 400 oseb. Večina aretiranih 
manifestantov je bila izpuščena 
na začasno svobodo, seveda pod 
kavcijo. Med aretiranci je bila 
veliko katoliških in protestant
skih duhovnikov, med katerimi 
anglikanski škof Danijel Corrigan 
ir načelnik izvršnega odbora pre- 
zbiterijanske Cerkve dr. Corsqn 
Blake.

Manifestante so aretirali zato. 
ker so hoteli pripeljati v zaba
viščni prostor nekaj črncev, če
prav jih lastnik zabavišča, na te
melju veljavnih zakonov, ni ho
tel sprejeti, ker da lahko sprej 
me kogar on hoče. Manifestacija 
se je vršila v najlepšem redu, to
da ob vhodu v zabavišče so jih 
policaji aretirali.

Tudi v drugih krajih ZDA je 
prišlo do večjih manifestacij, še 
posebno velike so bile v Chic» 
gu.

očitati, kar zadeva pravilno pi
savo imen slovenskih občanov?

Kakšen hvale vreden primer 
smo zasledili med zadnjimi volit
vami, ko si bila imena nekaterih 
slovenskih kandidatov na volilnih 
seznamih pravilno natiskana. To
da to je š« vse premalp. Občin
ska uprava bi se morala usposo
biti, da bi pravilno pisala imena 
slovenskih občanov vedno in po
vsod, na osebnih izkaznicah, na 
izdanih dokumentih itd. V svojih 
odnosih z občinstvom bi osebje 
občinske uprave moralo povrh bi
ti sposobno, da pravilno izgovarja 
imena slovenskih meščanov. To bi 
bil prvi korak k tisti kulturni 
vzgoji, ki je tako potrebna v oko
lju, ki je še vedho tako zaprto 
tistemu kulturnemu in človeške
mu razumevanju med Italijani in 
Slovenci, ki je neogiben pogoj 
mirnega sožitja med dvema naro
doma tega področja. In tu bi ne 
šlo niti za nadaljnje finančne 
obremenitve, ki so za našo ob
čino že tako velike, pač pa bi 
bilo dovolj le nekaj dobre volje 
in vztrajnosti v duhu tudi tiste 
enciklike papeža Roncallija, ki ste 
jo vi, gospod župan, navedli v tem 
občinskem svetu.

Na koncu bi se hotel dotakniti 
še dveh vprašanj, ki od blizu za
devajo slovensko prebivalstvo in 
ki vedno naletijo na nerazumlji
vo sovražnost pri nekaterih ko
legih in proti katerima vedno 
dvigne svoj glas tukajšnji itali
janski tisk. Spregovoriti bi hotel 
o uporabi slovenskega jezika v 
javnem življenju ter o sporni za
devi tako imenovane dvojezično
sti.

Začnimo z uporabo slovenske
ga jezika v javnem življenju. Ni- 
kakega dvoma ni, da ima sloven
sko prebivalstvo pravico do upo
rabe svojega jezika tudi v jav
nem življenju, pravico, ki mu je 
— načelno — ne oporeka nihče, 
pa čeprav naleti konkretna upo
raba slovenskega jezika še vedno 
na ne malo ovir in preprek, ki 
so, v bistvu, izključno rasistične
ga značaja in ki to pravico prak
tično povsem izvotlijo.

Nekdo bi mi znal ugovarjati: 
saj so tu tolmači. To je res (če
prav nas primer iz zadnjih časov 
uči, da takih tolmačev prav tedaj 
ni, ko bi jih potrebovali), toda 
tolmači niso idealna rešitev. So, 
kvečjemu, nadomestilo, ki sprav
lja v težave tako tistega, ki bi 
moral razumeti, kot onega, ki že
li, da bi ga kdo razumel. Vse
kakor pa v zvezi s tem obstaja 
neugodnost, da oseba, ki bi ho
tela, da bi jo nekdo razumel, ni 
vedno gotova, ali jo je oseba, ki 
bi jo bila morala razumeti, ra
zumela, medtem ko oni, ki bi 
moral razumeti to, kar se od nj,e- 
ga zahteva, ni vedno gotov, če 
je misel drugega pravilno razu
mel, Posredovalec predstavlja to
rej nevarnost, in to ne glede na 
dejstvo, da «prevajati pomeni 
hkrati tudi nekoliko izdajati».

In to še ni vse. Tolmač je kaj 
malo simpatična rešitev tudi 
nekega drugega vidika: namesto 
da bi ljudi zbliževal, povečuje 
medsebojno nejevoljo, ju moral
no oddaljuje. V tem je razlaga 
dejstva, zakaj ni niti lahko niti 
enostavno govoriti v lastnem je
ziku sredi ljudi, ki našega jezika 
ne razumejo. In tudi osebe, ki so 
pripravljene priznati pravico do 
upnrahe jezika, ki ga ne razume

jo, se težko povsem otresejo vti
sa, da so žrtve nekega nedopust
nega in zato nesprejemljivega na
silja

Izhod iz tega? Izhoda sta dva: 
Prvi j* popolna nadoblast nacio
nalnega jezika z ustrezno jezikov
no segregacijo manjšinskih etnič
nih skupnosti. Ta rasistiftni našjn 

okagal kot
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PO 11 URAH ZASEDANJA SO IZREKLI OBSODBO

Tudi menihi iz Mazzarina 
so bili sedaj obsojeni

Prizivni sodni proces je trajal vse od 20. maja
MESSINA, 5. — Pred tukajš

njim prizivnim porotnim sodiščem 
se je danes zaključila dolga sod
na obravnava v zvezi z dogodki

v Mazzarinu. Kot smo ob časujnihi iz samostana v Mazzarinu in 
že poročali, je_ prišlo pred ča- sicer pod obtožbo, da so izsilje

vali denar, da so ubijali živinosom pred sodišče več oseb, med 
katerimi so bili tudi štirje me

Letalo «Comet» kralja Sauda, ki je 20. marca treščilo na Argenterò, so našli in sedaj spravljajo trupla 18
ponesrečencev na pokopališče v Cuneu

da so napadali in eno osebo celo 
umorili. Preiskava je ugotovila, 
da so bila grozilna pisma pisana 
na pisalnem stroju, ki je last sa
mostana in da so tudi menihi ne
posredno ali posredno sodelovali 
pri vrsti kaznivih dejanj in zlo
činov. Na prvi razpravi so bili 
trije civilisti obsojeni, in sicer 
Azzolina in Salami sta bila obso
jena na 30 let, Nicoletti pa na 
14 let in pol. Dočim so bili me
nihi oproščeni.

Na priziv državnega tožilca se 
je 20. maja letos začela nova raz
prava, ki je trajala vse do danes, 
tako da je bilo v celoti kar 45 
obravnav.

Po končanih govorih obrambe in 
javnega tožilca, se je danes do
poldne porota umaknila in osta
la v sejni dvorani obilnih enajst 
ur, nakar je predsednik sodišča 
prebral obsodbo, ki vsem trem ci
vilistom potrjuje prejšnjo obsod
bo, trije menihi pa, ki jih je 
prvostopno sodišče oprostilo, so 
bili sedaj obsojeni na 13 let za
pora, pa čeprav jim sodišče ni 
štelo umora posestnika Cannade 
in to zaradi pomanjkanja doka
zov in čeprav jim je nekaj ob
tožb odvzela amnestija.

Na razpravi sta bila navzoča 
danes le dva meniha, ker je tret
ji, 85-letni pater Carmelo, že ne
kaj časa v bolnišnici. Ko je pred
sednik sodišča prebral obsodbo, 
so trije obsojeni civilisti divje 
kričali, patra pa sta med zase
danjem porote bila v kapeli sod
ne palače in molila.

se je vedno in povsod poji 
poguben predvsem 'za ; vladajoče 
narode. Manjšinske etnične skup
nosti so škodo tega sicér o na
tile, celo močno občutile, toda 
največjo škodo je utrpel vlada
joči narod, ki je utrpel škodo na 
svojem ugledu, v svojem politič
nem in kulturnem napredku ter 
v svoji človeškosti.

'Jorej ni to tisti način, ki bi mu 
mogli slediti oni, ki jih je živ
ljenje naučilo, kako neizčrpno 
ustvarjalno moč imajo večne vred
note. Način, za katerega bi rat|, 
da bi se uveljavil, pa je, nasprot
no, način medsebojnega razume
vanja brez posrednika. Slovenci 
smo, glede tega, v zavidanja vred
nem položaju, ker se naučimo tu
di italijanskega jezika, in vas mo
remo razumeti tudi brez tolmača. 
Želel bi si, da bi tudi italijanska 
prebivalstvo moglo napraviti kak 
korak v tej smeri, kajti tako bi 
se stvari mogle drugače razvijati; 
vsekakor bolje in to v medseboj
no korist Italijanov in Slovencev 
in v dobrobit tistega mirnega in 
plodnega sožitja med narodi, ki 
je ena najglobljih in najbolj živ
ljenjskih teženj vsega človeštva.

Za zaključek še besedo, dve o 
spornem problemu dvojezičnosti. 
Globoko sem prepričan, da je bil 
ta problem popačen. In hočem 
reči namenoma popačen v svo
jem smislu s strani tistih krogov, 
ki so v njem nasiutili neko dru
go obliko vsiljevanja na škodo ne
ke namišljene pravice italijanske
ga prebivalstva, da počne, kar se 
mu zljubi, medtem ko naj bi slo
venskemu prebivalstvu ne preosta
lo drugega, kot da se znajde kot 
pač ve in zna, nekako v potrdilo 
že znani Manzonijevi definiciji o 
pravici: «Svet razpolaga z odvrat
no silo, ki jo imenuje pravica» 

Ne, spoštovani kolegi, to ni pra
vi pomen dvojezičnosti. Njegov 
pravi pomen sem skušal obrazlo
žiti malo prej, ko sem govoril o 
medsebojnem razumevanju brez 
posredovalcev med Slovenci in 
Italijani.

Obstaja pa še drugo vprašanje, 
in siete ono o dvojezičnih napi
sih. Prav, tudi ta zadeva se po- 
stopoma zmanjšuje v svoj pravi 
okvir in nikomur ne pride na 
um, da bi dvigal svoj glas proti 
dvojezičnim napisom v raznih kra
jih našega Krasa, proti napisom, 
ki se, končno, že povsod množijo. 
Na kak odpor takšni napisi na
letijo še v krajih naše občine s 
pretežno slovenskim prebival
stvom, vendar menim, da bo tre
ba ta odpor prebroditi, ne da bi 
se oprijemali formalizma kot iz
govora, ki ponižuje predvsem ti
ste, ki se tega formalizma opri« 
jemajo v kaj malo hvale vrednih 
namenih, da bi nadaljevali sitem, 
kar v bistvu ni nič drugega kot 
najbolj preprosta nadoblast nàcio- 
nalističnega kova na škodo slo
venskega ljudstva, kateremu se ta
ko hoče dejansko zanikati tista 
enakopravnost, ki ni zajamčena 
le z našo republiško ustavo, pač 
pa ki mu pripada tudi na temelju 
najbolj osnovnil človečanskih in 
kulturnih pravir.

In prav na to temeljno zahtevo 
bistveno etičnega značaja je tre
ba postaviti tudi vprašanje tako 
imenovane dvojezičnosti: kot zu
nanje in dejansko priznanje mo
ralne enotnosti človeštva in s 
tem moralne enotnosti med Itali
jani in Slovenci. Ce se ta moral» 
na enotnost ne prizna, se s tem 
pomaga k razvoju in utrjevanju 
občutka manjvrednosti slovenske
ga prebivalstva (s posledicami, 
ki jih ni treba prikazovati, saj so 
vsem znane), medlem ko se ita
lijansko prebivalstvo razvila v kaj 
slabo utemeljenem občutku večje 
vrednosti, ki mu niti od daleč ni 
v korist, pač pa mu služi le v 
kulturno nevzgojenost.

Pa še nekaj bi hotel poudariti; 
Ko je govora o posebnih potre
bah, pravicah in več kot zako
nitih težnjah slovenskega prebi
valstva, ne moreni mimo tega, d« 
ne poudarim, da proračun nada
ljuje z nič kaj hvale vredno tra
dicijo ignoriranja teh pravic in 
teženj. Res je, da si je občinski 
odbor začrtal politiko razvoja 
mestne periferija in Krasa in da 
se bo brez dvoma s časom tu kaj 
storilo, da bi se zadovoljile pr
venstveno materialne potrebe pre
bivalstva teh področij. Toda v 
proračunu ne najdem nič, kar bi 
mi nakazalo, da smo pred novo 
politiko občinskega sveta tud: gle
de kulturnih potreb slovenskega 
prebivalstva. Te potrebe se še na
dalje ignorirajo. Slovensko preb» 
valstvo ima lastne kulturne, druž
bene in športne ustanove. Kakrš
ne so glede tega naše zahteve? 
Fahteva se, da bi tudi slovenske 
ustanove, ki smo jih pravkar orne. 
nili, mogle uživati isto ppdporo, 
kakršno uživa.o podobne italijan- 
ske ustanove. Gre. se mi zdi, za 
pravično zahtevo, ki je ni moč 
odkloniti.

In tako sem končal. Želel bi, 
da bj mojih besed ne razumeli 
kot sovražno dejanje proti naši 
občinski upravi, pač pa samo kot 
delež, čeprav skromen, vendar pk 
odločen, in ki bi bil usmerjen k 
temu, da hi še rastel in se krepil 
oni novi duh, ki smo ga čutili v 
tej dvorani, ko smo počastili ve
liki moralni in intelektualni lik 
papeža Janeza XXIII,
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FASISTI IN VOJ4KI PRI POŽIGU «BALKANA»

Inscenirani umor mladeniča 
pod oboki občinske palače

. : I JJSf PQU/L ICflilia a9I}ft 2 0Vr.l2f lOYObfi'Francesco Giunta je potreboval mrliča in njegovi so mu ga priskrbeli 
Krivda je bila takoj pripisana Slovencem - Iskra, ki je zanetila 
pogromsko strast na račun Slovencev - Napad na Narodni dom

2.
Neki drugi hagiograf, Risolo 

(«Fašizem v Julijski Benečiji od 
■njegovih začetkov do pohoda na 
Rim, Trst 1932, str. 58), nam nu
di več nadrobnosti o umoru, do 
katerega je prišlo med zborova
njem. «Zelo mlad 'kuhar iz loka
la Bonavia (neki Nini) se je 
približal obokom občinske pala
če. V njegovi bližini so se v tem 
trenutku nahajali nekateri moški, 
po videzu sodeč težaki, ki so se 
ob govornikovih besedah izziva
joče krohotali. Neki častnik, ki 
je stal tam blizu, jih je pozval, 
naj s tem prenehajo. Eden teh 
pa je v odgovor potegnil nož in 
se zagnal proti njemu. Častnik je 
izdrl sabljo in se za nekaj kora
kov umaknil. V istem trenutku 
se je med obema postavil Nini. 
Oseba z nožem pa je z njim dva
krat zamahnila in mladeniču pre
klala srce, To je bila iskra...» V 
tej pripovedi se vse zdi zelo 
logično, postavlja se samo vpra
šanje, kako neki takratni časo
pisi niso objavili nobene vesti 
0 tem deamicisovskem dejanju 
tako spodbudnega heroizma; ka- 
no neki da je častnik potem iz
ginil v anonimnost; predvsem pa, 
kako dg se ni bil javil, oziro
ma, kako da ga niso takoj po
iskali ter izprašali, da bi identifi
cirali krivca; in še vrsto drugih 
vprašanj bi bilo moč k tem 
dodati. Dokaz, da je Risolova ver
zija izmišljena in za lase pri
vlečena, pa najdemo prav v de
janju, ki ga pripisujejo častni
ku: leta 1920 častniki niso nosili 
sablje, temveč so bili oboroženi 
s pištolo! Sabljo so ponovno do
bili šele prva leta fašističnega 
režima. Risolov anahronizem pa 
predstavlja navaden bananin olu
pek, ki na njem spodrsnejo vsji 
izmišljevale! «zgodovinskih» do
kumentov in dogodkov. Toda 
kdor čuti potrebo po uporabi po
dobnih metod, da bi dogodkom, 
ki jih pripoveduje, dal videz 
logičnega dogajanja, ta običajno 
nima čiste vesti, ker ve, da 
mora nekaj prikriti.

V resnici se je nesrečni mla
denič tamkaj znašel slučajno in, 
ko je bil zadet' od bodala, je pp 
časopisnih kronikah vzkliknil; 
«Jaz .nimam nič s tem». Resnica 
pa je, da je Giunti bila potreb
na «iskra», potreben mu je bil 
mrlič, njegovi pa so mu ga ta
koj priskrbeli, potem pa so ga, 
vtem ko je govoril, opozorili, da 
je vse pripravljeno. Toda mno
žico o zločinu, ki se je zgodil 
na tako zagoneten način, ni ob 
koncu zborovanja obvestil Giun
ta, marveč neki drugi kolovodja, 
in takoj so se, kot po dogovoru,

z več stràni' $aČuli klici; «K' Bai-' 
kanu! K Balkanu!» Potem so 

-demonstranti vdrli proti trgu del
la Borsa.

«Se dobro ni prva skupina fa
šistov prišla pred hotel,» nada
ljuje iatem Giunta, «že jih 
je sprejel ogenj iz pušk in 
bomb, da je padel poročnik Ca- 
sciana in smo imeli prve ranjen
ce. Moralitjsmp začeti z rednim 
obleganjem, vtem ko so skupi
ne naših s pomočjo improvizira
nih katapultov skušale vdreti 
skozi dobro utrjena okna in vra
ta. Po približno eni uri so se 
dvignili plameni..,» Omenja še, 
da je eden od fašističnih vodi
teljev «rekviriral nekaj posod 
bencina» (toda ne pove, kdo), ki 
so bile potrebne za požig stavbe. 
Tu pa se pojavljajo nova vpra
šanja, med katerimi je temeljne 
važnosti predvsem eno, namreč, 
kako je moč vskladiti verzijo, 
po kateri se je bilo vge zgodilo 
slučajno ' zaradi NlnijeVegs umo
ra. z izrecnim priznanjem, da so 
fašisti intervenirali oboroženi ter 
opremljeni z vsem potrebnim, da 
bi zažgali kar si bodi.

Se več. Časopisne kronike in 
pričevanja, zbrana od oblasti, se 
povsem skladajo glede dejstva, da 
je provokacija prišla iz notranjo
sti poslopja. Časopisi — v tistem 
delu, ki ni očitno fantastičen in 
pravljičen — celo podčrtujejo ab
surdno plat tega, kar se je do
gajalo. Do provokacije je prišlo 
preden so demonstranti prišli 
pred stavbo, takrat ko so prvi in 
najbolj napeti šele prihajali v 
teku. Predstavljalo pa jo je ne
kaj strelov iz pištole ter odmet 
dveh vojnih naprav, od teh ene 
«Hipe», ki je eksplodirala z veli
kanskim truščem in smrtno ra
nila poročnika Ca,sciano, kasne
je prištetega rned fašistične mu
čenike. Druga naprava je bila 
zažigalna, ki že po svoji naravi 
ne more ne ubiti, ne raniti, pa 
zaradi tega tudi ne služiti kot 
obrambno orožje, kf pa lahko le 
nekaj časa neškodljivo gori na

bi nič žalega na .storil onim, ki 
so imeli ptit.ii Prav , naapTetno, 
tistemu, kar "hi bif Jbgičn.<5*moral 
neki brezumni. Slovenec napra
viti v .trenutku panike in, proti
italijanskega besa.

Kar je povsem gotovo, *je vse
kakor to, da je provokacija v 
trenutku preobrnila vso situacijo, 
ki jo je bil predvidel kvestor: 
vojaki, ki so v pripravnem sta
nju čakali v bližnji kasarni, so 
resda šli iz nje, vendar ne, da 
bi branili poslopje hotela, mar
več da bi pod poveljstvom svojih

Častnikov s ’ strojnicami odprli 
ogenj proti temu in tako podprli 
akcijo fašističnih skupin. Drugih 
provokacij ali znakov volje po 
samoobrambi pa v tej zares kri
tični fazi napada od znotraj ni 
bilo. Od svoje strani so se ka
rabinjerji in agenti po provoka
ciji iz poslopja omejili na varo
vanje in na to, da so reševali 
osebje hotela in nekatere njego
ve na Smrt prestrašene goste. 
Le-ti so bili tista «skupina brez- 
umnežev, ki se je bila utrdila v 
notranjih sobah» in katero so, 
po Risolovi verziji, presenetili 
sami fašisti ter jo izročili kara
binjerjem, da bi se ugotovile 
ustrezne odgovornosti v zvezi z 
odmetom bomb. Ni pa nobenih 
podatkov, da bi bil kdo osumljen 
provokatorskega dejanja, kakor 
tudj ne, da bi bil kdo izprašan

ali da bi bil v zvezi s tem sa
mem po sebi tako težkim deja
njem uveden kak postopek pro
ti neznanim osebam.

Takšna je kronika dogodkov, 
rekonstruiranih na osnovi samih 
fašističnih podatkov ter iz časo
pisov tistega časa, kakršna sta 
«Il Piccolo» in «Era nuova». Ta 
kronika nam sama po sebi nudi 
jasen obris mozaika, z vsemi koc
kami na mestu, oziroma skoraj 
vsemi, razen enega. Neko težko 
provokatorsko dejanje, kakršne
ga predstavlja odmet bomb v o- 
pisanih okoliščinah — in še po
sebno, če pomislimo na nepo
sredne posledice takisto politič
nega značaja — postavlja, narav
no, vprašanje — «cui prodest?»

CARLO SCHIFFRER
(Nadaljevanje s ledi) Nabrežina! klasična harmonija naše stare kraške vasi (Foto Magajna)

SPOMINI UDELEŽENKE S POPOTOVANJA V GRČIJO

Odpeljali smo se iz Trsta v Benetke
na ladjo «Jedinstvo»

Ogled Dubrovnika, škoda le, da je bilo časa tako malo 
Na Krfu, otoku cvetja in številnih znamenitosti - Skozi 
Korintski prekop v Atene - Obisk Akropole in Parte- 
nona - Obnovljena stara tržnica, ki je danes muzej

otoku Krfu

Odpotovali smo iz Trsta v Be
netke ob 14,15 in smo tja pri
speli ob 15,30. Ogledali smo si 
mesto in nato odšli proti po
molu sv. Bazilija, kjer smo se 
vkrcali na motorno ladja «Jedin
stvo». Z njo smo nadaljevali

pot proti Dalmaciji. Naslednje
ga dne, 19. junija, sva s prija
teljico pozajtrkovali in se od
šli sončit ter kopat v bazen. 
Nekaj čez poldan pa je prišel ka
pitan, da nas pozdravi. Pred
stavil nam je tudi vse ladijsko
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ŽIVINOZDRAVNIK SVETUJE IN POJASNJUJE

Kako zdravimo rahitična obolenja
pri mladih živalih

Vzroki bolezni so različni - Bolezenski znaki se razvijajo postopno pri Hvalih v starosti od enega do treh mese
cev • Rahitis zdravimo in preprečujemo s krmili', ki vsebujejo apno, fosforno kislino, magnezij in vitamin D

Rahitis je bolezen otrok in mla
dih živaii. Nastane pa zaradi po
manjkanja D vitamina v mleku 
in drugi hrani, oziroma v orga
nizmu, D vitamin je tisti činitelj, 
ki uravnava v organizmu obtok 
kalcija in fosfora. Ce telo ne dobi 
s hrano dovolj D vitamina, pade 
v krvi in ostalih tkivih potrebna 
višina kalcijevih in fosfornih soli. 
D vitamin se v organizmu tvori 
tudi pod vplivom ultravioličnih 
sončnih žarkov. Seveda pa, če bi 
tudi imeli v organizmu dovolj D 
vitamina, a bi primanjkovalo kal
cija in fosfora, bi mladi organi; 
zem ne mogel ustvariti dovolj 
trdih kosti zaradi slabega poap
nenja. Mehke kosti se pa navad
no skrivijo in izobiičijo.

Vzroki, zaradi katerih se pri 
mladih razvije rahitis, so lahko 
različni in sicer: 1. Kronične pre
bavne motnje zaradi vzrejnih 
črevesnih bolezni (griža, parati- 
fus, črevesni katarji). 2. Eno
stransko krmljenje s krompirjem, 
repo in podobnimi krmili, ki vse
bujejo malo kalcija in fosfora.
3. seno in druge krme iz zamoč
virjenih ali poplavljenih tal ne 
vsebujejo mnogo kalcija, pač pa 
humusno in oksalno kislino, ki 
živalskemu organizmu še odtegu
jeta apnene soli, podobno kot re
pa, krompir, krompirjeva broz
ga in razni odpadki. 4 Pomanj
kanje alkalij (lužin) v hrani, po
sebno pri lizavosti živine. Žival
skemu organizmu je nujno potre
ben tudi natrij, podobno kot rast
linam kalij. Natrij pa nudimo ži
valim v obliki kuhinjske soli. 5. 
K rahitisu so nagnjena teleta, 
jagnjeta, kozlički, in pujski od 
mater, ki bolehajo na kostolom- 
nici, kakor tudi tisti podmladek, 
ki uživa mleko kostolomnih in 
slabo krmljenih krav. 6. Premalo 
gibanja mladih živali na soncu in 
na prostem, premalo svetlobe in 
zraka v tesnih in vlažhih hlevih. 
7. Motnje v presnovi endokrinih 
žlez, razne okužbe in zastruplje- 
nja.

Bolezenski znaki se pri rahitisu 
razvijejo postopoma in sicer pri 
živali v starosti od enega do 
treh mesecev. V začetku se opa
ža zaostalost v telesni rasti, poz
neje pa otežkočena hoja zaradi 
bolečin in izkrivljenja kosti pred
njih okončin. Prašičkom in telič-

?e8cer se

kom odrevenijo nc 
go polegavajo. Poj 
ni sklepi zaebele, 
r.apiitngjo in postanejc

mani sknVijb.
Razen nog se skrivi 

di hrbtenica* a spremembe nasta
nejo lahko tudi na lobanjgkih 
kosteh v obliki izobčenja (žre
beta, prašički, psički). Cez čas 
prične žival slabše jesti, a na ko
ži se pojavi umazan izpuščaj.

Preprečujemo in zdravimo la- 
hitis s tem, da odstranjujemo 
vzroke, ki obolenje pospešujejo 
in pa da nudimo mlademu žival
skemu organizmu taka krrhila, 
ki vsebujejo zadostne količine ap
na, fosforne kisline ('P2 03)v'mag
nezija (Mg O), in pa D vitamina. 
To se da doseči z večkratnim 
izpuščanjem živine na pašo ali 
vsaj na prosto, z dovolj svetlimi 
in zračnimi hlevi, s pokladanjem 
sveže ali suhe lucerne, detelje, 
sladkega sena, otrobove in klaj- 
nega apna, oziroma pri pujskih z 
zeleno travo, dobrim mlekom, o- 
trobi, ribjim oljem in moko. P« 
tudi s samim pokladaniem dveh. 
treh žlic ribjega olja "ha dan 
bolni mladi živali za nekaj drvi, 
smo opazili popolno ozdravljenje 
po rahitisu. Pri vsem tem jé važ
no, da se mlade živali čim več 
gibljejo na zraku in dnevni svet
lobi, še najbolje pa je, da jim 
nudimo možnost paše.

Podlago za trdoto kosti dajo v 
temeljno kostno snov vložene 
rudninske soli, predvsem fosfor
no kislo apno, ki vsebuje od 85 
do 90 odst. kostnega pepela. Za 
rast kosti potrebujejo zato mlade 
živali prav znaten dotok apna in 
fosfora s krmo. Pa tudi odrasle 
živali potrebujejo isto; ker jih v 
primeru osiromašenja krvi na 
kalciju in fosforu črpajo iz kosti. 
Porabo kalcija uravnava obščit- 
nica, a glede medsebojnega raz
merja kalcija, im fosfora i* pa »/a- 
žen vitamin D. Mlado -prTase vložil 
na vsakih 100 g prirastka na te
lesni teži dva g kalcijevega -fo
sfata v kosti in beljakovine., Za
radi tega mora prejeti najmanj 
toliko teh sij' 
govedo potre 
apnene in ;5 t, .
100 g telesne teže, da se ohrani
jo zaloge v telesu. Breje in molz

ne
mnd_čunaT
dspu
ilr !g ene IfT rgdruge siftìvl'' min D

proizvodnji 
180 g apnene in 150 g fosforne
anqvt ali »kupno, 330 g- Za naše i v* ugodno na medsebojno
mlečne razmere pa moramo ra- je obeh sestavin, 

da znaša dnevna potreba

in dobro spravljenem senu, 
ti v zrijatih krmilih. Vita- 

pa ustvarja tudi sam orga
nizem pod vplivom sončnih ul

it ravioliini h žarkov.' Vitamin D 
nam sicer ne more nadomestiti 
kalcija in fosfora, če tega organiz
mu sploh primanjkuje, toda vpli- 

^■ÈA| ' razmer-

čunati, ua 
po kalciju in fosforu skupno pri
bližno en četrt kg za vsako kra
vo. Pomanjkanje samo ene sesta
vine ima isto posledico, kot če 
manjkata obe. Razen Ca in P so 
potrebne znatno manjše količine 
magnezija (Mg), joda, natrija, 
žvepla, kobalta, železa in drugih 
prvin.

Dobre krme v tem smislu so: 
vse vrste detelj in deteljine, slad
ka trava in seno, ajda, slama. Te
tanica, fižolov zdrob in sočivje. 
Za napoj pa uporabljajmo trdo 
vodo. Slabša so v tem pogledu 
zrnata krmila, otrohi, krompir in 
oljnate tropine. Najslabše pa je 
kislo seno, ,

Ko rahitičnemu živalskemu or
ganizmu omogočimo, da dobi do
volj vitamina D, se kmalu popra
vi oskrha z rudninskimi solmi. 
Tega vitamina je pa veliko v 
ribjem olju. Zato smo večkrat 
opazili, da je rahitično tele ali 
pa tudi ptijsek ozdravelo z uži
vanjem ribjega olja. Tega vitami
na je pa mnogo tudi v zeleni

Obolelim rahitičnim ali kosto- 
lomnim živalim dajamo dnevno 
poleg deteljne trave, sladkega 
sena še klajno apno in kostno 
moko in sicer za mlada ter odra
ščajoča teleta 20 do 50 g, za kra
ve dvakrat do trikrat toliko, a za 
prašiče 10 do 50 g, po velikosti 
in starosti. Poleg gori opisanega 
zdravljenja lahko damo tako ma
lim kakor tudi velikim živalim 
injekcijo D vitaminskih zdravil, 
in to nekaj dni zaporedoma. Pri 
močno razviti bolezni je zdrav
ljenje običajno prekasno, ker so 
kosti izobličene in so živali zao
stale v rasti. Na splošno 1 je pa 
rahitis ozdravljiva bolezen. Naši 
kmetje naj polagajo posebno po
zornost na vzrejo za pleme do
ločenih živali, katere je treba 
zlasti v zimskih mesecih oskrbo
vati s pravilno izbrano in za
dostno krmo. Nagnjenost k rasti 
slabega okostja se več ali manj 
podeduje, a pri tem trpi konstitu-

osebje in častnike, kar se nam je 
zdelo zelo lepo. Zaželeli smo si, 
da bi srečno skupaj potovali in 
svoje potovanje tudi z uspehom 
zaključili.

Med potjo smo si z ladje 
ogledali otoke Korčulo in Hvar, 
vasice na strmih stenah nad mor
jem. Tu se ljudje ukvarjajo z 
vinogradništvom, od katerega 
pretežno žive, zraven tega pa je 
tu doma znana «rakija», prebi
valstvo pa se še ukvarja z na
biranjem sivke (lavande).

Popoldne smo prispeli v Du
brovnik. Pristali smo v Gružu, 
nato pa se odpeljali z značilnim 
tramvajem v mesto. Skoda, da 
smo imeli tako malo časa na 
razpolago za ogled tega starin
skega mesta, bogatega z zgo
dovino in številnimi umetninami 
ter spomeniki. Vendar sva s 
prijateljico obiskali Stari grad 
ter uživali v prelepem razgledu 
na mesto.

Naprej smo odpotovali ob 21. 
uri. Proti. Grčiji. Po večerji smo 
poslušali izvrsten ladijski orke
ster in kdor je hotel, se je 
lahko po mili volji vrtel. Dne 
20. junija smo kazalce naših ur 
pomaknili za eno uro naprej. 
Po zajtrku smo si ogledovali 
Otrantski preliv, nekoliko dalje 
pa smo z ladje lahko videli 
mejo med Grčijo in Albanijo, 
ki jo je lepo opaziti med go
rami. Ob 12.30 smo pripluli do 
Krfa. Je to zelo lep otok. poln 
najrazličnejšega sadnega drevja, 
smokev, oranž, oljk, od katerih 
nekatere dosegajo tudi 500 do 
600 let starosti. Tudi cvetja je tu 
veliko: geranij, agav, palm v 
cvetju itd. Otok smo si ogledali 
v skupinah, pod vodstvom pred
stavnika potovalnega urada. Z 
avtobusi smo se odpeljali do 
kraja Gastoni, kjer smo si ogle
dali tako imenovani dvorec «A- 
chilleo», ki ga je kupila 1. 1891 
avstrijska cesarica Elizabeta. Le
ta 1906 ga je odkupil Viljem II. 
Danes je ta dvorec spremenjen 
v igralnico. Skoda* da je bil, ko 
smo ga obiskali, zaprt in ga 
nismo mogli občudovati. V kraju 
Perana so nam prikazali neka-, 
tere značilne narodne plese, vi
deli pa smo tudi nekakšne topo
ve, ki so povsem podobni onim 
v našem Miramaru. Mesto Krf 
ima : staro, in novo trdnjavo in 
pa most, ki ‘nosi ime Elizabeta- 
Viljem II. V kraju, kjer je ne
koč baje pristal Odisej, stoji 
danes samostan Vlaherana. poka
zali so nam tudi palačo, kjer se 
Je rodil Filip, mož angleške kra
ljice. Nekje ,sredi otoka smo v 
nekem kraju naleteli na palačo 
v beneškem in georgijskem slo
gu, a ogledali smo si tudi pra- 
voslavno cerkev *v. Spiridiona,

cija in tudi zdravje vsega telesa.
Dr. D. R.
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nudbe bodo spodbudile vaše samo
ljubje.

STRELEC (od 22. 11. do 20. 12.) 
Skušajte odpraviti utrujenost, ki vam

OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) Proučite 
še enkrat neko svoje stališče, da bi 
ne prišlo do nepotrebnega sovraštva. 
Ognite se skrajnim ukrepom In sku
šajte kar najbolje valorizirati svoje 
sposobnosti.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Vse vaše 
pobude

HOROSKOP
no omogočila uresničitev nekega na

vate bddo prinesle koristen I črta. Potrudite se, da bi né bili pre-
rezultat. Razumevanje, ki ga potre
bujete, ne bo Izostalo.

DVOJČKA (Od 21. 5. do 21. 6.) Vaši 
napori in borbenost bodo nagrajeni 
z ustreznim uspehom Ne podite žr
tev določenih videzov, in rešite raje 
prijateljstvo.

RAK (od 22. 6. do 22, 7.) Prehod- 
ne zapreke v vseh dejavnostih, ki 
zahtevajo natančnost. Ne dovolite, da 
bi vas čustva nekontrolirano obvla
dovala.

LEV (od 23. 7. do 22. 8.) Kapltula 
cija vašega nasprotnika, vam bo konč

•eč ljubosumni.
DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) Ogni

te se tekmovanju z nekom, ki Je 
mnogo močnejši od vas. Skušajte o- 
hraniti nespremenjeno svojo dobro

V°TEHTNICA (Od 23. 9. do 22. 10.) 
Bodite bolj podjetni, če hočete ures
ničiti nek dolgoročni načrt. Novo pri
jateljstvo vas bo izpolnilo z velikim 
zadovoljstvom.

ŠKORPIJON (od 24. 10. do 21. 11.) 
Nobenih novosti, vendar vas bo obi
čajno delo zadovoljilo. Nekatere po

jo povzroča vsakodnevno monotono 
delo. Ostanite zvesti neki odločitvi, 
ki ste Jo sprejeli, In uspeh vam Je 
zagotovljen.

KOZOROG (od 21, 12. do 20. 1.) 
Kljub določenim vplivom, ki niso v 
vašo korist, boste vendarle uspeli u- 
resničiti neko svojo pobudo. Manjše 
motnje v družini.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) Vaše 
obveznosti zahtevajo dokajšnjo Iznajd 
Ijivost. Posvetite večer svojim naj
ljubšim poslom.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Primo
rani boste sprejeti neko precej deli
katno poslovno odločitev Ne bodite 
preveč Impulzivni in ognili se Boste 
nepotrebnemu tveganju.

kjer baje še počivajo njegovi po
smrtni ostanki.

Morali smo se posloviti od te
ga prelepega otoka, zakaj odpo
tovali smo naprej, proti novim 
krajem in mestom .

Popoldne nam je profesor v 
ladijskem baru razložil vso le
gendo o Odiseju, zgodovino antič
ne Grčije in peloponeških vojn. 
Nadaljujemo -pot’, po-. Jonskem 
morju v »meri Korintskega prt* 
kopa."

Dne 21. junija, po grški uri 
ob petih zjutraj, stnq v zori 
zagledali Korintski prekop. Prekop 
je vsekan skozi živo skalo, ši- 
rok je 25, globok pa 8 metrov, 
nad njim s» boči most, po kB- 
terem se vrši avtomobi’ski pro
met. Prekop so začeli širiti in 
poglabljati, da bi skozenj mogle 
pluti tudi večje ladje. Vsi smo 
bili na palubi, da bi ga občudo
vali. Potovanje je trajalo skoraj 
pol ure, saj je dolg 7 km, nakar 
smo pripluli v Egejsko morje 
ter nadaljevali pot proti pirej
skemu pristanišču. Od tu smo se 
v Atene odpeljali z avtobusi. V 
zalivu Falero se je pravkar na
hajala na obisku ameriška flota.

Atene so se nekoč imenovale 
Kreope, vendar je v sporu med 
boginjo Ateno in Neptunom zma
govalka ostala Atena, s tem vred 
pa se je uveljavilo tudi njeno 
ime. V bližini mesta se razte
za iz zgodovine znano in slavno 
Maratonsko polje, kjer so Grki 
leta 490 v veliki bitki premaga
li Perzijce. Atene se v glavnem 
raztezajo na treh gričih, ki so:

Akropola, grič Devetih muz, ki 
smo si ga ogledali, in grič Iprea. 
Tri so stvari, ki se jim človek 
ne more dovolj prečuditi v Ate
nah: Partenon, Akropola in Pro
pilei. Partenori je tempelj, ki je 
bil zgrajen v čast devici Ateni, 
pa jg zato še danes tempelj vseh 
devic. Med številnimi kipi, ki so 
se v njem nahajali, je bil tudi 
Kip te. boginje, izdelan iz zlata 
Trt s’hnove kosti ter Visok 13 me
trov. Mojster, ki ga je izdelal, 
je ' thr sftìVni-Vf3ft.rt;-‘ V njegovih 
spodnjih prostorih so v tem ob
dobju hranili državni zaklad. 
Bizantinci so ga spremenili v 
cerkev, Turki pa v trdnjavo. 
Kar je še v njem ostalo, pa je 
kasneje bilo preneseno v britan
ski državni muzej. Partenon je 
ve» tlakovan z marmornatimi 
ploščicami, izdelanimi na otoku 
Delos Ta kamen je kot alaba- 
ster, a iz njega kiparji klešejo 
svoje figure.

S Partenona smo uživali naj
lepši razgled na Atene, na mest
ne pravoslavne cerkve in kupole 
v bizantinskem stilu. Pozneje 
smo se spustili v mesto. Iz av
tobusa smo imeli še priliko ogle
dati si Adrianov slavolok, sta
rinske zidove in stari ter novi 
olimpijski stadion. Stara tržnica 
je bila domala vsa porušena, a 
so jo zatem po spominu ponov
no zgradili ter jo spremenili v 
muzej, ki bi si ga bili radi ogle
dali, a je bilo nemogoče, ker 
smo že tako bili na tesnem s 
časom.

(Se nadaljuje)

75. obletnica 
muzeja 
v Sarajevu
Letos poteče petinsedemdeset 

let od dne, ko j* l. 188* ti« F** 
budo skupine rodoljubov HI e 
Sarajevu ustanovljen prvi mu
zej Bosne in Hercegovine. Na 
njegovih temeljih je ara«tel da
našnji Deželni muzej, bržkone 
eden največjih svoje vrste v Ev
ropi in vsekakor eden najpo
membnejših v organizaciji siste
matičnega raziskovanja jugoslo
vanske kulturne zgodovine in od
krivanja ter varovanja vrednot, 
ki jo simbolizirajo.

S tem v zvezi bodo letos • 
Sarajevu organizirali veliko jw- 
btlejno proslavo. Poudariti je po
trebno, da Deželni muzej v S n ro
jem ne sodi v vrsto tistih mu
zejskih institucij, katerih delo se
stoji izključno v ustvarjanju mu
zejskih zbirk. Deželni muzej je 
v teku svojega dolgoletnega dela 
zrastel v veliko znanstveno usto- 
novo. Zaradi tega njenemu jubò 
leju v Sarajevu prisojajo v Bosni 
in Hercegovini velik pomen. V 
teku proslav se bo vršita vrsta 
manifestacij, s pomočjo katerih 
bodo ljudi seznanjali s številni- 
mi rezultati znanstvenega dela 
in raziskovanja te ustanove. V 
okviru številnih znanstvenih in 
znanstveno-zgodovinskih zbirk, ki 
obstajajo pri muzeju, pripravlja
jo še nekaj drugih zanimivih 
razstav in novih zbirk, kakor tu
di izdajo jubilejnih znanstvenih 
ter informativnih publikacij. Tu- 
ko bo n. pr. v okviru arheološke
ga oddelka odprta razstava eHo 
kit a Bosne in Hercegovine skozi 
stoletja», s čimer bodo podani 
zanimivi in zelo pomembni do
kazi o visoki stopnji kulture ju
goslovanskih narodov od zgodnje, 
ga srednjega veka do XIX. sto
letja.

Strokovnjakom muzeja je uspe
lo odkriti in obdelati veliko Šte
vilo dragocenih eksponatov, ki 
bodo zdaj še izpopolnili te tako 
visoko raven zbirk tovrstnega 
zgodoinskega blaga.

Ob tej priliki bo prirejena po
sebna razstava v bot eniškem va
tu muzeja, in sicer razstava na- 
grobnih spomenikov. Na tej raz
stavi bodo prikazana vse umet
niške šole nagrobnih spomenikov, 
nakar se bo ta spremenila v 
stalno zbirko, ki «e bo nahajala 
v muzejskem vrtu. V naravoslov
nem delu muzeja bo odprta mu- 
stava «2ivi svet Bosne in Her
cegovine», kjer bo na sodoben 
ter originalen način prikazano 
bogastvo rastlinskega in žival
skega sveta na ozemlju repu
blike.

Med publikacijami, ki bodo iz
šle ob priliki jubileja, bo ne
dvomno najpomembnejša jubilej
ni letopis Deželnega muzeja za 
razdobje do l. 193» do l. 1963, 
zatem album narodnih noš v 
Bosni in Hercegovini v bogato 
ilustrirani tzdajt, prospekt zbtrk 
muzeja in še nekatere druge pu
blikacije, Bržkone bo ta muzej 
s svojimi izredno bogatimi tbtr. 
kami prikazan tudi v posebnem 
filmu ter nekaterih posebnih pu
blikacijah v tujih jezikih.

PRKJFXI SMO
BREVE STORIA DEL MAB 

mento Autonomisti Bergamaschi).
A cura di Anseimo Freddi, aeria
mo. 1963.

SOBOTA. 6. JULIJA 1963
Radio Trst A

7,30: Jutranja glasba; 11.30: Šo
pek slovenskih pesmi; 11.45: Glas
beno potovanje po Evropi; 12.15: Za 
naše žene; 13.30: Glasba po željah; 
14.40: Pojejo Kvartet Radar in Duo 
Fasano; 15,00: Mali koncert; 15,30: 
«Včeraj popoldne», igra v treh sli
kah; 16,50: Pevski zbori Julijske 
Benečije In Furlanije; 17.20: Pesem 
in ples; 18.15: Umetnost, književ
nost in prireditve; 18.30: Tržaški 
skladatelji; 19.00: Chopin v Inter
pretaciji A. Rubinsteina; 19.15: Na 
počitnicah: 1. oddaja; 19.45: Tipič
ni ansambli; 20.00: Športna tribu
na; 20.45: Oktet «Planika» iz Go
rice; 21,00: Vabilo na ples; 22,00: 
Bela Bartok: Koncert št. 1 za kla
vir tn orkester; 22.30: Melodije v 
polmraku; 23.00: Iz galerije jazza.

12.00: Plošče; 12.20: Glasbeni pro
gram; 12.25: Tretja stran; 13.30: 
Glasba po željah; 14.25: Furlanska 
narodna glasba.

Plesna glasba; 23.00:RL; 22.15:
Prenos RL.

Nacionalni program
6.30: Vreme na ital. morjih; 8.20: 

Jutranja glasba; 8.30: Glasbeni se
jem; 9.05: Pesmi; 9.25: Poje Frank 
Sinatra; 9,50: Operna antologija 
11.00: Za sam orkester; 11.30: Bar
tok: koncert za orkester: 13.25
Modni motivi; 14.55: Vreme na ital 
morjih; 15.15: Pregled likovnih u- 
metnosti; 15.30: Italijanske narodne 
pesmi in plesi; 16.30: Lirična glas
ba na plošče; 17.30: Klavirska glas
ba Roberta Schumanna; 18.30: Ples
na glasba; 19.10: Industrijskii ted
nik; 19.53: Ena pesem na dan;
20.25: Kratko srečanje — komedija 
v petih prizorih; 21.10: Italijanske 
pesmi tn melodije.

Slovenija

II. program

Koper
6.15: Jutranja glasba; 7.00: Pre

nos RL; 7.15: Glasba za dobro Ju
tro; 12.00: Glasba po željah: 12.45: 
Lahka glasba; 12.50: Glasba po že
ljah (II. del); 13.40: Popevke In rit
mi; 14.30 Mali koncert zabavne 
glasbe; 15.15: Zabavna glasba;
15.30: Petnajst minut ob zvokih
godbe Ljudske milice; 15.55: Lahka 
glasba; 16.00: Izbrali ste — glasbe
ni program; 16.30: Dogodku in mne
nja; 16.45: Album klasikov; 17.00: 
Srečanje med notami; 17.40: Jazz 
cocktail; 18.00: Prenos RL; 19.00: 
Poje Ray Charles; 19.30: Prenos

8.0OŽ Jutranja glasba; 8.35: Poje 
Nilla Pizzi; 9.00: Italijanski penta
gram: 9.15: Ritmi in fantazije;
10.35: Nove italijanske pesmi; 11.00: 
Glasba za dobro voljo; 12.12: Or
kestri na odru; 13.00: Gospod ob 
13. vam predstavlja: 14.00: Pevski 
program: 15,15: Najnovejše na plo
ščah; 15,35: Koncert v miniaturi; 
16.00: Rapsodija; 16.50: Plesna glas
ba: 17.35: Izžrebanje loterije; 17.40: 
Plesna glasba; 18.50: Vaši najljubši 
pevci; 19.50: Tour de France; 20.35: 
Srečanje z opero.

III. program
18.30: S številkami v rokah; 18.40: 

Prejete knjige; 19.15: Pregled ru
ske kulture; 19.30: Vsakovečerni
koncert: 20.30: Revija revij; 20.40. 
Claude Debussy: Chansons de Bi 
litis ; 21.20: Mala pesniška antolo
gija; 21.30: Simfonični koncert.

6.30—6.35: Pregled športnih prire
ditev; 8.05: Poštarček; 8.35: Tisoč 
pisanih taktov; 9.10: Deset piani
stov iz desetih dežel: Dubravks 
Tomšič: 10.15: .Zabavni orkester
Dalibor Brazda; 10,40: Iz reperto
arja Orkestra Slovenske filharmo
nije; 10.55: Vsak dan nova popev
ka; 11.00: Pozor, nimaš prednosti!; 
12.25: Domači napevi; 12.40: Dal- 
mstinske in makedonske narodne 
pesmi; 13.15• Zabavna glasba; 13 30; 
Zabavni orkester Paul Weston;
13.45— 14.35: Jugoslovanski operni
pevci; 15.30: Antonin Dvorak Se
renada za godala v E-duru; 17.50: 
Glasbeni intermezzo: 18.10: Skiad- 
blce za kratek čas; 19.05: Glasbene 
razglednice; 20.00: Domače viže m 
napevi; 20.30: Češke pihalne godbe;
20.45— 24.00: «Slovenska popevka
Bled 63».

Ital. televhija
15.00: Na evroviziji: vv.inbleton. 

mednarodni teniški turnir; 18 30: 
Televizija za najmlajše; 19.45: Se
dem dni v parlamentu; 20.15: Spori: 
20.30: Dnevnik; 21.05 Gospod sred
njih let; 23.10: Dnevnik.

DRUGI KANAL
21.05: Dnevrvik: 21.15: Prvi na

stop; 22.10: Nemirna Alnka; 23.00- 
Na evroviziji: Beograd — evropsko 
telovadno prvenstvo, ob koncu 
športna poročila.

Jug. televizijo
15.00: Wimbiedon Teniški turnir, 

finale (Evroviztja) ; 19.00: TV dnev 
pik; 19.30: Prenos športnega dogod
ka; 21.30: Mikrofon Je vaš; 2130: 
Film Iz serije 01: 23.00: Festival slo
venske popevket prenos z Bleda; 
24.00: Poročila.



PRIMORSKI DNEVNIK 4 6. julija 1963
Vrem* včeraj: najvišja temperatu
ra 30.1? najnižja 21.5. ob 19. uri 
2A»;< > vtage 75 odst., j zračni tlak 
101#.6 fasi*, veter 7 Hm vzhodnik, 
nebo pbobtaČeno, padavine 0.3 mm, 
morje raihlo razgibano, temperatu
ra morja B3.4. Tržaški dnevnik Danes, SOBOTA, 6. julija

• Dušica
Sonce vzide ob 4,22 in zatone ob 
19.58. Dolžina dneva 15.36. Luna 
vzide ob 19.42 in zaton« ob 3.50

Jutri, NEDELJA, 7. julija 
Manica

SEJA TRŽAŠKEGA OBČINSKEGA SVETA

Liberalci in fašisti ponujajo 
demokristjanom sodelovanje

Svetovalka Weissova opozorila na resni položaj v bolnišnicah 
Presenetljiva «odkritja» misovskega svetovalca Lonciarija

Na začetku sinočnje seje tržaške
ga občinskega sveta je župan dr. 
rtanzil prečital svetovalcem pismo, 
.tl mu ga je poslal generalni rav
natelj mednarodne atomske agenci
je z Dunaja prof. Sigvard Eklund, 
v katerem se mu zahvaljuje za po
moč občinske uprave delegaciji o- 
menjene agencije, ki je bila pred 
nedavnim v Trstu, da bi se pogo
vorila o prvih vprašanjih v zyezi 
z gradnjo v našem mestu medna
rodnega centra za teoretsko fiziko. 
Poleg tega je v pismu tudi reče
no, da bo novi center pospešil 
znanstveno sodelovanje med razvi
timi ter nerazvitimi in tehnično za
ostalimi deželami.

Nato se je nadaljevala razprava 
o letošnjem proračunu. Prva je si- 
noči govorila komunistična sveto
valka dr. Weiss, ki je obravnavala 
predvsem zdravstvena in socialno- 
podpoma vprašanja, ki so tesno 
povezana z dejavnostjo občinske u- 
prave. V zvezi s položajem združe
nih bolnišnic je svetovalka obžalo
vala, da zdravstvena komisija ob
činskega sveta v tej novi poslovni 
dobi še ni razpravljala o tem važ
nem vprašanju. Potem ko je po
hvalila delovanje sedanjega pred
sednika upravnega sveta združenih 
bolnišnic, ki je pokazal veliko me
ro dobre volje, da se rešijo nmo- 
ga vprašanja, česar niso naredili 
mnogi prejšnji predsedniki, je po
udarila, da tržaške bolnišnice in 
zlasti glavna bolnišnica, poslujejo 
v težkih pogojih, v zastarelih in 
pretesnih prostorih ter s pomanj
kanjem ustreznega osebja.

Zatem je svetovalka omenila načr
te za modernizacijo in preureditev 
bolnišnic, načrti, ki naj bi bili u- 
resničeni v roku 8 let po njihovi 
odobritvi. Hkrati je ugotovila, da 
#0 te napovedi premajhna stvar, če 
se pomisli na sedanje nujne potre
be. Kritizirala pa je dejstvo, da sve
tovalci v glavnem niti niso obvešče
ni, kakšna naj bi bila ta preuredi
tev.

Nato je vprašala župana, kako je 
s ureditvijo šole in doma za bol
niške sestre. Ugotovila je, da so 
bili novi prostori za šolo že pred 
dvemi leti zgrajeni, da pa so še 
vedno prazni, medtem ko se šola 
stiska v podstrešjih in neprimer
nih prostorih. Nadalje se je sveto
valka zadržala pri vprašanju bol
nišnice za kronične bolezni pri Sv. 
Ivanu. To vprašanje zanima nepo
sredno občinsko upravo, če ravno 
prostore upravlja pokrajina. Če
prav se Je v tej bolnišnici v zad
njih letih nekaj naredilo, je ugoto
vila svetovalka, stanje, v katerem 
živijo bolniki, je nepopisno. Pred
lagala je, naj bi si enkrat ogledali 
prostore te bolnišnice vsi svetoval
ci skupaj. Tem bolnikom je treba 
nuditi večje število osebja, odpra
viti je treba velike sobe, kjer le
žijo bolniki eden zraven drugega, 
nuditi jim treba kako razvedrilo, 
knjige ali revijo, da bodo čutili, da 
nekdo za njih skrbi.

Poleg tega je svetovalka zahteva
la ustanovitev občinskih lekarn, o 
čemer se govori že mnogo let, do
delitev občinskemu zdrastvenemu 
in higienskemu uradu primerne 
prostore ter boljšo in bolj sodob
no zdravstveno oskrbo šolskim o- 
trokom, novi vodovod, ustrezne 
prostore za vzgojo otrok v oskrbi 
občinske podporne ustanove itd.

Za njo je govoril misovski sveto
valec dr. Ferfoglia, ki je kritično 
obravnaval vprašanje mestnih re
darjev, krajevnih zelenjadnih tr
gov, gradnjo športnih objektov, 
vprašanje muzejev in umetniških 
galerij. Pri tem je dejal, da je tre 
ba gledati, kaj drugi delajo in na 
tem področju ter opozoril na ne
davno razstavo grafike v Ljubljani, 
katerfe se je udeležilo 43 držav. Po
tem ko je predlagal, naj bi dala 
občina pobudo za razpis študijskih 
štipendij ca mlade umetnike, da bi 
lahko potovali po Italiji in po sve
tu, je misovski svetovalec zaklju
či! svojo intervencijo z opozorilom, 
da mora za odobritev proračuna 
glasovati vsaj 31 od 60 svetovalcev. 
Pri tam je dejal, da obstaja mož- 

trdne večine, saj je v občin- 
kem svetu 21 demokristjanov, 8 

misovcev in 5 liberalcev, skratka, 
ponudil je Krščanski demokraciji 
sodelovanje skrajne desnice.

Intervencijo Svetovalca Hreščaka 
(PSI) objavljamo na II. strani.
| Liberalec dr. Trauner je ostro 
kritiziral sestavo proračuna, ki ta
ko iz upravne kot tudi politične 
Urani, ne vsebuje nobenih per
spektivnih elementov. Poleg druge
ga Je liberalni svetovalec kritiziral 
pbčinsko upravo, češ da podpira 
Sadružne ustanove na škodo zaseb
nih dejavnosti, čeprav je dobro 
gnano, kako demokristjani nočejo 
»a noben način sprejeti upravičene 
in utemeljene predloge levice, naj 
bi s svojo ustanovo ENCO odločno 

v kampanjo za pobijanje
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labrio, naj pove, da so bile zadnje 
stavke pristaniških delavcev v Trstu 
organizirane na Reki, ki so jih na
to izvedli v Trstu elementi ilegal
ne organizacije Zveze komunistov 
Jugoslavije, in da so te stavke slu
žile, ne toliko izboljšanju plač de
lavcem, kot stvari, da se odvzame 
Trstu tranzitni promet.

Na te izmišljotine je komunistič
ni svetovalec Calabria odgovoril, 
da bo zahteval od misovca, potem 
ko bo prečital zapisnik njegovih 
izjav, naj na javni seji pojasni vse 
obtožbe, ki jih je izrekel na njego
vo ime in na ime sindikalne orga
nizacije, ki jo predstavlja.

Učenci in dijaki 
nagrajeni za risbe

Iz seznama učencev in dijakov, 
ki so bili nagrajeni na natečaju 
za risbe otrok od 6. do 14. leta, 
so po neljubi pomoti izpadla ime
na štirih nagrajencev. Nagrajeni 
so bili namreč tudi Dušan Udo
vič, Boris Udovič, Zoran Jakaše- 
vič in Zorko Spetič.

Izžrebane nagrade 
na tržaškem velesejmu

1. nagrada televizijski sprejemnik 
— Francesco Canicci, Elizejske po
ljane 39; 2. nagrada ženske nogavi
ce in kravate — Paola Rosar, Ulica 
Fornace; 3. nagrada almanah — 
Marija Rustia Traine, Ul. Giacinti 
št. 8; 4. nagrada 20 kg riža — Lu
ciano Brezigar, Ul. Cisternone 9; 
5. nagrada mala toskanska kad — 
Maria Giacomini, Ul. Sarretello 4.

V Miljah razstava 
risb učencev 
slovenskih šol

Danes ob 20. uri bo v občinski 
galeriji «Squero» v Miljah otvori
tev razstave najboljših risb učen
cev slovenskih šol od 6. do 14. le
ta, ki so bile do srede razstavljene 
v prostorih osnovne' šole v Ul. sv. 
Frančiška.

Razstava bo odprta tudi v nede
ljo in ponedeljek od 10. do 13. in 
od 18. do 20. ure.

Včeraj v društvu Prosek • Kontovel

Lepo predavanje 
M. Magajne o Finski

Sinoči je bilo v dvorani prosvet
nega društva Prosek-Kontovel pre
davanje «Potovanje po Finski». Pre

daval je fotoreporter Mario Magaj
na, ki je orisal življenje in šege 
finskega ljudstva. Predavanje so 
spremljale diapozitive v barvah. U- 
deležilo se ga je lepo število vašča
nov, ki so mu z zanimanjem sle
dili. Na koncu so predavatelju iz
razili željo, da bi jih v kratkem še 
obiskal in jih razveselil s kakšnim 
zanimivim potopisom.

Seja vodstva 
tržaške PSDI

Sinoči se je sestalo pokrajinsko 
vodstvo tržaške federacije PSDI, da 
bi proučilo politični položaj v dr
žavnem in krajevnem merilu. Vod
stvo je na eni strani pozdravilo 
akcijo parlamentarne skupine PSDI 
za ustanovitev enotne vlade levega 
centra ter je zato obžalovalo do
mneve zapreke, ki jih je vodstvo 
PSI postavilo na pot izvajanja na
črta globoke preobrazbe države, ki 
ga je posl. Nenni označil — kot 
pravi socialdemokratsko poročilo 
— za «radodarnega in pozitivnega».

Socialdemokratsko poročilo na
poveduje potem, da bodo svetovalci 
PSDI glasovali za predložena pro
računa tržaške občine in pokraji
ne. Obvezuje pa te svoje predstav
nike, da se bodo še vedno zavze
mali za sredinsko - levičarsko usme
ritev svojega političnega delovanja

V svojem poročilu socialdemo
krate obljubljajo, da se bodo za
vzeli, skupno z deželnimi poslanci 
PSDI, za obrambo koristi tržaške
ga pristanišča ter za to, da bi pri
šlo do izvolitve novega deželnega 
sveta še v tem letu.

ZAKLJUČEK TRŽAŠKEGA VELESEJMA

Zadovoljstvo s sklenjenimi kupčijami 
Za 900 000.000uvoznih kontingentov

Opolnoči je predsednik Suttora pozdravil razstavijavte in se jim zahvalil
Snoči opolnoči se je končal 15. 

tržaški velesejem. Opolnoči je 
predsednik kom. Suttora po zvoč
nikih pozdravil italijanske in tuje 
razstavljavce. Zahvalil se jim je, 
ker so s svojo navzočnostjo omo
gočili velesejem in pripomogli k 
njegovemu uspehu. Izrazil je tudi 
upanje, da so imeli vsi od svoje 
udeležbe zadoščenje ter da se 
bodo vsi povrnili tudi prihodnje 
leto.

Predsednik se je zahvalil tudi 
obiskovalcem iz inozemstva, iz raz
nih italijanskih pokrajin, iz naše 
dežele in veliki množici Tržača
nov, ki so s svojim obiskom po
trdili simpatije, katere goje do

................................................................. ........................................................

ZAČETEK USTNE MATURE NA UČITELJIŠČU

Kandidati so pokazali resno pripravo 
za poklic vzgojiteljev mladine

Včeraj se je zvrstilo devet kan
didatk in en kandidat za zeleno 
mizo na učiteljišču, kjer so od
govarjali na vprašanja izpraše
valcev. Le rahlo se je tu pa tam 
pokazala nervoznost, kar pa ni 
prav nič ne čudno ne nenavadno-. 
Kdo bi mogel mlademu človeku 
šteti v zlo tremo, kadar stopi k 
zeleni mizi in čaka na vprašanja 
izpraševalca! Saj je vendar od od
govorov, ki jih bo dal, odvisna 
njegova nadaljnja usoda. In ni 
ga, ki ne bi ugibal, kako se bo 
pri tem odrezal, ali bo njegov od
govor všeč profesorju, ali bo z 
njim izpričal svojo zrelost? Da, za 
zrelost gre! Kandidati, ki so bili 
včeraj na vrsti in tudi vsi tisti, 
ki bodo na vrsti naslednje dni, so 
te štiri leta pripravljali na uči
teljski poklic. In sedaj morajo iz
praševalcem dokazati, da so v 
resnici zreli in sposobni stopiti 
pred šolarje, jih pravilno vzga
jati in učiti. Odločilni trenutki 
v življenju mladega človeka so 
to, zato je nervoznost več kot 
umljiva.

Izprašujejo v dveh skupinah: v 
slovstveni in znanstveni. V prvo 
skupino spadajo: slovenščina, ita
lijanščina, latinščina, zemljepis 
in zgodovina, v drugo pa peda
gogika, filozofija, psihologija, ma
tematika, prirodoznanstvo (priro
dopis, kemija, splošni zemljepis), 
risanje, umetnostna zgodovina, 
petje in telesna vzgoja.

«Kaj veste povedati o Antonu 
Aškercu kot človeku in kot pes
niku?» Na moč zahtevno vpraša
nje. Saj je Aškerc naš največji 
pesnik balad in romanc. Nezado
voljen s svojim duhovniškim po
klicem, daje v pesmih duška svo
jim občutkom, vendar pa je zna-

V pričako vanju ...
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SEZONSKA TATINSKA DEJAVNOST

Tuji turisti žrtve 
avtomobilskih «miši»

Toda ludi domačini nimajo pred tatovi miru

Tudi on je zaključil s pozivom 
KD na obnovitev starega sodelova
nja. Dejal je, da morajo «tržaške 
demokratične stranke» v tem izred
nem trenutku pokazati svojo veliko 
tavest za odgovornost s politično 
Izbiro. Na KD, PSDI in PRI, je de,- 
Jal dr. Trauner, leži odgovornost, 
fiaterò izbrati: sestaviti trdno pro
gramsko, demokratično in nacional
no večino, ki bo znala dejansko o- 
sdravitl Tršt, ali pa iti na pot no
vih položajev, ki bodo prvič v zgo
dovini odprli vrata naše svobodne 
občine protidemokratičnim in proti- 
nacionalnim silam.

Toda najbolj presenetljivo inter- 
tencijo je imel misovski svetovalec 
dr. Lonciari, ki Je sporočil občin
skim svetovalcem nekatera svoja 
res neverjetna odkritja. Poleg dru- 

neofašistični svetovalec od
da se je avtonomna dežela 

Furlanija-Julljska krajina v svoji 
birokratski in upravni zamisli prej 
rodila v Beogradu kot v Rimu in 
da Je postala sedaj s pomočjo pri
jateljev Zveze komunistov Jugosla
vije zakonodajna enota italijanske 
drtave; da so jugoslovanski komu
nisti organizirali v Trstu v vrstah 
pristaniških, delavcev svojo proju- 
goslovansko akcijo. Pri tem je vpra- 
M komunističnega svetovalca Ca-

Pf* je 
kril. d £

Neznane avtomobilske miši ne 
prizanesejo niti tujim turistom in 
kradejo tudi iz avtomobilov s tu- 
ju evidenčno tablico. Na komisa
riatu v Barkovljah je včeraj 22- 
letni holandski državljan Gerard 
Van Wissen prijavil ,da so mu 
neznanci s ponarejenimi ključi 
odprli vrata avtomobila «Citroen» 
GT 13-23, ki ga je pustil parkira
nega v bližini mladinskega hote
la na Miramarskem drevoredu. Iz 
notranjosti avta so neznanci po
brali nekaj ovojčkov cigaret, žen
sko kopalno obleko, dve gumijasti 
žimnici, moško srajco ter dežni 
plašč.

Nekaj časa potem je prišel na 
komisariat v Barkovljah 54-letni 
avstrijski, državljan Erich Uhi z 
Dunaja iri prijavil, da so mu ne
znanci odnesli iz njegovega avto
mobila «Peugeot» W il784, ki ga 
je pustil ponoči pred hotelom 
«Orchidea» v Grljanu, par roka
vic, dežnik, štiri dežne plašče in 
naočnike. Neznanci so s silo od
prli deflektor na desnih vratih. 
Uhi je utrpel 100.000 lir škode.

Potem ko so opravili s tujimi 
turisti, so se neznanci spravili 
tudi na domače avtomobile. Vče
raj ponoči so iz avtomobila Fiat 
1100, ki ga je 50-letni lastnik Ar
naldo Scacciati iz Ul. Gattorno 
21 spravil v neki prostor v Ulici 
Commerciale 49, odnesli dva kovč
ka, v katerih je Scacciati hranil 
20 dežnih plaščev.

Tatovi v stanovanju
Včeraj od 9, do 18, ure so ne

znanci izkoristili priliko, ko ni
bilo Cristine Scocchi por. Vatta I

Iz Ul. delTAbro 5 doma in vdrli 
v njeno stanovanje. Prebrskali so 
vse po raznih Kotih ter iz spalni
ce odnesli dve zaipestnici, tri pr
stane, verižico in uro v skupni 
vrednosti 200.000 lir. Lastnica je 
prijavila tatvino letečemu oddel
ku policije.

čilnost njegovega značaja odloč
nost in ljubezen do svojega na
roda, do zatiranih in do trpečih. 
To prihaja do izraza v nekategih 
njegovih baladah. V «Stari prav
di» opeva boj kmečkega človeka 
proti graščakom za svoje pravice, 
proti zatiranju in izkoriščanju. 
Venec balad «Stara pravda» ope
va slovenski kmečki upor 1515, slo- 
vensko-hrvaški upor 1573, a vmes 
je vpleten «Knežji kamen», kjer 
opozarja: «Cuj, svobode naše po
kopane pomnik je ta kamen e- 
dinl...»

«Pojasnite mi spor med pes
nikom Gregorčičem in Mahni
čem!» se je glasilo vprašanje iz 
slovenščine naslednji kandidatki. 
Mehka duša «goriškega slavčka» 
je resnično trpela. Zaradi svo
jega zgrešenega poklica, ob spo
znanju, da zanj pač ni več sreče, 
zlasti spričo brezsrčnosti ljudi. In 
v nekaki zagrenjenosti nastane 
pesem «Človeka nikar». Zaradi te 
pesmi ga je Mahnič silno napadel 
in ga obsojal, A Gregorčič je bil 
preveč občutljiv, premalo odločen, 
da bi se znal braniti. Zato se je 
pozneje raje umaknil.

Zelo aktualno je bilo tudi na
slednje vprašanje iz slovenščine: 
«Kakšen pomen ima za nas Slo
vence glagolica? Kdo jo je izumil? 
Kje v naši okolici so še ohranjeni 
glagolski napisi?» In prav včeraj, 
ko je ves krščanski svet, posebno 
pa slovanski narodi, slavil spomin 
na brata — svetnika Cirila in Me
toda, ki sta prinesla Slovanom 
prvo abecedo, ki jo je pravzaprav 
sestavil Ciril oz Konstantin. Pri 
nas so sledovi na to v cerkvici na 
Padričah, ki je posvečena obema 
bratoma, in pa še dobro ohra
njen glagolski napis na «koloni» 
hiše številka 32 na Kontovelu.

Iz italijanske književnosti pa so 
morali odgovoriti na naslednja 
vprašanja: «L’Alfieri e la trage
dia alfieriana». «Il Canzoniere del 
Petrarca», «il canto VI del Purga
torio». «Ugo Foscolo e Monti». «Il 
mondo politico di Dante». «La 
letteratura del Risorgimento».

Čeprav zajemajo vprašanja pre
cejšnjo snov in je vsekakor po
trebno kar precejšnje poznavanje 
literarnih del in razmer, v kate
rih so nastala, so nekateri od
govori bili precej zadovoljivi, in 
se vidi, da posvečajo dijaki slo
venskega učiteljišča vse zanima
nje tudi italijanskemu jeziku in 
italijanski književnosti.

Profesorica zadaje iz zgodovine 
jasna vprašanja, ki zajemajo ob
sežna razdobja bližnje in daljne 
preteklosti in želi pojasnil o do
godkih. ki so posredno ali nepo
sredno vplivali Tudi na razmere 
v naših krajih.

«Pomen leta 1831 za Italijo». To 
je rojstno leto združene Italije.

«Ideologija po prvi svetovni voj
ni v Italiji». Fašizem, ki je po
vzročil toliko gorja, zlasti nam 
Slovencem, se je po koncu prve 
svetovne vojne razširil in se ob
držal do konca zadnje vojne. Teht
na so bila tudi druga vprašanja 
iz zgodovine in zemljepisa: «Od
kritja v XVI. stoletju in njih po
men za gospodarski razvoj», 
«Združitev Nemčije leta 1871», 
«Kraljica Viktorija in nje pomen 
za Anglijo»

Dokaj tekoče poteka pogovor 
med gospo profesorico in kandi
datko o Aziji, zlasti o njenem go
spodarstvu. In ko našteje večja 
jezera v Italiji, se pogovor zasuče 
o pravicah državljanov, o čemer 
ima kandidatka dokaj jasne poj
me.

V znanstveni skupini pa j« dru
gih pet kandidatk, ki morajo iz
menoma odgovarjati na vrsto 
vprašanj iz pTedmetov, ki so za 
slehernega učitelja nadvse važni.

Pedagogika je na učiteljišču vse
kakor jfele važna,

«Osnovni pojmi Kantovega na
uka», «Jean Jacques Rousseau in 
njegov pomen v pedagogiki», «So
kratova učna načela in Platonova 
filozofija ter grška vzgojna na
čela».

«Kaj veste o pragmatistični 
pedagogiki in o aktivni šoli Johna 
Deweya?». Vsekakor bi moral vsak 
šolnik vedeti o pedagoški zamisli 
vodilnega ameriškega pedagoga 
modernega časa Johna Deweya, 
ki zagovarja načelo, da je temelj 
šolske vzgoje otrokovo delo.

Nadaljnji vprašanji sta bili prak
tičnega značaja, kjer je prva kan
didatna opisala postopek podaja
nja zemljepisa v 4. in 5. razredu 
osnovne šole, druga pa podajanje 
pisanja v elementarnem razredu.

Profesor risanja je s kandidat
kami napravil kolektivno risbo nn 
tabli s temo «Morje» in tako je 
polagoma nastajala pokrajina ob 
morju. Obenem so pekazale kan
didatke, kako bodo izpopolnjevale 
svojo razlago učencem in jim po
nazarjale učno snov. A Pri zgo
dovini umetnosti so vse kandidat
ke dokazale, da dobro poznajo 
sloge, v katerih so zgrajene raz
ne stavbe in poslopja, mimo ka
terih pogosto gredo, bodisi v me
stu kot drugod. Prav tako pozna
jo večino slovenskih in drugih 
upodabljajočih umetnikov, med 
Slovenci in pri drugih narodih.

Iz glasbe so bila vprašanja teo
retična in praktična. Saj so se 
morale kandidatke znajti med in
tervali in pri taktiranju, povedati 
so morale, kako dobimo molove 
lestvice in kako nastane glas ter 
kje se oblikuje. Nazadnje pa so 
še morale zapeti slovensko na
rodno pesem.

Pri matematiki so morale kan
didatke znati, kakšne so računske 
operacije v obsegu celih števil in 
pojasniti njih lastnosti, ter o 
ulomku. V geometriji pa je bilo 
treba pojasniti površino pokonč
nega stožca, dalje, kakšni so po
dobni trikotniki in kakšna je raz
lika med podobnostjo in sklad
nostjo.

V fiziki so bila vprašanja: «Na
stanek električnega toka in viri», 
«Glavni učinki toka» in «Odboj 
ter lom svetlobe».

In končno še prirodoznanstvo: 
Sončni sestav. Potresi. Isoterme. 
Atomi. Celice. Beljakovine. Last
nosti morske vode. Asimilacija ku
hinjske soli.

S. A.

velesejma. In ta obisk je celo pre. 
kosil lanskega. Vodstvo velesejma 
pa se želi zahvaliti tudi vladnim 
in mestnim oblastem, ki so pod
prle prizadevanja in napore za 
uspeh velesejma.

Medtem pa že ugotavljajo, da 
je dosegel velesejem velik uspeh 
ter da je bilo na njem sklenjenih 
mnogo kupčij. Naravnost izvrstne 
so bile kupčije z gospodinjskimi 
stroji, s hišno opremo vštevši po
hištvo, z radioaparati in televizij
skimi sprejemniki, z aparati za 
klimatizacijo zraku, z lesenimi iz
delki, knjigami, ter zlasti z le
som.

Življenjskost velesejma je bila 
potrjena tudi s številnimi zaseda
nji in kongresi na deželni, držav
ni in mednarodni ravni. Samo za
sedanj in kongresov je bilo kar 
sedem, poleg tega pa je bilo mno
go tehniških in ekonomskih se
stankov. Zelo aktivne so bile tu
di razne tuje delegacije, medtem 
ko so bili raznim državam posve
čeni posebni «dnevi».

Kar se tiče trgovinske dejav
nosti z inozemstvom, je treba na
glasiti, da je izdalo ministrstvo 
za zunanjo trgovino dovoljenja za 
izredne kontingente v višini 900 
milijonov lir, in sicer 252 mili
jonov za Češkoslovaško, 150 za 
Poljsko, 130 za Sovjetsko zvezo, 
126 za Madžarsko. 100 za Jugo
slavijo, 62 za ZDA, 60 za Romu
nijo, 25 za Japonsko itd.

Na Padričah proslava 
sv. Cirila in Metoda
V nedeljo bo na Padričah, kjer 

je edina cerkvica na Tržaškem in 
Goriškem posvečena sv. Cirilu in 
Metodu, slovesna proslava 1100-let- 
nice prihoda solunskih bratov med 
Slovane. Ta dan je tudi vaški praz
nik, ki so ga domačini proslavljali 
tudi pod fašizmom.

Pri dopoldanski maši bo pel, kot 
običajno, domači pevski zbor. Slo
vesna proslava 1100-letnice pa se bo 
začela ob 16. url. Mašo na prostem

bo pel novomašnik iz Rojana g. 
Franc Vončina. Ob 17. bo zborna 
deklamacija «Slovanska apostola», 
nato govor prof. Vinka Beličiča, na
stop slovenskih tržaških skavtov in 
moškega pevskega zbora z Goriške
ga ter dramski nastop tržaških di
jakov.

Novomašnik v Rojanu
V nedeljo Je v rojanski cerkvi pel 

prvo slovesno mašo rojanski rojak 
g. Franc Vončina, ki je bil na 
praznik sv. Petra in Pavla posvečen 
skupno z drugimi štirimi bogoslov
ci v rojanski cerkvi. Za to sloves
nost je bila izbrana prav rojanska 
cerkev, ker je letos 100-letnica nje
nega obstoja. G. Franc Vončina je 
dokončal slovensko realno gimna
zijo v Trstu, bogoslovje pa v trža
škem semenišču.

Zlomil si je nogo 
pri padcu z motorja

Danes zjutraj okoli 1.15 se je 
20-letni Mario Žonta peljal z lam' 
breto TS 31606 po Trgu Garibaldi 
v smeri proti Trgu Stare mitnice. 
Zaradi prevelike hitrosti je na 
vogalu z Ul. Vasari zdrsnil s 
ceste ter se zaletel v vogal po
slopja, ki je na omenjenem kri
žišču. Siloviti sunek je odbil mla
deniča in motor čez pločnik v 
reklamno tablo, ki je z verižicami 
pritrjena na dva količka. Udarec 
motorja v tablo je bil tako silen, 
da se je ena verižica pretrgala. 
Motorist pa je obležal na pločni
ku precej hudo poškodovan. Pre
peljali so ga v splošno bolnišni
co, kjer so mu ugotovili zlom le
ve noge. Pobil se je tudi po 
obrazu in levi rami.

ČEVAPČIČI
JUTRI OD 18. PRI PLESU 

na vrtu gostilne Veljak 
STRAMAR (ZAVLJE)
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KORISTNA POBUDA POKRAJINE

V jeseni ustanovitev šole 
za telesno vzgojo?

Trst razpolaga s športnimi napravami, ki bodo 
omogočile učinkovito delovanje te višje šole

Ce bodo vse birokratske formal
nosti v času opravljene, bo v Trstu 
z začetkom letošnjega šolskega leta 
morda začela delovati višja šola za 
telesno vzgojo. Sola bo na ravni 
univerze.

Pobudo za to novo višjo šolo je 
dala pokrajinska uprava. Lani sep
tembra je predsednik pokrajine dr. 
Delise sklical na sedežu pokrajin
ske uprave sestanek, katerega so se 
udele. ili predstavniki tržaške obči
ne, univerze, trgovinske zbornice in 
raznih športnih organizacij. Na se
stanku so razpravljali o potrebi po 
ustanovitvi v Trstu višje šole za te
lesno vzgojo. Pobudo so prisotni 
pozdravili z zadovoljstvom, saj bi 
takšna šola samo obogatila naše 
mesto na vzgojnem področju.

Da H se zamisel uresničila, je pri
stojni pokrajinski odbornik svoj 
čas odpotoval v Florenco, Bologno

in Turin, kjer se je razgovarjal s 
tamkajšnjimi upravami višjih šol 
za telesno vzgojo ter se seznanil z 
njihovim delovanjem. Nato so uradi 
pokrajinske uprave sestavili osnu
tek konvencije za ustanovitev nove 
šole ter njen statut, ki so ga pre
teklega maja predstavniki omenje
nih ustanov proučili in se obvezali, 
da bodo zadevo predložili v razpra
vo in odobritev svojim ustanovam.

Znano je, da sedaj v Italiji de
lujejo višje šole za telesno vzgojo 
v Neaplju, Rimu, Turinu in Bo
logni. Hkrati pa je znano, da ti za
vodi ne morejo zadostiti vsem po
trebam na vsedržavnem področju, 
kar povzroča, da se morajo mnogi 
mladinci odpovedati temu študiju. 
Poleg tega tukajšnji krogi menijo, 
da Trst razpolaga danes z zadostni
mi športnimi napravami, ki nudijo 
vse pogoje za ustanovitev te šole.

GROZNA NESREČA V L0NJERJU

mala punčka 
v pralni Radi

Najprej je z ročicami bredla po kadi, potem pa jo zgubila ravnovesje in se prevrnila vanjo

LjubRa
utonila

Huda nesreča, ki se je dogodila 
včeraj opoldne, je globoko priza
dela prebivalce v Lonjerju, še po
sebno tiste, ki so poznali malo 
Ariano Faràvs, komaj dve leti in 
pol staro punčko, ki jih je s svo
jo prisotnostjo in s svojim otro
škim čebljanjem razveseljevala 
vsakokrat, ko so jo videli, kako 
se je nedolžno igrala na dvorišču 
pred hišo št. 248 Lonjerske ceste.

Včeraj zjutraj, ko je njena ma
ma Vilma Križmančič por. Fa- 
ravs odšla navsezgodaj v mesto, 
gotovo ni pričakovala, da bo le 
nekaj ur potem morala ob j oko-

Predsednica izpraševalne komisije prof. Abramova in prof. Lojkova «rešetata» kandidatko

vati svojega predragega otroka. 
Izročila je Ariano v varstvo noni 
Dani, ki stanuje istotam in šla 
po svojih opravkih. Mala Ariana 
se je igrala pred hišo. Potem je 
prišla še Arianina teta Gabrijela 
Cok in se pogovarjala z Dano 
Križmančičevo. Prav tedaj je kru
ta smrt prežala na nedolžnega 
otročiča. Ne da bi teta ali nona 
opazili, je mala Ariana šla na 
dvorišče, kjer je imela nona svoje 
pralne kadi. Nona je namreč pe
rica in pere za restavracijo «Dan
te» v Trstu.

Mala Ariana se je tam začela 
igrati Zagledala je polno kad vo
de ih začela z malimi ročicami 
pljuskati v kadi. Prav tedaj se 
je zgodila nepričakovana nesreča. 
Medtem ko sta se teta in nona 
pogovarjali, se je mala Ariana 
vzpela na rob kadi, bila trenutek 
v ravnovesju in nato padla z 
glavo v kad, kjer se je trenutek 
zatem zadušila zaradi utopitve. 
Vsa iz sebe je iz hiše pritekla 
teta, za njo nona in sta začeli 
vpiti na pomoč. Potegnili so ma
lo Ariano iz vode, a za malega 
otročiča ni bilo več pomoči. Na 
pomoč je priskočila tudi soseda 
Babudrova, prijela malo Ariano 
za noge in jo privzdignila v upa
nju, da jo bo rešila, a vse je bilo 
zaman.

Z avtom vnuka Claudia so ma
lo Ariano prepeljali v bolnišnico, 
toda zdravniki ji niso mogli več 
pomagati. Ni jim preostajalo dru
gega. kot da izdajo zdravniško 
poročilo o smrti.

Nepopisna je žalost, ki se je od 
včeraj opoldne vselila v hišo v 
Lonjerju Arianina mama Vilma 
in oče Enzo si ne moreta misliti, 
da njihove male Ariane ni več. 
Pobrala jo je kruta smrt, ki je 
prežala pred hišo, pobrala malo, 
nežno Ariano, ki jima je pome
nila vse v življenju.

Trupelce so položili v mrtvaš
nico glavne bolnišnice, kjer je na 
razpolago sodnim oblastem.

Slovensko gledališče v Trstu
Danes 6. t. m. ob 21. uri 
v Piranu
in jutri, 7. t. m. ob 21. uri 
v Kopru

LAZ R S P D KLANCA

Nazionale 16.00 «L'impero del mitra»
Arcobaleno 15.30 «I sacrificati di Ba- 

taan» John Wayne. Technicolor.
Fenice 16.00 «Lo sperone nudo» Ja

mes Stevart. Technicolor.
Excelsior 16.00 «I pirati del cielo» 

O.W, Fischer, Sonia Ziemaoin.
Grattacielo 16.00 «Billy Budd». Peter 

Ustinov.
Superctnema 16.00 «Metapsico», Pre

povedano mladini.
Alabarda 16.30 «Missione segreta» 

Spencer Tracy, Robert Mitchum.
Filodrammatico 16.30 «Le avventure 

di Aiti Baba» Cotorscope. Helen 
Stewart, John Pereok.

Aurora 16.30 «L’uomo ohe sapeva 
troppo».

Cristallo 16.30 «IH molto onorevole 
ministro» Technicolor.

Capitol 16.00 «Tamburi lontani» Ga- 
ry Cooper. Technicolor.

Garibaldi 16.00 «Sotto il sole roven
te» Technicolor. Jula Radaman, 
Rock Hudson. Prepovedano mladi
ni.

Massimo 16.00 «L'ira di AehiiMe» Ci
nemascope technicolor. Cristina Sa
loni, Gordon Michel.

Impero 16.30 «Silvestro e Gonzales 
vincitori e vinti».

Moderno Zaprto zaradi .počitnic.
Astorta 17.00 «Nuda fra le tigri» — 

Technicolor.
Astra 16.30 «Sherlooco investigatore 

sciocco».
Vittorio Veneto 16.30 «Tempesta a 

Washington» Technicolor.
Abbazia 16.00 «1.1 sesto eroe» Tony 

Ourtis.
Marconi 16.30 «Angeli con la pisto

la» Scope color. Gdenn Ford, Bette 
Davis.

Ideale 16.30 «Il conquistatore dei 7 
mari». John Wayne.

KINO NA PROSTEM

Skedenj 20.30 «La valle dell’Eden»
Technicolor. James Dean.

Marconi 20.15 «Angeli con la pisto
la» Scopecolor. Glenn Ford. Bette 
Davis.

Satellite 20.00 «11 sentiero degli a-
manti» Technicolor. John Gavin, 
Vera Miles.

Šolske vesti

Ravnateljstvo nižje trgovske stro
kovne šole pri Sv. Ivanu, Ulica Ca
ravaggio 4 sporoča, da se je vpiso
vanje v I. razred enotne srednje šo
le za dijake, ki so v poletnem roku 
zaključili 5. razred osnovne šole pri
čelo L Julija 1963 in se bo zaklju
čilo 25. julija 1963. Za dijake, ki i- 
majo popravne Izpite se vpisovanje 
za isto enotno srednjo šolo zaključi 
25 septembra 1963.

Ravnateljstvo državne srednje šo
le, Ul. Ffausin 12, Trst (Sv. Jakob) . 
sporoča, da je čas za vpisovanje v 
1. razred do 25 julija. Tajništvo J* 
odprto vsak dan od 9. do 12, ure.

Ravnateljstvo drž. strokovne in
dustrijske šole na Opčinah obve
šča starše, da bo vpisovanje v 
vse razrede te šole vsak dan od 
10. do 12. ure do vključno 25. ju
lija 1963 v tajništvu.

Učenci, ki se vpišejo v 1. raz
red enotne srednje, šole, predlo
žijo v tajništvu prošnjo s slede
čimi prilogami: rojstni list, potr
dilo o cepljenju in precepljenju, 
spričevalo 5. razreda osnovne šo
le. Vzorec za prošnjo dobijo v 
tajništvu šole

Ravnateljstvo industrijske strokov
ne šole v Nabrežini z oddeljenimi 
razredi v Sv. Križu sporoča, da Je 
vpisovanje v prvi razred enotne 
srednje šole od 1. do 25. julija 1963 
vsak dan od 9. do 12. ure.

Ravnateljstvo drž. nižje industrij
ske strokovne šole s slovenskim uč
nim Jezikom v Trstu (Ulica Mon- 
torsino 8—III.) sporoča, da se vrši 
redno vpisovanje za L razred enot
ne srednje šole in za ostale razrede 
do 25. Julija t.I.; za učence, ki Ima
jo popravne izpite, pa zapade rok 
dne 25. septembra t.I. Učenke in u- 
čenei, ki se vpišejo v I razred e- 
notme srednje šole. morajo predlo
žiti predvsem šolsko spričevalo 5. 
razreda osnovne šole. kakor tudi 
rojstni list in potrdilo o preceplje
nju.

Sprejem v čast 
starih delavcev Italsider

Včeraj so v krožku Italsider pri
redili sprejem v čast 63 starim de
lavcem in nameščencem. Od teh jih 
je 48 že več kot 20 let pri podjet
ju, 1 nad 30 let in 14 nad 35 let. 
Med temi je tudi inž. Costantino 
Salvi.

Včeraj-danes
ROJSTVA, SMRTI IN POROKE
5. julija 1963 se je v Trstu rodilo 

16 otroik, umrlo pa je 9 oseb.
UMiRiLI SO: 53-letni Alberto Ange

li, 37-letna Anna Eppeira, 67-letni 
Giovanni Pertot, 85-letrvi Natali Che- 
beri, 694etmi Riccardo Donneri, 77- 
letrna Augusta Bin, 54-letni Mario 
Gregorì, 8<Metnl Francesco Dose, 
Maria Galimberti, stara 1 uro.

NOČNA SLU2BA LEKARN
INAiM — At Cedro, Trg Oberdan 

2; Picciola, Ul. Orlarvi 2; Alla Salu
te. Ul. Giulia 1; Serravano. Trg Ca
vana 1; G. Papa, Ul. Felluga 46.

KINO ŠKEDENJ
predvaja danes 6. t. m. ob 20.30 
Cinemascope barvni film:

LA VALLE DELL'EDEN
Najlepša igra JAMESA DEANA

V BORGO S. SERGIO je na
prodaj zaradi odhoda trgovina 
skupno z licenzo za tehnične 
predmete, električne in gospo
dinjske aparate, sanitarije itd. 
Naslov na upravi lista Ulica 
S. Francesco 20 — Tei. 37-338.

Prosvetno društvo Andrej Cok na 
Opčin; l obvešča Izletnike na Man
gart, da bo odhod v nedeljo 7 t.m 
ob 4.4 izpred Prosvetnega doma na 
ODŽinah. Strogo priporočamo točnost. 
Zamudnikov ne oomo čakali.

Slovensko planinsko društvo pri
redi 21. julija izlet v Planico z 
vzponom na Srednjo Pončo. Vpiso
vanje v Ul. Ceppa 9/II. v uradnih 
urah.

14. iullja bo oriredlio Prosvetno 
društvo «Matjašič» iz Barkoveij izlei 
k izviru Soče Odhod ob 4 30, povra
tek okrog 23 ure. Za izlet je Po
trebna propustmea Za usebe ki ni
majo prepustnic?, a so pripravljene 
plačati strc'ke za kolektivni vizum, 
je možna vključitev v izlet s skup
nim potnim li i.ii. Vpisovanje vsak 
dan razen neoeije od 20 do 21 30 
na sedežu pri Rumeni hiši Ob po
vratku se bodo Izletniki ustavili /a 
dve uri v Novi Gorici Odhod m 
Izpred Rumene hiše.

Prosvetno društvo v Skednju orga 
nlzira dne 28. julija 1963 izlet v Clozr: 
Martuljek in v Vintgar. Vpisovanje v 
prostorih prosvetnega društva. Via d 
Servola št. 124/1, vsak dan od 20,30 
do 21,30 razen ob sobotah in nedeljah

Prosvetno društvo Slavko Škam
perle priredi za člane in prijatelje 
društva dne 4. avgusta t.I, enodnev 
ni izlet v Velenje In okolico.

Vpisovanje v prostorih društva na 
stadionu «Prvi maj» dnevno, razen 
sobote, od 20.30 do 22. ure ter v ne 
deljo od 10. do 12, ure.
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IZPRED POROTNEGA SODIŠČA

Zasliševanje obtoženih roparjev 
ki vsi preklicujejo priznanja

Zaslišali so ludi obremenilne in razbremenilne priče

«Ali »misliš, da bomb verjeli tvo
jemu današnjemu zanikanju, ali 
ne čutiš, da, to tvoje zanikanje ni 
v skladu s tvojim prejšnjimi^rav- 
nanjem in z vsemi" znanimi oko
liščinami?» To vprašanje je Vče
raj'ponavljal skUrafe do 'onemoglo
sti predsednik pprotnfga sodišča 
dr. Rossi vsakemil od ebajstih ob
tožencev ropov in tatvin, od 
terih jih je kar 9 v priporu.

Na zatožni Jalopi» za, želeno klet
ko sedi teh devet obtožencev. Vsi 
so kar čedno oblečeni, toda nji
hovo obnašanje je popolnoma mir
no in njih obrazi ne izdajajo niti 
zaskrbljenosti ali celo strahu. In 
vendar visi nad njihovimi glava
mi huda obtožba, ki bi jim uteg
nila prinesti ostre obsodbe.

Rekli smo, da gre za zelo mla
de ljudi, izmed katerih nekateri 
niso stari še 18 let. Lucio Furlan 
ali «Teston», kot so ga imeno
vali pajdaši, je star komaj se
demnajst let, a se mora že zago
varjati zaradi petih ropov in dveh 
tatvin.

Prav pa je imel neki zagovor
nik, ko je dejal, da navadni ro
par, ki je s tega ali drugega raz
loga šel na to nevarno pot, uživa 
vsaj določeno razumevanje občin
stva in sodnikov. V tem primeru 
pa je težko reči kaj takega, saj 
so ti mladeniči» izbrali najodvrat- 
nejšo obliko ropa, ki bi jim pa 
po njihovem mnenju zagotovila, 
da jih roka pravice ne bo utegnila 
nikoli prijeti in kaznovati.

Kot »povsod so tudi v Trstu spol
ni izprijenci, ali bolje povedano 
homoseksualci, ki se v večernih 
In nočnih urah potikajo po mest
nih ulicah in trgih ter iščejo «so
rodne duše». Na te bedne ljudi, 
za katere se lahko reče, da so 
bolj bolni kot izprijeni, so se baje 
spravili obtoženci, jih verjetno iz
vabljali na skrite kraje ter jih 
oropali tistih malih vsot denarja, 
ki so jih imeli s seboj.

Najboljši primer tega mračne
ga ozadja te obravnave je prav 
56-letni Raoul Mini, ki je bil ba
je sam žrtev takega roparskega 
napada, a ki danes vztrajno trdi* 
da se sploh ne spominja, če ga je 
kdo napadel, oropal in pretepel. 
Toda Mini je izprijenec, kar je 
sam priznal na včerajšnji obrav
navi. In te njegove izjave je po. 
trdil tudi Michele Sciacca, ki sku
paj z njim sedi na zatožni klopi 
na zunanji strani železne kletke.

«Ali so vas oropali?» ga je spra
ševal predsednik. «Ne vem, je 
odgovarjal Mini, mogoče sem bil 
tistega dne pijan,» «Ali ste na
slednjega dne opazili na sebi ka
ko podplutbo?» je še spraševal 
predsednik. Odgovor je odsekan: 
«Ne!»

In Mini je vendarle žrtev teh 
pobalinov. Toda, ker je verjetno 
Po roparskem dogodku ali pa že 
prej občeval z nekom iz te ro
marske skupine, danes molči. Mol
či tako, kot molčijo štiri druge 
osebe, ki niso nikoli prijavile po
liciji, da so jih neznanci napad
li, oropali in vrh tega še prete
pli. Molčijo, ker jih je sram, da 
bi »policija in posredno po njej 
tudi javnost zvedela za nenarav
ne odnose med »njimi in roparji.

Tako se je včeraj zjutraj zvr
stilo 'Ra stolu pred porotniki vseh 
11 obtožencev. Vsi so soglasno 
trdili, da ni res, kar so priznali 
na zaslišanju »pri karabinjerjih. 
«Zakaj pa si takrat priznal, da 
ai ropal,» je spraševal predsed
nik. «Priznal sem — se je glasil 
pričakovani odgovor — ker me je 
dolgo zasliševanje utrudilo.» Ali 
pa: «Ker so me karabinjerji klo
futali.»
• «Kako »pa je mogoče — je nada
ljeval predsednik — da si priznal 
Pekaj, za kar karabinjerji niso 
Piti vedeli?» «Prižnal kem. ker so 
grdo »ravnali z menoj,» se je gla
sil monotoni odgovor.

Ne bomo ponavljali tu besedo 
za besedo vseh odgovorov, ker so 
Bi fač na las »podobni. Na zasli
šanju pred policijskimi oblastmi

so mladeniči priznali, da so ropali 
.in kradli, toda pred preiskovalnim 
■'sodspikogn so; vse to zanikali, kot 
zanikajo vse' pred porotniki. Za- 
mmivo pa je, da so že skoraj vsi 
imeli opravka s »policijskimi in 
»sodnimi oblastmi, in nekateri iz- 
|med njih go bili tudi večkrat obl’ 
poječi. - jT j n J

kaJj Ena izmed najvažnejših okoli
ščin, ki jo bodo morali iporotniki 
■ugotoviti , zadeva čas, ko so se 
«lavni obtoŽfenči spoznali. Včeraj 
smo namreč pisali, da so Ranal- 
i|i, »Godina, Fazio Milotich in Can
dela »napadli nekega Giorgia Pal- 
ipisana že v marcu 1961. Ker je 
y tem primeru žrtev ropa znana, 
jie na dlani, da bi ugotovitev i- 
stovetnosti roparjev imela hude 

osledioe. Vendar »pa so včeraj 
nogi izmed obtožencev zanikali, 

a bi poznali svoje soobtožence 
red 1962. letom.
Razen roparskega dogodka . iz 

|eta 1961 ipa so se vsi ostali odi
grali v septembru 1962. V tej 
zvezi razni obtoženci prinašajo 
najrazličnejše alibije. Giorgini je 
na primer izjavil, da je do 8. 
septembra lani delal v Tricesi- 
fnu pri nekem Luna parku. Po
tem pa je »prišel v Trst, kjer je 
na račun krajevne organizacije 
MS»j prenašal po mestu zavoje vo
lilnih lepakov. Obtoženec je tr
dil, da je bil s tem delom zapo- 
len ipozno v noč- 
Na popoldanskem zasedanju so 

porotniki zaslišali vrsto prič, ki 
so pojasnile nekatere okoliščine 
v zvezi z ropi in tatvinami.

Prva priča je bil 28-letni Gior
gio Palmisano, katerega je pet 
rtejnanih mladeničev napadlo 8. 
marca‘1961. .palmisano se je tiste

ga večera vračal domov po Dre
voredu 20. seiptembra. V bližini 
Ul. Galilei; je naletel na pet mla
deničev, ki so sedeli na klopi. 
Štirje so vstali, a peti mu je pod
taknil nogo ter ga vrgel na tla. 
V hipu je vseh pet skočilo nanj 
ter ga začelo obdelovati; z brta- 
igi in Ipestmi. Iz hlačnega Žepa 
pa so mu vzeli listnico s 600 li
rami. Predsednik dr. Rossi je u- 
kazal, naj pridejo vsi mladeniči, 
ki so obtoženi omenjenega ropa 
pred iprjčo, toda Palmisano ni 
prepoznal v njih svojih napadal, 
cev.

Tudi zaslišanje Nidia Cossutti- 
ja, lastnika nekega bara v sredi
šču mesta, »ni pojasnilo bistvenih 
vprašanj tega procesa. Tako nje
mu kakor tudi naslednji priči, 
Slavku Svari z Reške ceste, je 
odv. Nardi, ki zagovarja Ranalli- 
ja, vrnil vpričo porotnega sodi
šča določeno vsoto denarja kot 
odškodnino za tatvini, ki sta ju 
utrpela. Javni tožilec je ob tej 
priliki neuradno »pripomnil: «Sre
ča za vas, odvetnik, da ne zago
varjate Mastrelle.»

Naslednja priča je bil Giovanni 
Scarone, ki je pripadal skupihi 
mladeničev, ki sedijo na zatožni 
klopi in je imel veliko srečo, da 
se mu ni treba zagovarjati pred 
porotniki. Scarone je priznal, da 
je slišal od nekoga, da so neka
teri izmed obtožencev nekega ve
čera napadli nekega neznanca ter 
ga vrgli v labodje jezerce v ljud
skem vrtu.

Nicola Guida (misovski akti
vist) pa je s svoje strani potrdil, 
da je Giorgini delal za krajevni 
MSI v prvih desetih dneh lanske
ga oktobra.

... .................................................................................................Hlinil..............m............ ............................................... ......................................

NA TRŽAŠKI UNIVERZI

Danes pričetek seminarja 
o primerjalnem pravu

Predavalo bo 34 profesorjev iz 19 držav

Mednarodna fakulteta za pro
učevanje primerjalnega prava iz 
Strasburga priredi prvič v Itali
ji vrsto predavanj, ki bodo v Tr
stu od 6, julija do 5. avgusta. 
Otvoritvena slovesnost' bo na tr
žaški univerzi v dvorani «Giaco
mo Veneziana.

Predavalo bo 34 profesorjev iz 
19 držav, tečaje pa bo obiskovalo 
114 študentov iz 28 držav. Pouk 
vsebuje uvod v primerjalno pravo, 
uvod v pravni sistem «common 
law», uvod v sistem rimskega pra
va in uvod v sistem socialistične
ga prava, tečaje primerjalnega 
mednarodnega prava, primerjalne
ga ustavnega prava in druge ne
obvezne tečaje.

Častna predsednika te vrste 
predavanj bosta rektor tržaške u- 
niverze prof. Agostino Origone in 
dekan akademskega . Zbofa prof. 
Manlio Udina. Predsednik semi
narja pa bo dekan pravne fakul
tete tržaške,univerze..Rr®f. .Rftnato 
Balzarmi. Tečaje pa bo vodil na
mestnik dekana mednarodne fa
kultete za proučevanje primerjal
nega prava prof. De Sola Cani- 
zares.

Zavozila je na pločnik 
m podrla pešca

Priletna gospa je včeraj po- 
vzročila pravo paniko pri kavar- zaVadi” upiranja '"javnim ~~funk>-i 5 «ITtahriCM na vntfnln ITI Marti. ;__ • *. t-»

la, je s prednjim desnim delom 
avta zavozila na pločnik, kjer je 
trčila v mimoidočega pešca. Na 
kraj nesreče so prihiteli agenti 
prometne policije, ki so opravili 
potrebne formalnosti. Oba pone
srečenca pa so prepeljali v bol
nišnico. Priletna gospa se je le 
laže ranila na levi roki in nosu 
ter bo ozdravela v enem tednu. 
50-letni Narciso Branco iz Ul. S. 
Davis 11 pa se je pri padcu po
bil po raznih delih telesa. Okre. 
val bo v 15 dneh, če ne bodo na
stopile komplikacije.

Po pretepu v zapor
Agenti komisariata pri . Sv. So

boti so včeraj' patruljirali

TUDI ZA TOGNIELLO BI MORAL ZADOSTOVATI VČERAJŠNJI ODGOVOR PREBIVALSTVA

Popoln uspeta včerajšnje 3-urne stavke 
na vseh sektoriih goriškega življenja

Veličastna povorka tekstilnih delavk po mestnih ulicah - Zborovanje na Trgu Cesare 
Battisti v Gorici ■ Govora Bergomasa in Marineiie • Povorka in zborovanja v Tržiča

Množica na vč t»ra j n jem zborovanju na Trgu C. Battisti v Gorici

Včerajšnja 3-urna splošna protestna stavka, ki so jo progla
sile sindikalne organizacije CGIL, CISL in UIL v znak soli
darnosti z delavkami in delavci podgorske tekstilne tovarne, 
ki že več kot dva tedna stavkajo za priznanje svojih zahtev, 
je popolnoma uspela po vsej pokrajini. Med tem časom se je 
delo ustavilo v tovarnah, na gradbiščih, v obrtnih delavnicah, 
v javnih lokalih, trgovinah in uradih. Sindikalne organizaci
je pa so med tem časom priredile številna zborovanja po me
stih naše pokrajine.

V Gorici so bile v zvezi s stav
ko še demonstracije tekstilnih de-

Mitpna
predvaja danes 8. t. m. z za

četkom ob 1*. in ob 20.30 uri 

na prostem film:

ni «Fabris» na vogalu Ul. Marti
ri della Libertà. Na svojem avto
mobilu je privozila po Trgu Dal
mazia do omenjenega vogala,' to
da ker jo je neki drug avtomo
bilist stisnil na desno in verjet
no tudi zaradi tega, ker je bila 
premalo vešča vožnje avtomobi-

MONDO 
CALDO 

di NOTTE
(Vroč nočni svet)

PANORAMICO GIGANTE •
• EASTMANCOLOR

remo, RENZO BUSSO
distribuzione TELEXPORT

v 01.
Ratto della Pileria. Ko so prišli 
do stavbe št. 45, so slišali kriča
nje, ki je prihajalo *i? hiše. Vsto
pili so in na Hodniku "v drugem 
nadstropju so videli dva moška, 
ki sta se pošteno obdelovala. 37- 
lefni Lucio FrarfèWdtini se je ta
koj odzval povabilu policistov in 
jim sledil, 39-letni Floriano Cer- 
naz pa se je upiral, začel pre
klinjati in čelo žalil agente. Po
licisti so ga aretirali in potem, 
ko jo oba pretepača prepeljali v 
bolnišnico, kjer so jima nudili 
potrebno zdravniško pomoč, so 
Cernaza spremili v koronejske za
pore. Prijavili so ga sodnim ob
lastem. Zagovarjati se bo motal 
zaradi upiranja javnim funkcio
narjem in žalitev.

lavk iz Podgore. V mesto so se 
odpravile v dolgi povorki. Pred 
njo se je vozila štafeta, sestav
ljena iz nekaj desetin »motocikli
stov. Na čelu povorke so delavko 
nosile napise, iz. katerih je bile 
mogoče razbrati, da stavkajo za 
višje plače, za boljše delovne po
goje, za dpstojnejš« žiyljen»je Tuia- 
dine itd. Sprevod je šol po »ibeh 
Kqrzih in se, ustavil na Trgu pe
sare Battisti,.» kjer se je zorale 
okoli 3.000 oseb. Najprej, je spre
govoril- odgovorni: tajnik Delovo 
ski zbornice Fulvio Bersoma», ki 
Je uvodoma dejal, da se Spor vle
če že več fnesecev'. Sindikati so 
odlbžrli zaostritev spora med vo
ltino'’ kampahjo; ker je tiilg tškš- 
na žjljpi prefekture in ker niso 
hoteli izkorijčaji sindikalnih vpra
šanj v polifjcng , namepe. Takoj 
po volitvah pa gp vprušanje po
novno postavili na dnevni red. 
Govornik je navedel številne po
datke za oddelek «fiocco», kjčr se 
je proizvodnja na moč zvišala, ta
ko da znašajo mezde samo 8 od
stotkov vseh proizvodnih stroškov. 
Zavrnil je trditev', dà so proiz
vodni sthoški . neprimerno večji 
kot -v bštalim Jipdolinih oBrafih V 
državi, češ da je Gorica od rok 
in da so zelo visoki stroški za do-

v Jugoslaviji? Ker je Togniellov 
proizvodni« ciklus «fiocca» 1 popol-

KINO PROSEK-KONTOVEL
predvaja danes 6. t. m. z začetkom ob 19.30 uri Metro Cinema
scope barvni film:

LA SPIAGGIA DEL DESIDERIO
(oidAL/i SLE)

Igrajo: DOLORES HART, GEORGE HAMILTON, YVETTE MI- 
MIEUX in CONNIE FRANCIS

Mladini pod 16. letom vstop prepovedan

li INO «IBIS» PROSEK
predvaja danes, dne 6. t. m. z začetkom ob 19.30 uri barvni 
film Columbia « clnemascopu:

«PONTE Dl COMANDO»
(Poveljniki most)

Film povzet po romanu Mutlny Franka Tllileya

Igrajo:
ALEC GUINNES, DIRK BOGARDE in ANTHONA QOAYI*

Nesreča motorista 
iz Vermeljana

V tržiški bolnišnici so obdržali 
na opazovanju kmečkega delavca 
Vittoria Battistona iz Vermeljana, 
Ul- Artiglieri l. Ko se je na mo
tociklu peljal v pristanišče Poi» 
torosego v Tržiču, se je zaletel v 
železni drog, ki je štrlel iz pri
kolice tovornika na tamkajšnji 
javni tehtnici.
iiiiiiiimiiMiliiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiMiiHilliiiiinaiiiHiii

Cestna nezgoda 
v Ul. Aquileia

Včeraj okrog 10.30 sta v Ul. 
Aquileia padla z motorja in se 
potolkla 14-letni Paolo Borghes iz 
Gradiške In 20-letni Giancarlo ’Ge- 
rin iz Villess. Zatekla sta se v 
goriško civilno bolnišnico, kjer je 
zdravnik ugotovil Borghesu več 
prask po rokah in nogah, Gerlnu 
pa rano z udarcem na desnem 
kolenu. Po prejeti zdravniški po
moči sta oba odšla domov, kjer 
se bosta zdravila po pet dni.

tekstilnimi obrati) prav lahko pla
ča 200, če drugi tekstilni indu-

sfrijci, ki so veliko na slabšem, 
žl sedaj plačujejo po 100. Zavrnil 
je trditev, da je delastvo zasedlo 
obrat. Resnica je, da je ravna
teljstvo odšlo iz podjetja, da bi 
ustvarilo videz zasedbe obrata. Po
lemiziral je z neutemeljenimi tr
ditvami na lepaku Zveze indu- 
strijcev in zahteval za mlado ge
neracijo dostojne,jše delovne odno
si in višje mezde.

Za njim je spregovoril pokra
jinski tajnik CISL Mannello, ki 
je napovedal konec tistih časov, 
ko je Togniella po paternalistič- 
ni metodi določal mezde svojim 
delavcem. Med opisovanjem seda
njega položaja je govornik dejal, 
da mora veleindustrijec odstopiti 
od svojega nepopustljivega stali
šča, ker delavke od svojega ne 
bodo odstopile nikoli. Zavrnil je 
trditev Zveze industrijcev o za
sedbi tovarne s strani delavcev 
ter označil ta manever kot pri- 
tjsk ravnateljstva na delavstvo, da 
bi začelo popuščati v svojih za
htevah. Ce Togniella upa, da bo 
na takšen način dosegel uresni
čitev svojih načrtov, tedaj mu je 
treba povedati, da ni več leto 1955, 
ko so delavke prosile za zaposli
tev, ampak da so se od takrat do 
danes razmere bistveno spreme
nile.

Povorka stavkajočih se je s Tr
ga C. Battisti odpravila po Ulici 
Oberdan na Travnik, kjer Se je 
ustavila pred prefekturo. Prefekt 
je sprejel 8-člansko delegacijo 

- (štiri iz bombažnega oddelka in 
iri iz «fiocca»). Kmalu po 11. 

tiri sb stavkajoči odšli še pred 
županstvo in pokrajinsko upravo. 
V Podgoro so se vrnili po Korzu

S koso se je urezal
Včeraj okrog poldne so v go- 

riški civilni bolnišnici nudili 
zdravniško pomoč Stanislavu Na
nutu iz Vrtojbe 27. Obvezali so 
mu rano na desnem palcu, kjer 
se je urezal s koso. Okreval bo 
v osmih dneh.

Nezgoda ženske 
iz Standreža

Včeraj ob 13.20 so pripeljali v 
civilno bolnišnico v Ul. Vittorio 
Veneto 60-letno Maraž iz Stan
dreža Ul. Tabai štev. 31. Pri pre
gledu so ji zdravniki ugotovili 
več udarcev po raznih delih te
lesa ter verjeten zlom desnega 
stopala. Pridržali so jo na zdrav
ljenju s prognozo okrevanja v 30 
dneh. Maraževa je zdravniku iz
javila, da se je potolkla pri pad
cu v stanovanju.

Z avtomobilskimi vrati 
si je zlomila zapestje

Včeraj ob 19.15 se je zatekla v 
civilno bolnišnico 15-letna Silva 
Trampuš iz Ul. Baiamonti 24 v 
Gorici. Dežurnemu zdravriiku, ki 
jo je pregledal in ugotovil zlom 
desnega zapestja, je deklica izja
vila, da so ji doma roko stisnila 
avtomobilska vrata. Po zdravni- 
iki pomoči je odšla domov, kjer 
s« bo *H ra vil« M dni,

in čez ločniški most.
Demonstracija je vseskozi po

tekala brez kakršnih koli inci
dentov. Delavstvo je pokazalo vi
soko stopnjo zrelosti, zavedajoč 
se, da bo samo s svojo enotnostjo 
doseglo zastavljene cilje. Med 9. 
in 12. uro so bile zaprte vse tr
govine in vsi javni lokali v Go
rici.

Veličastna manifestacija je bila 
tudi v Tržiču. Ob 9. uri so se 
pred vhodom v CRDA zbrale te
kstilne delavke z ronškega obra
ta, ki so se postavile na čelo 
povorke. Takoj za njimi pa je 
šlo 350 delavcev iz ladjedelnice v

Tržiču, ki Se že več mesecev bo
rijo za priznanje dnevnice za delo 
v Trstu. Povorka se je ustavila 
na Trgu republike v Tržiču, kjer 
je Parenzan predstavil zboroval
cem govornike. Marija Selič je 
dejala, da so v tovarnah name
stili nove stroje, ki proizvajajo 
zelo veliko blaga. Ce se upošte
va to dejstvo ter podražitev živ
ljenjskih stroškov, tedaj so seda
nje mezde v tekstilnem sektorju 
prav gotovo slabše kot pred de
setimi leti. Sindikalist Elio Zu- 
liani je omenil še vprašanje 350 
delavcev CRDA, ki se borijo, da 
se jim ponovno prizna dnevnica 
za delo v Trstu. Od njih ni mo
goče zahtevati, da bodo za svoj 
denar potovali v drugo mesto, 
se tamkaj hranili ter izgubili 
dnevno tudi po 11 ur. Pokrajin
ski tajnik UIL Marchesan je pri
nesel pozdrave svoje organizaci
je ter tržiške občinske uprave, 
kjer je podžupan.

Včerajšnja splošna stavka je 
povzročila pozornost vsega pre
bivalstva goriške pokrajine, ki z 
velikimi simpatijami spremlja bor
bo delavk. Na njihovi strani so 
tudi trgovci, ker se prav dobro 
zavedajo, da se tudi nanje pre
našajo gospodarske posledice, če 
okoli 4.000 družin prejema nizke 
mezde. Vsi z veliko zaskrblje
nostjo pričakujejo, kdaj bo od
pravljen ta spor, v katerega je 
osebno posegel sam goriški pre
fekt.

Pokrajinski tajnik Delavske zbor
nice Fulvio Bergomas

Pokrajinski tajnik CISL 
Angelo Marinello

PO ZAČASNI PODELITVI KONCESIJE ANMI

Krizo v pridobivanju svinčene rude 
je treba odpraviti v državnem okviru

« P etru sola» ni mislila resno, ko je obljubljala namestiti v 
naši deželi naprave za pridobivanje rude iz svinčene svetlice

Na čelu povorke pii* mestnih ulicah so delavke nosile številne table 
opisom najvažnejših zahtev

Rabeljski rudnik je dokončno 
prešel v začasno zaupno upravo 
rudarskega podjetja z državno u- 
deležbo ANMI. S tem se je za
ključilo prvo obdobje borbe za 
pravično rešitev vprašanja, ko
mu naj se podeli koncesija za 
izkoriščanje rudnega bogastva, če 
je belgijska monopolistična druž
ba «Pertusola» izpadla iz kombi
nacije zaradi pritiska demokra
tičnih množic in njenega nera
cionalnega kopanja rude

Okoli tega vprašanja sta se u- 
stvarili dve fronti. Konservativci 
so se ogrevali za «Pertusolo», de
mokratične sile pa za državno 
podjetje ANMI. Zakaj je «Per- 
tusola» še vedno ostala v igri, ko 
pa so bile na dlani njene vse prej 
kot socialne težnje, v tem obra
tu? Odgovor je zelo preprost: ne
kateri so ji verjeli, da bo, ka
kor je obljubila, zgradila v Fur
laniji obrat za predelovanje svin
čene svetlice. Obljubila je vložiti 
investicije v ta sektor, ki jih je 
zavračala vsa poprejšnja leta, če
prav so izvajali nanjo pritisk, 
naj to izvrši. Le zakaj tega ni 
obljubila pred potekom konce
sije?

Po drugi strani ni mogoče ver
jeti, da bi imela takšna trditev 
resino podlago prav v trenutku, 
ko preživlja ta sektor hudo kri
zo. Popolnoma neekonomično bi 
bilo. zgraditi obrat za predelova
nje rude, ki bi stal morda tudi 
milijarde lir, samo za potrebe 
rabeljskega rudnika. Tega so se 
voditelji «Pertusole» prav dobro 
zavedali, ko so stresali obljube. 
Zavedali pa so se tudi odgovorni 
krogi, ki so ji odvzeli koncesijo. 
Izhod iz sedanjega položaja je 
mogoč samo v iskanju rešitve 
v državnem okviru. Pripraviti je

treba širok program, ki naj ga 
podpira država, da bi ta mineral
ni sektor mogel konkurirati na 
mednarodnem tržišču.

Kakršna koli drugačna politika 
je obsojena na propast že od sa
mega začetka. Dežela sama ima 
po zakonu sicer pravico odloča
ti, kdo naj izkorišča rudno boga
stvo, nespametno pa bi bilo, da 
bi skušala iskati rešitve v svo
jem okviru, ko pa je bolezen na 
tem sektorju (in tudi drugje po 
svetu) tako huda, da je potrebno 
vse kaj več kot intervencija same 
dežele. Njene naloge pa se v na
stalem položaju niti najmanj ne 
zmanjšujejo: skrbeti mora, da se 
bodo koristi razširile na čimvečje 
število prebivalstva naše dežele, 
posebpo pa na pasivne predele.

Uspela stavka 
v opekarni 
pri Sv. Lenartu
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Z GORIŠKEGA OKROINCGA SOPISCA

Ker ni znal voziti avtomobila
se je zaletel po nekaj metrih vožnje

Mladenič iz Nabrežine zavil vrat dvema ukradenima kokošema
Kmečki delavec, 27-letni Mario 

Jacovith, s Svetogorske ceste 113 
(Kazermete), je 2.’aprila letos za
pustil «Sergio bar» na Knjmu v 
Gorici v precej vinjenem stanju» 
Ustavil je več avtomobilov, da‘bi 
ga odpéljali domov, ker šo mu 
noge »odpovedale. Izjalovili ‘pa so 
se mu vsi poskusi. Zato je sedel 
v Fiat 600 Oporina Brandplina iz 
Mariana, ki je bil .nezaklenjen v 
bližini lokala. Vključil je motor 
in se že po krbjši vožnji zaletel 
v giulietto Uriibbrtà Leala.

Včeraj je «edel na zatožni klo
pi. goriškega okrožnega sodišča, 
ker se je moral zagovarjati zara
di tatvine ter vožnje avtomobila 
brez šoferskega izpita. Sodišče 
ga je oprostilo obtožbe tatvine 
zaradi pomanjkanja dokazov, ob
sodilo pa ga je na tri mesece za
pora in 15.000 lir globe zaradi 
vožnje brez šoferskega izpita. U- 
radno ga je branil odv. Devetag.

Ponoči 9. februarja so štirje 
prebivalci iz Nabrežine zapustili 
neki javni lokal preefej dobre vo
lje. Družba je bila sestavljena iz 
30-letnega Guida Bertocchija, 26- 

Alojz* Kne»«i *l-letnega

Enrica Abramija in 25-letnega Ma. 
ria Kobaua. Bertpcchiju je pred 
gostilno prišla rta pamet zanimi
va misel. Odpeljal je svoje prija
telje pred hišo veterinarja Giu- 
seppa Biasija, ki stanuje v hiši 
št. 25. preskočil je zid ter se vr
nil z dvema kokošema, ki jima je 
prej zavil vrat. Povabil je prija
telje n;a svoj dom, kjer so Okus
no večerjo zalili z vinom. Veteri
nar je naslednji dan tatvino pri
javil oblastem, ki so mladeniče 
izsledile.

Včeraj dopoldne so jim sodili 
na gorižkem sodišču. Odvetniki 
so vso krivdo naprtili Bertocchi- 
ju, ker ostali trije niso sodelova
li v tatvini. Dejansko so obsodili 
samo Bertocchija na 15 dni zapo
ra, ostale Pa so oprostili zaradi 
pomanjkanja dokazov. Bertocchija 
je brahil odv. Sardo, ostale tri 
pa odv. Sfiligoj.

Na poti v Gorico
se je zaletel v električni drog
Včeraj nekaj po 13 uri še jo s 

Fiatom 1100, GO 22630, vozil iz Loč- 
nlka v Oorieb 44-WH vu.^rìo Cas

sini iz Ul. S. Chiara 4. Ko se Je 
po Ul, Brigata Re pripeljal do 
zgradbe štev. 4, je vozilo zapeljalo 
na levo stran ceste ln se zaletelo 
v betonski steber električnega o- 
mrežja. Pri trčenju se je vozilo ne» 
koliko poškodovalo, betonski nosi
lec pa se je nagnil ter povzročil 
okvaro na elektični napeljavi. Cos- 
sini se je odpeljal v sanatorij sv. 
Justa, kjer so ga rentgenizirali. Po 
pregledu je zapustil bolninšico, ker 
so njegove poškodbe lažjega znača
ja. Družba SELVEG. ki Je lastnica 
oškodovane napeljave, bo morala 
betonski nosilec zamenjati z novim 
ter vzpostaviti električno zvezo, ki 
se je pretrgala, Zapisnik o nesreči 
je sestavila prometna policija iz
Gorice. ---------------

DEŽURNA LEKARNA 
Danes ves dan in ponoči je od

prta v Gorici lekarna D’UDINE, 
Ul. Rabatta št. 18, tel. 21-24.

TEMPERATURA VČERAJ 
Včeraj smo Imeli v Gorici naj

višjo temperaturo 30,6 stopinje ob 
13. uri, najnižjo 16,2 stopinje ob 4. 
Povprečne dnevne vlage je bilo 63 
odstotkov.

Odkar obstaja Feletičeva tovarna 
za izdelavo opek na Cmurju pod 
Sv. Lenartom, niso zaposleni delav
ci še stavkali ln to Je že več kot 
sto let. V tej opekarni Je zaposle
nih 45 naših delavcev. Pred nekaj 
leti jim je uspelo organizirati sin
dikat in izvoliti notranjo komisijo. 
Največ glasov so dobili kandidati 
CGIL. Preko te komisije so delavci 
večkrat postavili delodajalcem svo

je upravičene zahteve, a zaman. Bil 
je nepopustljiv. V vseh tovarnah 
dobivajo delavci proizvodno nagra
do. Tega naši delavci niso bili de
ležni v omenjeni opekarni. Zato so 
se odločili za stavko, ki je popot^ 
noma uspela. V sredo 3. t. m. jè 
prišlo od 45 zaposlenih delavcev na* 
delo samo pet; to se pravi samo 
vodilno osebje. Delodajalec Feletift 
je klonil, preden je bila podpisana 
pogodba na občini pri Sv Lenartu, 
s katero se priznava delavcem pra
vica do proizvodne nagrade. Vest' o 
uspeli stavki se je na hitro razši
rila po vseh naših dolinah, poseh-‘ 
no zato, ker je bila prva stavka v 
zgodovini obstoja te tovarne in ker 
večina ljudi ni verjela, da se zna,je 
tudi naši domači delavci organizi
rati v obrambo svojih pravic. >

VERDI. 17.30: «Totò e Peppino di
visi a Berlino», Totò in Peppino,- 
De Filippo. Italijanski film. Zad-. 
nja predstava ob 22.

CORSO. 17.30: «Buda». Japonski5 
barvni cinemascopski film. Zad
nja predstava ob 22.

VITTORIA. 17.30: «I tre implacabi
li», C. Galon in Robert Hundar. 
Italijansko-fpanski barvni film v 
cinemascopu. Zadnja predstava 
ob 21.30.

CENTRALE. 17.00: «Il segno del
vendicatore», G. Antonini in D. 
Blanch. Barvni film. Zadnja 
predstava ob 21.30.

7‘.i rProsvetno društvo SKALA priredi tridnevni

PLES V GABRJAH
v soboto, nedeljo in ponedeljek 6., 7. in 8. julija 'f

V nedeljo s pričetkom ob 16. uri 
bo tekmovanje v « brtškoli »

TOČILI BODO IZVRSTNA VINA IN PRODAJALI ČEVAPČIČE

Ples bo nad «škarpato» med PavletičeVo in Tomaževo gostilno

OB SPREMLJAVI PRVOVRSTNEGA ORKESTRA BODO 
PEVKE IN PEVCI PELI SLOVENSKE PLESNE POPEVKE
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MALO OBMEJNI PROMET V JUNIJU

138.086 prebodov 
nagoriškem mejnem sektorju

S potnimi listi je prešlo mejo na pre. 
hodu Rdeča hiša skoraj 20.000 oseb

V mesecu juniju je na medna- 
rodnem prehodu prve kategorije 
v Rožni dolini prešlo mejo s pot
nimi listi 19.675 oseb. Italijanski 
državljani so izvršili v obe smeri 
nekaj nad 13.000 prehodov, tujci 
pa 6.400.

Z raznovrstnimi propustnicami 
je hil promet neprimerno večji. 
Italijanski in jugoslovanski držav
ljani so izvršili v obe smeri 138 
tisoč 88 prehodov. Največ jih je 
bilo izvršenih :: navadnimi pro
pustnicami: italijanski državljani 
«o nrešli mejo 3t.l92-krat, jugo

slovanski državljani pa 65.581-krat 
Skupno je bilo z navadnimi . pro 
pustnicami izvršenih 99.773 pre 
hodov. S posebnimi propustnicart: 
so italijanski državljani opravit’ 
876, Jugoslovani pa 112 prehodov 
z izrednimi propustnicami Itati 
jani 15, Jugoslovani 29 prehodov 
s tranzitnimi propustnicami pi 
Jugoslovani-iz Brd 2724 prehodov 

Cez mednarodni prehod Stupici 
(Robič), ki je na videmskem mej 
nem sektorju, je s potnirpj,, list 
prešlo mejo 13.005 italijanskih dr 
žavljanov in 3.757 tujcev, -
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7.(. ETAPA DIRKE «TOUR DE FRANCE»

Tretja etapa za Rik Van Looya 
toda G. Desmet še vedno v vodstvu

Rumena majica, Anquetil in vsi najboljši sku
paj na cilju dobre pol minute za zmagovalcem

SPLOŠNI VRSTNI RED PO 13. 
ETAPI:

1. G. Desmet (Belg.) 68.14’02”, 2. 
Anquetil (Fr.) z zaostankom 2’33”, 
3. Poulidor (Fr.) 5’22”, 4. Baha-
montes (Šp.) 5’32”, 5. Anglade (Fr.) 
6’29”, 6. Pauwels (Belg.) 7’31”, 7.
Soler (Šp.) 7’47”, 8. Perez Frances 
(Sp.) 8’00”, 9. Lebaube (Fr.) 9’04”, 
10. A. Desmet (Belg.) 9’53”, 19. Fon- 
tona (It.) 68.28’53”, 23. Van Looy 
(Belg.) 68.31''20”.

Plavanje v Beogradu
BEOGRAD, 5. -- Nekaj rezu!* 1 * * 4 5 atov 

s plavalnega tekmovanja v Beogra
du: 100 m hrbtno: 1. Botra (It.) 
1’04’’2, 2. Dorčič (Jug.) 1’06”, 3. Vr- 
hovšek (Jug.) 1’08”2; 100 m prosto:
1. Bianchi (It.) 57”, 2. Popov (Bol
garija) 57”8, 3. Sclamka (Madž.)

AURILLAC, 5. — Z naskokom, ki 
si ga je pridobil v drznem spustu 
je Rie Va Looy zmagal tudi v 13. 
etapi in s tem dosegel svojo tretjo 
etapno zmago v letošnji dirki. De
smet je tudi tokrat ohranil rume
no majico, toda Anquetil je bil za
nesljivo prvi v zaključnem sprintu 
večje skupine, kar mu je navrglo 
še 30” do rumene majice.

Ob 9.35 je startalo preostalih 99 
kolesarjev. Prva polovica etape vse 
do 121. km je potekala mirno. Sle
dilo je nekaj brezuspešnih posku
sov pri 131. km, nato pri 159. km, 
na začetku vzpona na Estresses pa 
je skuhal uiti Van Looy skupaj z 
Rostollanom, vendar ie bil hitro 
ujet. Kljub temu je Van Looy pri
vozil prvi skozi leteči cilj za gor
sko nagrado na vrhu (191. km) tik 
pred •Bahamontesom in 7” pred 
Ignolinom, Mattiom, Daemsom in 
ostalimi.

V spustu je kot običajno prišlo 
do splošne združitve, pri 205. km 
pa je nenadoma Van Looy silovito 
potegnil in povlekel za seboj Gel- 
dermansa, Maheja, Fontono, Ar- 
manda, Desmeta, Mattia in Batti- 
stinija. Ta sedmorica se je združi
la v vodstvu, ko je manjkalo do 
cilja še kakih 15 km, glavnina pa 
se je razdelila v več skupin. Prva 
od teh. v kateri je bilo kakih 30 
kolesarjev, se je pridružila vode
čim, toda 9 km pred Aurillacom je 
Van Looy znova potegnil, za njim 
pa še Hoevenaers. 5 km pred ci
ljem je imel Van Looy 35” nasko
ka pred njim in 55” pred glavnino, 
iz katere pa sta medtem ušla Bat- 
tistini in Baklandt, ki sta dohitela 
Hoevenaersa. Van Looy je medtem 
sam nadaljeval vožnjo proti cilju in 
ga dosegel 37” pred ostalimi, ki so 
se medtem spet združili in med 
katerimi je v sprintu zmagal An
quetil. Povprečna hitrost 33,581 km 
na uro.

VRSTNI RED V 13. ETAPI TOU
LOUSE - AURILLAC (234 km):

1. Van Looy (Belg.) 6.58’05” (z od
bitkom 6.57’05,?), 2. Anquetil (Fr.)
6.58’42” (z odbitkom 6.58T2”), 3.
Bahamontes (Sp.), 4. Poulidor
(Fr.), 5. G. Desmet (Belg.), 8. Bo- 
cklandt (Belg.), 7. Aerenhouts 
(Belg.), 8. Ignolin (Fr.), 9. Mahe
(Fr.),10. Pauwels (Belg.) in večja 
skupina s časom Anquetila.

Z ZMAGO NAD STOLLEJEM V FINALU

McKinley (IDA ) prvak 
Wimbledona za I.1963

Finalistki med posameznicami Moffitt (ZDA) in Smith (Avstral.)

57”8; 400 m prosto: 1. Rastrelli (It.) 
4’42”5, 2. Rogušič (Jug.) 4’44”, 3.
Martonfi (Madž.) 4’44”1; 100 m me
tuljček: 1. Gurlin (Madž.) 1’02”8, 2. 
Zlatič (Jug.) 1’03”6, 3. Rastrelli (It.) 
1’04”2.

Atletika v Milanu
MILAN, 5. — Zmagovalci posa

meznih disciplin na mednarodnem 
mitingu v Milanu: 100 m — Ottoli
na (It.) 10”4; 800 m — Spinozzi 
(It.) 1’51”3 ; 5000 m — Conti (It.) 
14’23”; 400 m ovire — Carozza (It.) 
53”; troskok — Camaioni (It.) 
15,28; 400 m — Jackson (VB) 47”7; 
palica — Barras (Sv.) 4,10; disk — 
Begier (Polj.) 55,80 ; 4x100 m Italija 
(Montanari, Preatoni, Giani, Gian- 
nattasio) 41”3; krogla — Sosgomik 
(Polj.) 18,57.
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DIRKA PO FURLANIJI-JUmSKI KRAJINI

Trancossi iz Imole 
zmagal v prvi etapi

Danes dve etapi in prihod kolesarjev v Trst
PIANO D’ARTA (Videm), 5. — j 

Secondo Trancossi, član ekipe 
«Victoria German» iz Imole je 
zmagal z naskokom v prvi etapi 
kolesarske dirke za diletante po 
Furlaniji-J’Ulijski krajini. V Vid
mu je startalo 80 kolesarjev, 
startni znak pa je dal videmski 
žtipan. Dirka j« bila žilo žiVah« 
na in borbena. Zmagovalec Tran
cossi je pa vzponu «na Ravasclet- 
to (759 tn) 40 krni pred ciljem 
nenadoma močno potegnil in pu
stil za seboj svojega spremljeval
ca Lottija in vso skupino.

Vrstni red na cilju prve etape 
Videm-Piano d'Arta (154 km):

1. Trancossi 3.57’ s povprečno 
hitrostjo 38,488 km, 2. Gimondi z 
zaostankom 40”. 3. Tapparello, 4. 
Chiementina 1’8”, 5- Bolzan 1*20”,
6 Schiavon 1’28”, 7. Fantinato
2’20”, 8. Gambin 2’35”, 9. Ghedini 
2’56”, 10. Del Bianco in vsi osta
li.

LONDON, 5. — 22-letni Amerikanec 
IcKinley je osvojil teniško prven- 
tvo Wimbledona 1963. V finalu je 
iremagal Avstralca Stolleja v treh 
etili z 9:7, 6:1, 6:4. McKinley je pr- 
i Amerikanec, ki je zmagal na tem 
lajvečjem teniškem turnirju od le- 
a 1955, njegova zmaga pa je še to- 
iko bolj zaslužena, ker od prve do 
:adnje igre ni izgubil proti svojim 
lasprotnikom niti enega seta. Igra 
li bila na posebni višini. Oba igral- 
:a sta precej grešila, kar velja 
iredvsem za Stolleja. Prvi set je 
rajal 36', drugi 15’ in tretji 25’.
V finale posameznic sta se uvrsti- 

1 Avstralka Smith in Američanka 
Moffitt.

Rezultati*
Posamezniki (finale): McKinley

[ZDA)-Stolle (Avstral.) 9:7, 6:1, 6:4.
Posameznice (polfinale): Moffitt

ZDA) - Jones (VB) 6:4, 6:4, Smith 
(Avstral.) - Hard (ZDA) 6:3, 6:3.

Ženske dvojice (polfinale): Smith-

Ebbern (Avstral.) - Jones-Schuur- 
mann (VB - J. Afr.) 7:5, 3:6, 6:3; 
Bueno-Hard (Braz. - ZDA) - Dimi- 
trijevaTegart (SZ-ZDA) 6:4, 9:7.

Moške dvojice (polfinale): Bar-
clay-Darmon (Fr.) - Emerson-San- 
tana (Avstral.-Šp.) 6:2, 7:5, 3:6, 6:3; 
Osuna-Palafox (Meh.) - Forbes-Se- 
gal (J. Afr.) 6:3, 5:7, 6:4, 6:4.

Takoj po zmagi nad Stollejem je 
profesionalni teniški menažer Tony 
Trabert ponudil McKinleyu 50.000 
dolarjev (okrog 30 milijonov lir) za 
vstop v njegovo profesionalno sku
pino. McKinley je ponubo zaenkrat 
odklonil, dejal pa je, da jo bo pro
učil po januarju, ko bo končal svo
je študije.

TEŽKA ATLETIKA

TENIS

Nov pravilnik 
za Davisov pokal

LONDON, S. — Na letnem kon
gresu predstavnikov držav, ki so
delujejo pri tekmovanju za Da
visov pokal, so zavrnili predlog 
za spremembo sedanje strukture 
tekmovanja po katerem naj b? 
evropsko cono razdelili na dva 
dela. Na kongresu so bili dose
ženi naslednji načelni sporazumi:

1. Za tekmovanje v evropski 
coni se lahko prijavijo samo dr
žave v okviru zemljepisnih meja 
Evrope ;

2. Sprejete bodo tudi prijave 
severnoafriških držav in vzhod
nega Sredozemlja, tako da bo ce
lotno število udeležencev doseglo 
28. Ce bi teh dežel bilo več, bi 
bili udeleženci izžrebani;

3. V evropsko cono bodo lahko 
sprejete tudi največ štiri države 
z drugih celin.

Sklenili so tudi, da bodo v bo
doče morale vse države odigrati 
srečanja v prvem kolu, da pa bo 
osmim med njimi priznana vloga 
nosilcev serij.

Končno so za ameriško cono 
sklenili da če se bodo v južno 
cono prijavile samo tri ali še manj 
držav, bodo lahko te države i- 
grale v severni coni.

PLAVANJE

6. ETAPA DIRKE « TOUR DE L'A VENIR»

Mugnaim priboril Italiji 
prvo etapno zmago v Aurillacu
Zimmerniannova prednost se je občutno zmanjšala

AURILLAC, 5. — Marcello Mugnaini je na cilju v Aurillacu 
osvojil prvo etapno zmago za Italijane na «Tour de 1’Avenir», 
vendar pa mu ni uspelo nadoknaditi vsega zaostanka za vode
čim Zimmermannom, ki je še vedno ohranil rumeno majico.

Današnja etapa se je začela s kolektivnim in v vseh podrob
nostih pripravljenim napadom ita- 
lijanskegg moštva. Sovražnosti
sta začela že pri 16. km Massi 
in Nizozemec Van Egmond, toda 
medtem ko je Nizozemec kmalu 
odnehal, je bil Massi ujet šele 
pri 34. km. Na dolgem vzponu

MUGNAINI in FABBRI

sta takoj nato potegnila Portu
galec Carvalho in Španec Garcia 
in Zaradi njune pobude se je 
glavnina kmalu raztegnila. Oba 
sta si pridobila 1’ naskoka pred 
skupino iz katere so ušli Rus 
Sajdšušhin, Spanec Quesada, An
glež Chisman in Jugoslovan 
Škerl, ki so pri 82. km dohiteli 
vodečo dvojico, medtem ko se je 
zaostanek glavnine povečal na 
1 ’35”.

Po 100 km vožnje so odstopili 
že štirje dirkači, med katerimi 
tudi vzhodni Nemec Schulz. Glav
nina je kmalu nato dohitela še- 
storico v ospredju, pri okrepče- 
vališču v Maursu pa sta pobeg
nila najprej Hitchen in Melikov, 
katerima se je kmalu pridružil 
še Nizozemec Schroeder. Vsi tri
je so si priborili 1T5" naskoka, 
toda na vzponu 3. kat. na E- 
stresses je zaradi reakcije vseh 
najboljših njihova prednost skop
nela in na vrhu so imeli Schroe
der, Hitchen in Melikov samo še 
50” prednosti pred Momenom, Ge- 
netom in ostali v gosjem redu.

Pri 145 km je Zimmermannova 
skupina ujela ubežnike, ostala 
glavnina je imela 1’50” zamude, 
ki pa jo je kmalu v celoti na
doknadila. Komaj je prišlo do 
splošne združitve pa sta ušla Mu
gnaini in Schroeder, katerima je 
sledil Melikov. Toda medtem ko 
sta Nizozemec in Rus odnehala, 
je Mugnaini sam nadaljeval vož
njo. Za njim sta se spustila sa
mo Rus Sajdšušhin, ki pa je kas
neje padel, in Belgijec Vyncke, 
za njima pa še Huiart. 4 km 
pred ciljem sta ostala v vodstvu 
Mugnaini in Vyncke, z zaostan
kom 50” jima je sledil Huiart, z 
zaostankom 1T0” pa glavnina. 2 
km pred Aurillacom je Mugnaini 
pustil za seboj še Belgijca in do
segel cilj 16” pred njim, 56” pred 
Huiartom in 1’29” pred glavnino, 
v kateri se je v. sprintu uvelja
vil Italijan Zandegù. Povprečna 
hitrost v etapi je bila 36.761 km.

VRSTNI RED V 6. ETAPI GA1L- 
LAC • AURILLAC (182 lun):

1. Mugnaini (H.) 4.5T52” (z od
bitkom 4.57’22”), 2. Vyncke (Belg.) 
4.58’08” (z odbitkom 4.57’53”), 3.
Huiart (Fr.) 4.58’48”, 4. Zandegù 
(It.) 4.59’21”, 5. Bingelli (Sv.), 6.
Hoban (VB) in nato vsa glavnina 
s časom Zandeguja. Odstopili so: 
Sojaro (Niz.), Von Egmond (Niz.), 
Schulz (Vzh. Nem.) in Forte* (Por
tugalska).

SPLOSNI VRSTNI RED PO 6. 
ETAPI: J. Zimmerman (Fr.) 22 ur 
*1'41”, 2! Saguardy (Sp.) z zaostan
kom 24”, 3. Momene (Sp.) 48”, 4. 
Maurer (Sv.) U33”, 5. Mugnaini 
(It.) 1’59”, 6. Vyncke (Belg.) 2’43”, 
7. Almar (Fr.) 4T1”, 8. Alves (Por
tugalska) 4’30”, 9. Delizie (Fr.)
4’54”, 10. Maino (It.) 5T1”.

JUGOSLOVANSKO KOŠARKARSKO PRVENSTVO

«Kaj je z Olimpijo?»
se vprašujejo v Ljubljani
Lanski državni prvak pri dnu trenutne lestvice s tremi porazi v petih igrah - Vodi Zadar

«Kaj je z Olimpijo» je naslov 
članka slovenskega športnega ted
nika, v katerem se pisec sprašuje 
za vzroke letošnjih neuspehov 
ljubljanske petorke na državnem 
prvenstvu.

Ce se ozremo na pretekla kola 
ali pa če se omejimo le na bežni 
pogled trenutnega stanja na le
stvici, nas presenečajo številni po
razi jugoslovanskega prvaka in 
njegov nizek plasma.

Po uspehu v prvem kolu in po 
častni obrambi v drugem nasto
pu je bilo pričakovati, da bo O- 
limpija kljub odsotnosti svoje
ga najboljšega predstavnika, bila 
kos močni konkurenci in se drža
la zgornjega dela lestvice. Ven
dar se je izkazalo, da je poraz 
v Beogradu znatno oslabil moral
no osnovo slovenskih atletov, ki 
so že v naslednjem nastopu po
vsem nepričakovano in presenet
ljivo prepustili prosto pot Za
dru, ki je prvič v analih jugo

slovanske košarke, zavzel utrje
no ljubljansko igrišče.

Ahilova peta slovenskega mo
štva je obramba. Povsem nera
zumljivo je, kako ekipa, ki dva
najst minut pred zaključkom igre 
vodi z 20 točkami razlike (tolikš
no prednost je namreč imela O- 
limpija nad Zadrom) lahko zgubi 
tekmo. V tistem srečanju so Djer- 
dja, Troskot in tovariši vsuli v 
ljubljanski koš 97 žog in kar je 
še bolj presenetljivo, so si zago
tovili kar 61 zadetkov šele v dru
gem delu igre.

Olimpija preživlja torej globo
ko krizo. Klonila je že pred Beo
gradom, na lastnih tleh pred Za
drom, ter pred Partizanom, ki 
samo za eno točko ni dosegel tro- 
številčnega rezultata.

Trije porazi so res težka bilan
ca za vsako moštvo in predstav
ljajo resen handicap za ekipe, ki 
imajo višje nade. Ce sodimo po 
poteku prvenstva iz prejšnjih let
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KOLAJNE ZA ROKOBORCE

VUKOV HORVAT

RIM, 5, — Italijanska ln jugo
slovanska težkoatletska zveza sta 
se sporazumeli za mednarodno 
srečanje v judo, ki bo v San 
Marinu 13. julija.

Svetovni rekord 
4x100 m prosto

LOS ALTOS, 5. — Ameriška 
štafeta v sestavi Steve Clark, 
Nick Schaolmann, Don Schollan- 
der in Ed Towsend je včeraj 
postavila nov svetovni rekord v 
štafeti 4x100 m prosto s časom 
3’39”9/10 s katerim je za 2”6 iz
boljšala rekord, katerega je do
segla francoska štafeta (Gottwal- 
les, Gropaiz, Curtillet, Christo
phe) avgusta lani s časom 3’42”5. 
Prejšnji ameriški rekord je bil 
3’44”2.

Zenska štafeta pa je izboljšala 
ameriški rekord na 4x100 m s ča
som 4’09”3. Sue Jones in Carole 
Renne pa sta izboljšali ameriški 
ženski rekord na 100 jardov prs
no s časom 1’20”1.

Od 1. do 11. avgusta v Belgiji

Program svetovnega kolesarskega 
dirkališčnega in cestnega prvenstva
BRUSELJ, 5. — Program sve

tovnega kolesarskega prvenstva 
1963, ki bo .v Belgiji od 1. do 11. 
avgusta je naslednji:

DIRKALISCNE DISCIPLINE
(Rocour)
1. AVGUSTA: ob 9. uri zasle

dovalna vožnja za posameznike. 
Kvalifikacije za ženske in dile- 
tante; ob 19.30 hitrostna vožnja 
za diletante (skupine in repesaži), 
vožnja za motorji za diletante (I. 
skupina), vožnja za motorji za 
profesioniste (I. skupina).

2. AVGUSTA: ob 19. uri zasle
dovalna vožnja za ženske (četrt
finale), zasledovalna vožnja za di
letante (četrtfinale), hitrostna 
vožnja za diletante (osmina fina
la in repesaži), vožnja za motorji 
za diletante (II. skupina), vožnja 
za motorji za profesioniste (II. 
skupina).

3. AVGUSTA: ob 10. uri ekip
na zasledovalna vožnja za dile
tante (kvalifikacije) in vožnja za 
motorji za diletante (repesaži),

ob 14. uri hitrostna vožnja za 
profesioniste (skupine in repesa
ži), hitrostna vožnja za ženske 
(četrtfinale), hitrostna vožnja za 
profesioniste (osmina finala in re
pesaži), hitrostna vožnja za dile
tante (četrtfinale), hitrostna vož
nja za profesioniste (četrtfinale), 
ekipna zasledovalna vožnja za di
letante (četrtfinale), svetovni kri
terij za motorji.

4. AVGUSTA: ob 14.30 hitrostna 
vožnja za ženske (polfinale), hi
trostna vožnja za diletante (pol
finale), hitrostna vožnja za pro
fesioniste (polfinale), zasledoval
na vožnja za ženske (polfinale), 
zasledovalna vožnja za diletante 
(polfinale), hitrostna vožnja za 
diletante (finale), hitrostna vož
nja za profesioniste (finale), vož
nja za motorji za profesioniste 
(repesaži), hitrostna vožnja za 
ženske (finale).

5. AVGUSTA: ob 19. uri ekipna 
zasledovalna vožnja za diletante 
(polfinale), zasledovalna vožnja

za profesioniste (kvalifikacije), 
zasledovalna vožnja za ženske (fi
nale), zasledovalna vožnja za pro
fesioniste (četrtfinale), vožnja za 
motorji za diletante (finale), e- 
kipna . zasledovalna vožnja za di
letante (finale).

7. AVGUSTA: ob 19. uri zasle
dovalna vožnja za profesioniste 
(pòlfinale), zasledovalna vožnja 
za diletante (finale), zasledoval
na vožnja za profesioniste (fina
le),. vožnja ,za motorji za profe- 
sio-niste (fjnalè).

CESTNE DISCIPLINE
(Herentala)
8. AVGUSTA: ob 14. uri ekip

no svetovno, prvenstvo za dile
tante na kronometer ((100 km).

10. AVGUSTA: ob 9. uri sve
tovno cestno prvenstvo za ženske. 
Ob 12 uri svetovno cestno prven
stvo za diletante.

11. AVGUSTA: ob 9. uri sve
tovno cestno prvenstvo za pro
fesioniste,

HAELSINBORG, 5. — Kot smo 
že včeraj poročali, se je v Haelsin- 
borgu zaključilo svetovno prvenstvo 
v grško-rimski rokoborbi. Jugoslo
vanski atleti so na tem prvenstvu 
dosegli svoj doslej največji in prav 
gotovo nepričakovani uspeh, saj sta 
Horvat in Vukov postala v svojih 
kategorijah svetovna prvaka, Simič 
pa je osvojil drugo mesto na sve
tu. Največ zmag so pobrali sovjet
ski tekmovalci (4), po eno pa še 
Madžari in Turki, medtem ko so 
se Italijani morali zadovoljiti sa
mo z drugim mestom Fabbre.

Kolajne so bile takole porazde
ljene: f >:

zlate srebrne bronaste 
SZ 4 11
Jugoslavija 2 10
Madžarska 111 
Turčija 10 1
Švedska 011
Italija 0 10
CSSR 0 10
V. Nemčija 0 10
Romunija 0 \ 0
Bolgarija 0 0 2
Z. Nemčija 0 0 1
SZ 0 0 1

BOKS
ALESSANDRIA, 5. — Salvatore 

Burruni je ohranil evropsko pr
venstvo mušje kategorije z zma
go nad izzivalcem Renejem J_.i- 
beerom (Fr.) po točkah v 15 run
dah.

bi lahko rekli, da so Ljubljan
čani s tem, že odrezani iz borbe 
za končni uspeh.

Na čelu lestvice sameva ekip* 
iz Zadra. 2e v prejšnjih letih 
je Zadar vedno mešal štrene kan
didatom za končno zmago in več
krat strl elan še tako vigranim 
petorkam. To dobro vedo Loko
motiva in sama Olipnpija, ki je 
le redkokdaj odnesla z zadrskega 
igrišča obe točki. Letos je Za
dar z Djerdjo in Troskotom v od
lični formi. Ekipa se je popolno
ma vigrala, Djerdja pa je postal 
neusmiljen strelec, ki le pored
koma zgreši cilj. Zadrčani imajo, 
vsaj tako kaže, resen namen na
daljevati po tej poti.

Beograd, kandidat številka 1 za 
končno zmago je v zadnjem kolu 
nepričakovano položil orožje v 
Karlovcu. Korač in prijatelji so 
vodili skoraj vso tekmo in šele 
nekaj minut pred zaključkom so 
domačini prvič povedli. To je pre
senetilo Beograjčane, ki se niso 
takoj znašli, ko pa so prešli spet 
v silovit finiš so imeli tudi smo
lo. Korač je šele nekaj sekund 
pred zaključnim žvižgom zamu
dil stoodstotno priliko in tako pri
silil svojo ekipo k predaji..

Zmaga Železničarja preseneča 
le deloma. Čeprav je znano, da 
ekipa ne razpolaga z igralci vi
soke kvalitete, pa le-ti sestavljajo 
zelo homogeno moštvo, ki so na 
domačem igrišču, ko igra pade 
na nižji nivo in pride bolj do 
izraza fizična vzdržljivost, zmož
ni vsakega podviga. Zadnja zma
ga in trenutno tretje mesto na 
lestvici pa sta brez dvoma ve
lik uspeh za ekipo iz Karlovca, 
ki je šele mesec dni pred začet
kom prvenstva preživela globoko 
tehnično in moralno krizo.

Radnički, Partizan in Crvena 
zvezda so dosedaj igrali na pri
čakovanem nivoju ter želi zmage 
in poraze po predvidevanem pla
nu. V senci je ostala Lokomotiva. 
Po uspešnem nastopu Kovačiča 
in Petričeviča na svetovnem pr
venstvu je bilo pričakovati, da 
bo ekipa zaigrala bolj uspešno, 
vendar sta oba igralca delno 
razočarala in tako se je v za
grebških vrstah do sedaj najbolj 
izkazal Lalič.

Proleter in Zastava sta novin
ca v državni ligi. V svojih do
sedanjih nastopih sta jasno po
kazala nezrelost za tekmovanje 
med tako močnimi ekipami in se 
bosta že letos morala odpovedati 
elitni družbi in se vrniti v repu
bliške lige, kjer bosta lahko na» 
«topaia z večjim uspehom.

Lestvica po petek kolu :
Zadar 5 5 0 468 419 1«
Beograd 5 4 1 490 365 8
Železničar 6 4 1 425 381 8
Partizan 5 3 2 410 399 K
Lokomotiva 6 2 3 421 405 4
Radnički 5 2 3 384 365 4
Olimpija 5 2 3 428 429 4
Crv. zvezda 5 2 3 464 469 4
Proleter 5 1 4 342 523 2
Zastava 6' 0 5 327 394 0

I. Patrizio

SZ BOR
ATLETSKI ODSEK

Mlajši mladinci (allievi) bo
do v nedeljo nastopili na tek
movanju v Gorici. Na glavni 
postaji naj se ob 7. uri zbere
jo naslednji atleti: Boris Gom
bač, Davorin Žerjal, Stojan 
Sancin L, Stojan Sancin II-, 
Radovan Fučka, Marko Hre
ščak in Boris Fabjan. Odhod 
vlaka ob 7.16.

Člani bodo nastopili na tek
movanju v Trstu. Miting se bo 
začel ob 8.30 na občinskem 
stadionu Valmaura. Za BOR 
bodo nastopili Sedmak (kro
gla), Cesar (110 m zapreke, 
krogla), Škrinjar (200 m),
Švab (400 m), Križman (kro
gla in kopje).

Vljudno vabljeni navijači 
športnega združenja Bor.

JOŽE VERGA N:

od MAREZIG 
do MADRIDA

6.
vaseh že od novembra 1920 dalje. Povsod so bili volivni sestan
ki, organizirane so bile posebne protiitalijanske mladinske 
skupine in celo tovariši v zaporu so bili stalno obveščeni o 
poteku dogodkov. Ko so prišli tovariši iz ječe, je bilo delo po
večini že opravljeno. Vsak član skupine je imel svojo poseb
no nalogo. Ta je bil zadolžen za propagando, oni za raznaša
nje letakov, tretji za preskrbo prostorov za volivne sestanke, 
četrti za razdeljevanje volivnih listkov.

Tudi druge stranke niso držale rok križem. Posebno na
silna je bila fašistična stranka, ki je ob podpori policije in 
svojih «udarnih oddelkov» (squadre d’azione) izvajala izreden 
teror.

Da bi zatrl revolucionarno gibanje v Italiji, je Mussolini 
ustvaril fašizem že leta 1919. Z denarno podporo veleposestni
kov, tovarnarjev in industrijcev je ustanovil fašistične udar
ne oddelke, in te tolpe, oborožene z bombami, puškami, pišto
lami, bodali in krepelci so krožile na kamionih po mestih in

vaseh ter požigale, pretepale in pobijale. Tedaj so zgorele de
lavske knjižnice ter čitalnice, knjigarne in tiskarne.

Za ustrahovanje Istre je bil center v Kopru. Temu je bi
la poverjena naloga, da terorizira za volitve vso slovensko Istro.

Volitve v Marezigah so potekale v najlepšem redu. Ljudje 
so mirno volili ter oddajali glasove za komunistično in slo
vensko listo. Izid volitev je bil tu za Italijane porazen, to kljub 
moralnemu pritisku italijanskih članov volilne komisije. Te
daj so se začeli ti razburjati in terorizirati ljudi. Ker ni vse 
nič pomagalo, so poklicali na pomoč fašistične tolpe iz Kopra.

Okrog 10. ure sta pribrenčals v Marezige dva kamiona fa
šistov. Pevaje fašistično himno so zavili v gostilno «Nocente». 
Tu so nekaj časa pili, nato so naročili kosilo in se napotili 
proti volišču. Vsi so bili oboroženi bombami, pištolami, pu
škami in krepelci.

Da bi preprečili naprednim volivcem dostop na volišče, 
so začeli pretepavati, metati bombe in streljati s pištolami. 
S tem so mislili ljudi prestrašiti in razgnati. Zgodilo pa se je 
drugače.

Ljudstvo je nekaj časa kar potrpežljivo prenašalo žalitve 
in udarce, ko je bilo vsega le preveč, pa je usekalo. Tedaj so 
se fašisti razpršili in zbežali čez drn in strn ko zajci. Pred vo
liščem so pustili kamione, orožje in tri mrtve, štiri nevarno 
in več laže ranjenih.

Kasneje mi je pripovedoval petdesetletni Ivan Kermac o 
tem spopadu še natančneje:

Volitve so bile 15. maja 1921.
Fašisti so pridrveli na kamionih. Da bi zbegali in terori

zirali zavedne volivce, so tulili, streljali in pretepali. Toda' ne 
dolgo. Ko je bila mera polna, je množica navalila nanje. Na
ročena kosila v gostilni so čakala nanje, toda fašisti so bili 
medtem že ranjeni, pobiti ali pa v divjem begu. Po zmagovi

tem spopadu smo veselo prepevali slovenske in ruske pesmi. 
Karabinjerji si niso upali z orožniške postaje

O tem dogodku so bila takoj obveščena tudi sosedna vo
lišča v Truškah. Takoj so se odpravili Marezigam na pomoč. 
Na poti pa so dobili naročilo, naj ne hodijo v Marezige, tem
več naj zastražijo kakih deset kilometrov poti, od Križnega 
dreva do Varde in naj napravijo tam zasede. Medtem so bile 
obveščene tudi vse druge okoliške vasi. Prihajali so mladi 
fantje, pa tudi žene in stari možje. Skoraj vsi so bili oborože
ni z bombami ali z vojaškimi puškami Kdor ni imel orožja, 
je imel vile ali sekiro. Bolje oboroženi so zasedli glavno ce
sto pri kapelici na križišču. Kmalu je bil ves hrib živ. Vse je 
čakalo samo na povelje. Od vsepovsod so se razlegali vzkliki :

«Nočemo Italijanovi Nočemo fašistov! živeti hočemo v 
miru v naši svobodni Istri!»

Od Varde do Križanega dreva so stražile zgornje vasi: 
Truške, Trsek, Popetre, Zabavlje in Lopar. Od Križanega dre
va dalje pa spodnje vasi; Babiči, Dilica, Pomjan in Šmarje. 
Med posameznimi odseki so deiovali posebni oddelki za zve
zo in obveščanje. Vsa navodila so izhajala iz Marezig, kjer 
je bil center pod vodstvom Rudolfa Bernetiča.

Vsa ta mobilizacija se je izvršila naglo, prostovoljno, brez 
najmanjšega pritiska. Vsi so pričakovali, da se fašistične tol
pe iz Kopra in morda tudi iz Trsta povrnejo po svoje ranjen- 
C-. in mrtvece in se bodo skušale maščevati vendar si niso 
upale.

Popoldne Je prišla četa vojakov z ambulantnim vozom 
in je odpeljala mrtvece in ranjene. Vse so opravili mirno in 
brez izzivanja. Gotovo so opazili po vseh gričih naokoli naše 
oborožene straže.

Ponoči je bilo mimo, sumljivo mirno. Zdelo se je, da se 
nekaj pripravlja. Po Trstu se je govorilo o upom v Istri.

Drugi dan je vkorakal v Marezige cel bataljon vojakov.

Za njimi je pridrvela še dolga vrsta tovornjakov s karabinjer
ji, policijo in fašisti. Kmalu so bile obkoljene Marezige in vse 
bližnje vasi. Začelo se je preganjanje in divjanje. Policija je 
vdirala v hiše, razbijala pohištvo in pretepala ljudi. Več za» 
vednih Slovencev in antifašistov je bilo ranjenih, dva ubita, 
kakih 60 pa so jih odpeljali v zaoore. Ubita sta bila Ivan Ba
bič iz Bunj in Jože Sabadin iz Sabadinov.

Vojaštvo in nekaj kamionov karabinjerjay je ostalo še 
celih osem dni v okolici Marezig. Tisti, ki so se vrnili prek 
Sv. Antona in Cežarjev v Koper, pa so se v čežarjih ustavili 
in se znesli nad nedolžnim prebivavstvom. Vandalsko so vdi
rali v domove, požgali neko hišo in slovensko šolo ter ubili 
starčka Bonlna.

Od kakih 60 aretiranih so po 15 dneh izpustili nekatere 
domov, druge pa so obdržali v koprskih zaporih in so prišli 
šele po dveh letih pred sodišče. I očes je trajal od 14. do 28. 
februarja 1923. Obsojeni so bili:

Jože Babič na 8 let ječe, Viktor Sabadin na 8 let, Rudolf 
Bernetič na 7 let, Rudolf Sergon na 7 let, Ivan Kermac na 5 
let. Karel Kermac na 4 leta, Karel Mržan na 2 leti, Ivan Mr 
žan na 9 mesecev, Jerman na 9 aesecev, Ivan Babič na 8 me
secev, Karel Babič na 6 mesecev, Jože Stepančič iz Sabadi
nov na 6 mesecev, Karel Sabadin iz Sabadinov na 6 mesecev, 
Karel Koren iz čenturja na 5 mesecev Viktor flafuta iz Ma
rezig na 5 mesecev, Jože Babič iz Vanganela na 4 mesece, Al
bert Kermac iz Centuria na 4 mesece, Anton Babič iz Rojcev 
na 4 mesece, Jože Umer iz Rojcev na * mesece, Cerkvenik na 
3 mesece, Maks Kermac iz Manzana na 3 mesece.

Mnogo drugih je bilo obsojenih na manjše zaporne kazni 
od enega do treh mesecev, vendar se njihovih imen več ne 
spominjam. Jaz sem bil tedaj še mladoleten In so me po osmih 
dneh izpustili. Na dan volitev sem bil za kurirja med Marezi
gami ln Truškami.
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